


Denevérek az erdőben
Habár az emberek többsége barlangokban, padlásokon vagy utcai lámpák fényé-
ben látja leggyakrabban a denevéreket, ezeknek a kisemlősöknek azonban leg-
főbb élőhelye mégis az erdő. A hazánkban előforduló 28 denevérfaj mindegyike 
rendszeresen felkeresi az erdőket, s 3 faj kivételével nélkülözhetetlen is számuk-
ra ez a biotóp. Egyes fajok nappali szállásokat és kölykezőhelyeket találnak itt 
maguknak. Legszívesebben harkályodvakban, fahasadékokban és leváló, vas-
tag kéreg alá bújnak meg. 

Az erdő azonban nemcsak búvó- és szaporodóhely, hanem táplálkozóterü-
let is egyben. Ez utóbbi is rendkívül fontos, hiszen a más típusú szállásokon 
– például padlásokon, tornyokban vagy barlangokban - tanyázó denevérek 
az éjszaka jelentős részében szintén az erdőben vadásznak. Mivel az erdő 
rovarvilága a leggazdagabb, s tavasztól őszig tálcán kínálja a nagy tömegű, 
változatos fajkészletű rovartáplálékot, a denevérek nagy biztonsággal talál-
nak itt mindig megfelelő élelemforrást. 

Még a vizes élőhelyeket kedvelő denevérfajok is gyakran felkeresik a zárt 
erdőket, különösen szeles éjszakákon, amikor az erős légmozgástól védett 
fák között aktívak a rovarok, s a szélcsendben érzékelni és elkapni is köny-
nyebben tudják azokat. 

A denevérek számára az őshonos fafajokban gazdag, elegyes erdők a 
legjobb élőhelyek. A faállomány változatos korosztályszerkezete további 
előnyt jelent, hiszen az idős és az összeomló fázisban 
lévő erdőrészek mellett élőhelyi sokszínűséget nyújt 
egy-egy felújuló lék vagy tisztás.  A kevésbé idős erdők 
is lehetnek jó élőhelyek a bőregerek számára, ha van 
bennük sok harkályodú, illetve kellő mennyiségű fekvő 
és álló holtfa. A cserjével borított erdőszegélyek, gaz-
dag rovarviláguk révén szintén nagyon jó táplálkozóte-
rületei a bőregereknek. Az őshonos fa- és cserjefajok-
ban gazdag, változatos korosztálykészletű, sok holtfá-
val rendelkező erdők denevérvilága rendkívül gazdag. Ezek az erdők tehát nemcsak 
mint búvóhelyek, hanem mint táplálkozóhelyek is nélkülözhetetlenül fonto-
sak a denevérek számára.

 Dobrosi Dénes
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A vízi denevér (Myotis daubentonii) 

megüresedett harkályodvakban 
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A tavi denevér (Myotis 
dasycneme) éjszaka 
többnyire vizek fölött 
vadászik, de szeles 
időben a zárt erdőkbe 
repül táplálkozni

A nagyfülű denevér  
(Myotis bechsteinii)  

az időskorú, holtfában gazdag 
erdőkhöz ragaszkodik.

Erdei tócsából vizet kortyoló korai denevér (Nyctalus noctula)

A nagy patkósorrú  
denevér (Rhinolophus 
ferrumequinum) köly-

kezőhelyei leggyak-
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találhatóak, de az al
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A szürke hosszúfülű 

denevér (Plecotus 

austriacus) nagy füle ivel 

a faágakon és a leveleken 

lévő hernyókat és egyéb 

rovarokat is felderíti



Elindult az Erdei Iránytű Program 
Különböző természetismereti terepgyakorlatok, mikroszkópo-
zás, közvetlen megfigyelések a természetben. Az élményszerző 
tanulást segítő természetismereti tanösvények, a szabadidős 

programok közül az éjszakai túra, 
erdei játszótér, kincskeresés, szám-
háború, tábortűz mind az erdei is-
kolák tapasztalati- és élményalapú 
oktatás útján történő tanulásmód-
szertanainak alapkövei.  

Az Országos Erdészeti Egyesü-
let által minősített több mint 30  
állami- és magán erdészeti erdei 
iskola hazánkban a fenntartható-

ságra nevelés legfontosabb intézményei közé tartoznak. 
Az állami erdészetek közel negyven évvel ezelőtt elsőként 

létesítettek olyan intézményeket, ahol a személyes tapasztalat-
szerzés alkotja a természet szeretetére való nevelés lényegét. Az 
erdei iskolák programjában alapvető követelmény, hogy köz-
vetlen kapcsolatot teremtsenek a gyerekek és a természet kö-
zött. Sikerüket jól jelzi, hogy az elmúlt tíz évben 716 777 gyer-
meket értek el.

 A Minősített Erdészeti Erdei Iskola hálózatra alapozva indul-
hatnak olyan országos kezdeményezések, mint például az Isko-
lában az Erdő Program, melynek keretén belül szeptemberben 

indult el az Erdei Iránytű Program, amely az erdők és a fenn-
tartható jövő üzeneteit közvetíti a fiatalok számára. Koordiná-
cióját az Országos Erdészeti Egyesület végzi, a Magyar Máltai 
Szeretetszolgálat Iskola Alapítványával együttműködésben, az 
Európai Unió Emisszió-kereskedelmi rendszerének (ETS) kvóta 
felhasználásából, az Energiaügyi Minisztérium támogatásával, 
az Agrárminisztérium közreműködésével. 

A Program keretében hátrányos helyzetű települések 2-6. 
osztályos általános iskolásai érkeznek egynapos erdőpedagógi-
ai foglalkozásokra az erdei iskolákba. Az ősz folyamán össze-
sen 120 gyermekcsoport, azaz mintegy 3000 diák lesz részese a 
kezdeményezésnek.

A társadalmi felelősségvállalás részeként és az erdészek évszá-
zadokra előre tekintő munkájuk során egyre inkább feladatuk-
nak érzik a következő generációk környezettudatos magatartásá-
nak elősegítését. Erre dolgozták ki az erdészeti erdei iskola moz-
galmat, mely erdőpedagógiai módszerekkel, az erdőben végzi 
oktató-nevelő munkáját. A komplex, hosszú távú gondolkodás, a 
környezeti erőforrások tiszteletben tartása és mértéktartó felhasz-
nálása mindig is jellemző volt az erdészekre. Az Országos Erdé-
szeti Egyesület kiemelt célkitűzése, hogy ezt a szemléletmódot 
szélesebb körben is népszerűsítse, hiszen nélkülözhetetlen, hogy 
a társadalom is magáénak érezze közös nemzeti kincsünk, a ma-
gyar erdők ügyét.
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Ennek fényében különösen időszerű áttekintenünk az erdé-
szeti és faipari szektort érintő kvótakereskedelmi szabályo-
zást, mind az államok közötti kvótakereskedelem és a köte-
les piacok (comp liance markets) területén, mind pedig a 
már jelenleg is működő önkéntes piacokon. 

Cikksorozatunk első részében a nemzetközi szerződések-
kel és EU-jogszabályokkal már eddig is szabályozott kötele-
ző jellegű kvótakereskedelmi rendszert tekintjük át, különös 
figyelmet fordítva az erdészeti és faipari ágazatot is magában 
foglaló földhasználati (Land Use, Land Use Change and Fo-
restry, azaz LULUCF) szektor szerepére. Cikksorozatunk to-
vábbi részeiben pedig bemutatjuk majd az önkéntes karbon-
piacok mechanizmusait, és kitérünk a CRCF rendelet (URL1) 
szabályainak részletes ismertetésére is.

A párizsi egyezmény kvótakereskedelmi rendszere
A 196 ország által 2015-ben elfogadott Párizsi Egyezmény új 
korszakot nyitott a klímaegyezmények történetében. A megál-
lapodás legfontosabb célja, hogy a globális átlaghőmérséklet 
emelkedését jóval 2 ºC alatt lehessen tartani az iparosodás 
előtti szinthez képest. A Kiotói Jegyzőkönyvet felváltva e 
megállapodás már minden részes fél számára előírja kibocsá-
táscsökkentési vállalások megfogalmazását és ezek folyama-
tos monitorozását. Ennek eszköze az Üvegházhatású Gázlel-
tárjelentés (ÜHG-leltár), mely az energia, ipar, hulladék, me-
zőgazdaság szektorok, valamint a földhasználati és erdészeti 
szektor vonatkozásában tartalmaz évenkénti részletes informá-
ciókat a szénegyenleg alakulásáról. A szénegyenleg pontos 
nyomonkövetése teszi lehetővé a kibocsátáscsökkentési és 
szén-dioxid-megkötési vállalások teljesülésének értékelését. 

Azonban mi történik akkor, ha egy ország nem tudja sike-
resen teljesíteni vállalásait? Az államok közötti kvótakeres-

kedelem erre a problémára jelent megoldást. A szén-dioxid- 
piacok ösztönzik az éghajlatváltozás elleni fellépést azáltal, 
hogy lehetővé teszik a felek számára az üvegházgáz (ÜHG)- 
kibocsátások csökkentéséből és a szén-dioxid-megkötésből 
származó kvóták kereskedelmét, így a kibocsátáscsökkentés 
ott valósítható meg, ahol ennek költsége relatíve alacso-
nyabb. 

Felmerül a kérdés, hogy mit is jelent pontosan a kvóta ki-
fejezés? Első közelítésben a kvóta (vagy kredit) egy kibocsá-
tási egység, mely egy tonna szén-dioxid (CO

2
) kibocsátására 

jogosít fel. A köteles karbonpiacok esetében minden szerep-
lő bizonyos számú kvótát kap éves szinten, ez határozza 
meg azt a szén-dioxid-mennyiséget, melyet az adott évben a 
légkörbe bocsáthat. A szereplők ezután egymás között ke-
reskedhetnek kvótáikkal, így az összes kibocsátás növeke-
dése nélkül válik megvalósíthatóvá a kibocsátási lehetősé-
gek legköltséghatékonyabb újraelosztása.

A földhasználati szektor esetében nem csak kibocsátások 
és azok elkerülése történhet, hiszen az ökoszisztéma alapú 
megoldások lehetővé teszik a fotoszintézis útján történő 
szénmegkötést és tárolást. Ebben a kontextusban a kvóta 
egy másik értelmezést nyer, azaz egy tonna CO

2
 légkörből 

történő eltávolítását szimbolizáló szénmegkötési egységként 
is értelmezhető. Az ilyen egységek felhasználhatósága kvó-
takereskedelmi rendszerenként nagyon eltérő lehet, így en-
nek kérdésére a későbbiekben térünk ki részletesebben.

A Párizsi Egyezmény 6. cikke lehetővé teszi az országok 
számára, hogy együttműködjenek egymással a kibocsátás-
csökkentési vállalásaik elérése érdekében. Ez azt jelenti, 
hogy a 6. cikk értelmében egy ország átruházhatja az általa 
megvalósított kibocsátáscsökkentéséből származó szén- 
dioxid-kvótákat, hogy azt egy másik ország használhassa fel 
kibocsátáscsökkentési vállalása, az ún. nemzeti szinten meg-
határozott kibocsátáscsökkentésből hozzájárulás (Nationally 
Determined Contribution, azaz NDC) teljesítésére. Ezen ala-

Az Európai Parlament 2024. április 
10-én fogadta el a szén-dioxid-eltá-
volításra és a szénmegkötő gazdálko-
dásra vonatkozó (Carbon Removal 
and Carbon Farming, azaz CRCF) ren-
deletről szóló megállapodást. Ezzel 
létrehozta az első EU szintű önkéntes 
keretrendszert a szénmegkötési meg-
oldások egységesített tanúsítására, 
ami mérföldkőnek tekinthető az erdő- 
és faalapú szektor szempontjából, 
melynek szerepe az új szabályozással 
átértékelődik a karbonpiacon, ami 
számos új lehetőséget és kihívást 
hozhat magával. 

AZ ERDŐ ALAPÚ SZEKTOR SZEREPE A KVÓTAKERESKEDELEMBEN I.

Az államok közötti kvótakereskedelem és a 
köteles piacok szabályozásának áttekintése

Borovics Attila1, Király Éva2

1 Soproni Egyetem Erdészeti Tudományos Intézet, főigazgató
2 Soproni Egyetem Erdészeti Tudományos Intézet, kutatómérnök
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pul a Nemzetközileg Átruházható Mitigációs Eredmények 
(Internationally Transferred Mitigation Outcomes, azaz IT-
MO) kereskedelme. 

Az 1. ábra esetében ’A’ ország az ITMO egységeket átadó 
ország, míg ’B’ ország pedig az egységek megvásárlója. A 
tranzakció indoka, hogy ’A’ ország nagyobb kibocsátáscsök-
kentést tudott megvalósítani, mint amennyit vállalt, míg ’B’ 
ország pedig nem tudta teljesíteni kibocsátáscsökkentési vál-
lalását. A tranzakció lebonyolítását követően mindkét ország 
esetében létrejön egy korrigált emisszió érték, mely ponto-
san megegyező az adott ország emissziócsökkentési célki-
tűzésével.

A Párizsi Megállapodás 6. cikke három együttműködési 
utat határoz meg a részes felek számára, amelyek a klímacé-
lok elérését hivatottak elősegíteni, ezeket a 6.2, a 6.4, illetve 
a 6.8 cikkelyekben szabályozza.

A 6.2 cikk egy decentralizált irányítási rendszert hoz létre 
az ITMO egységek kereskedelme számára, melyben az orszá-
gok két- vagy többoldalú megállapodásokat köthetnek egy-
mással arról, hogy az ITMO-kat miként használják fel a kibo-
csátáscsökkentési vállalásaik teljesítéséhez. Ebben a rendszer-
ben minden ország saját maga felelős a kreditek kibocsátásának, 
átruházásának és visszavonásának irányításáért, valamint a 
kreditek minőségének felügyeletéért, illetve a monitoring és 
jelentéstételi feladatok koordinációjáért és ellenőrzéséért. Ez 
azt jelenti, hogy minden országnak kreditnyilvántartást kell 
vezetnie, és rendelkeznie kell az ennek üzemeltetéséhez és 
felügyeletéhez szükséges kapacitásokkal.

Ezzel szemben a 6.4 cikk szerinti mechanizmus egy köz-
pontosított irányítási rendszer, amelyet a Felügyeleti Testület, 
az ENSZ Glasgowban megrendezett éghajlatváltozási konfe-
renciáján létrehozott csoport irányít. Ennek a szervezetnek a 
feladata lesz a 6.4 cikk szerinti emissziócsökkentések nyil-
vántartása. Ebben az esetben tehát nem az egyes országok, 
hanem a 6.4 mechanizmus központi szervezete fogja ellátni a 
kvóták kibocsátásának, átruházásának és visszavonásának 
irányítását, a minőségbiztosítást és az ellenőrzést. A 6.2 és 6.4 
cikk szerinti mechanizmusok rendszerét a 2. ábra szemlélteti.

A Párizsi Egyezmény 6.8 cikke a kvótakereskedelem mel-
lett elismeri a nem piaci jellegű megközelítéseket is a mitigá-
ciós és adaptációs törekvések előmozdítására. Ezért olyan 
együttműködések keretét teremti meg, ahol a kibocsátás-
csökkentési célok elérése a felek közötti technológiatransz-
feren és kapacitásépítésen, valamint finanszírozási megoldá-
sokon keresztül valósul meg, kvótakereskedelem nélkül.

Fontos kiemelni, hogy a 6.2 és 6.4 cikk szerinti szabályo-
zás magában foglal minden szektort, és egyetlen tevékeny-
séget vagy módszertant sem zár ki a kvótakereskedelemből. 

Ezzel az ökoszisztéma-alapú megoldások (pl. az erdők szén-
megkötése) korábbi negatív diszkriminációja megszűnt a 
kvótakereskedelem nemzetközi szabályozásában. 

A földhasználati szektorhoz kapcsolódó, illetve REDD+ te-
vékenységekből (ezek az erdőirtás elkerülése, az erdőtelepí-
tés és újraerdősítés, valamint a fenntartható erdőgazdálkodás) 
származó kvóták tehát a Párizsi Egyezmény szabályozása sze-
rint felhasználhatóak az egyes országok emissziócsökkentési 
céljainak eléréséhez, amennyiben megfelelnek a nemzetközi 
és nemzeti szabályozásoknak. Ezt a megfelelőséget a 6.4 me-
chanizmus esetében a Felügyeleti Testület hivatott elbírálni. 
Ennek keretében ellenőrzi az emissziócsökkentés vagy szén- 
dioxid-megkötés kiszámításának módszertanát. 

A módszertanok ellenőrzésének és engedélyezésének 
szabványosítása azonban nagyobb feladat a földhasználati 
és erdészeti szektorban, mint bármely más szektor esetében, 
erre ugyanis nincs a korábbiakból átvehető, adaptálható 
gyakorlat. Így a lehetőség jelenleg elsősorban elvi, a megfe-
lelő módszertanok kidolgozása és egységes protokoll adap-
tálása még várat magára.

A Párizsi Egyezmény a nemzetek közötti kvótakereskede-
lem számára tehát egyfajta keretrendszert biztosít, melyen be-
lül városok, tartományok, országok vagy országcsoportok is 
kialakíthatnak saját kvótakereskedelmi rendszereket, amelyek 
mind megfelelhetnek a Párizsi Egyezmény szabályozásának, 
ugyanakkor mégis nagyon eltérő részletszabályokkal üzemel-
hetnek. A 3. ábra mutatja be a jelenleg működő és fejlesztés 
alatt álló kvótakereskedelmi rendszerek területi lefedettségét.

Az elsőként létrejött kvótakereskedelmi rendszer az EU 
Emission Tranding System (azaz ETS) rendszer volt, mely 
2005-ben alakult meg. A 4. ábra szemlélteti az egyes kvóta-
kereskedelmi rendszerek által lefedett üvegházgáz-kibo-
csátások mennyiségének időbeli alakulását a 2005–2024 idő-
szakban. Az EU ETS mellett a másik legjelentősebb kvótake-
reskedelmi rendszer a kínai, amely a lefedett emissziók 
tekintetében jelenleg már jóval meghaladja az EU rendszeré-
nek nagyságrendjét. Jelenleg a kvótakereskedelmi rendsze-
rek mindössze a globális ÜHG kibocsátások 18%-át fedik le.

Az egyes kvótakereskedelmi rendszerek a tekintetben is 
jelentősen különböznek egymástól, hogy mely szektorok 
emisszióit fedik le. A lefedett szektorokban az adott tarto-
mány, ország vagy országcsoport központilag ellenőrzi a 
kvóták kiosztását és a belső szereplők (pl. energetikai és ipa-

1. ábra ITMO transzfer és a kapcsolódó kibocsátáskorrekciók 
(Forrás: VCM Primer 2023)

2. ábra A Párizsi Megállapodás kvótakereskedelmi rendszere 
(Forrás: VCM Primer 2023)
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ri vállalatok) teljesítéseit. Az 5. ábrán látható, hogy míg pl. az 
új-zélandi kvóta ke res kedelmi rendszer az összes szektort lefe-
di, addig számos rendszer csak az energetikai és ipari kibo-
csátásokra terjed ki. Az EU ETS rendszere az energetikai és 
ipari szektorok mellett kiterjed még a repülésre és a tengeri 
hajózásra is.

Az EU kvótakereskedelmi szabályozása
Hazánk szempontjából az EU kvótakereskedelmi rendszere a 
meghatározó, hiszen ennek szabályai és rendelkezései iránya-
dóak ránk nézve. Emellett a kibocsátáscsökkentési és szén-
megkötési vállalásaink meghatározásában is fontos szerepe 
van és lesz ezután is az EU-szintű elvárásoknak és klímapoli-
tikának.

Az EU elsődleges kvótakereskedelmi rendszere az ETS, 
mely az energia és ipar szektorokra, valamint a repülésre és 
a tengeri hajózásra terjed ki. 

Az ETS által lefedett szektorokban az egyes országok, illet-
ve az országokon belül az egyes vállalatok kibocsátási kvótá-
kat kapnak, ami azt jelenti, hogy fel van a számukra állítva egy 
kibocsátási keret, melyet az adott évben nem léphetnek túl. 
Ha a kibocsátásuk ezt az értéket meghaladja, akkor kvótákat 
kell vásárolniuk egy olyan szereplőtől, amely kibocsátási ke-
reténél kevesebbet bocsátott ki ténylegesen, és így rendelke-
zik forgalmazható kvótamennyiséggel. Az ETS szektorokban 
az ipari és energetikai vállalatok közötti kvótakereskedelem 
tehát egyrészt kötelező jellegű, másrészt pontosan szabályo-
zott tőzsdei folyamat. Abban az esetben, hogyha egy adott 
ország mint egész sem éri el a számára az EU által meghatáro-
zott vállalást, úgy az ETS kvóták kereskedelme országok kö-
zött is megvalósul. Tehát az egyik ország a másiktól kvótát 
vásárol többletkibocsátásának korrekciója céljából.

Az ETS rendszerben intenzív tranzakciós piac jellemző, és 
a kvótaárak és azoknak változása publikus, napi szinten fris-

3. ábra Az egyes kvótakereskedelmi rendszerek földrajzi kiterjedése (Forrás: ICAP 2024)

4. ábra A kvótakereskedelmi rendszerek által lefedett emissziók mennyiségének alakulása a 2005–2024 közötti időszakban (Forrás: ICAP 
2024)
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sülő információ, akárcsak más tőzsdei árfolyamok. Az ETS 
kvótaárak alakulását a 2017–2022 közötti időszakban a 6. 
ábra mutatja be. Az utóbbi években a kvótaárak több alka-
lommal is 100 euró/tonna CO

2
 árszínvonalon mozogtak.  

Jelenleg (2024. augusztus) 72 euró/tonna CO
2
 szintűek.  

A kvótaárak alakulását az egyes klímapolitikai célkitűzések 
kihirdetése, valamint a Covid-19 pandémia és az orosz-uk-
rán háború is érzékenyen érintette.

Az EU ETS rendszer által le nem fedett kibocsátásokat kise-
gítő rendszerek útján próbálja kezelni az Unió. Az Erőfeszí-
tés-megosztási Rendelet (Effort Sharing Regulation, azaz ESR) 

a közúti közlekedésből, hulladékkezelésből, a mezőgazdaság-
ból, illetve az épületekből származó emissziókat fedi le. Ezek-
ben a szektorokban is léteznek országos szintű kibocsátáscsök-
kentési célértékek, azonban itt az országon belüli szereplők 
egymás között nem bonyolítanak kvótakereskedelmet. Hogy-
ha adott ország nem tudja teljesíteni ESR vállalásait, akkor a 
nemzetek közötti kvótakereskedelem útján ellentételezheti ezt.

Az erdő alapú szektor szempontjából rossz hír, hogy a  
LULUCF szektor nem része az ETS és az ESR rendszereknek 
sem. E szektorra a LULUCF rendelet (2018/841/EU rendelet) 
az irányadó. 

5. ábra Az egyes kvótakereskedelmi rendszerek által lefedett szektorok (Forrás: ICAP 2024)

6. ábra Az ETS szén-dioxid-árak (euró/tonna CO
2
 egyenérték) alakulása a 2017–2022 közötti időszakban (Forrás: URL2)
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Bár országszintű szénmegkötési célértékek itt is vannak, 
az egyes gazdálkodók kvótabevételekből történő részesedé-
se a CRCF rendelet elfogadása előtt viszonylag távoli vágy-
ként fogalmazódott csak meg. Az országok közötti kvótake-
reskedelemben természetesen a LULUCF szektor esetében is 
van lehetőség tranzakciókra, hiszen ha egy ország vállalásai 
nem teljesülnek, akkor LULUCF kvótákat vásárol egy másik 
szerencsésebb országtól, ahol az erdők szénmegkötése lehe-
tővé tette a szénmegkötési vállalások túlteljesítését. 

Ugyanakkor a LULUCF kvóták ára sosem volt publikus 
információ, bár valószínűsíthető, hogy áruk alacsonyabb le-
hetett az ETS kvóták áránál. Ennek oka, hogy az EU szabály-
rendszere szerint a LULUCF kvóták fő szabályként csak 
azoknak a nem teljesült vállalásoknak az ellentételezésére 
felhasználhatóak, melyek a LULUCF szektorra vonatkoztak. 
Azaz ipari, energetikai vagy pl. közlekedésből származó 
többlet emissziók ellenértékeként nem használhatóak LU-
LUCF egységek. Az ESR és a LULUCF szektor között ún. ru-
galmassági mechanizmusok keretében van némi átjárható-
ság, de ez alapvetően nem változtatja meg a LULUCF kvóták 
korlátozott forgalomképességét.

Az EU kvótakereskedelmi szabályzó rendszerei által lefe-
dett szektorokat szemlélteti a 7. ábra Magyarország példá-
ján. Az ábrán az egyes téglalapok a hazai ÜHG-leltár szekto-
rait és azok teljes éves szintű kibocsátását/szénmegkötését 
szemléltetik, illetve bemutatják ezek elhelyezkedését a kvó-
takereskedelmi alrendszerekben.

A LULUCF elszámolás speciális szabályai
A LULUCF szektor hátrányát a kvóták korlátozott forgalom-
képessége mellett a kibocsátások és szénmegkötések elszá-
molásának nagyfokú bonyolultsága is súlyosbítja. 

A LULUCF szektor részét képezik a szántók, legelők, vizes 
területek és települések bizonyos típusú kibocsátásai is, 
azonban a legjelentősebb tényező a legtöbb ország esetében 
az erdők és fatermékek szerepe e szektoron belül. 

Az erdők szénmegkötő és a fatermékek széntároló képes-
sége nagyon kedvező lehetőség a klímavédelem szempont-
jából, hiszen egyedül itt van mód más szektorok kibocsátá-
sainak ellentételezésére. Emiatt azt gondolnánk, hogy a kvó-
ták elszámolásánál mi sem egyszerűbb, hiszen amennyi 
tonna szenet erdeink megkötöttek, annyi kvótánk lesz. Így is 
volt ez még a Kyotói Jegyzőkönyv első kötelezettségvállalási 

időszakában (2008-2012), ahogyan azt a 8. ábra is szemlélte-
ti. Ugyanakkor meg kell jegyezni, hogy a képet már ekkor is 
bonyolította az ún. CAP érték.

A CAP érték az 1985–1987-es évek teljes országos kibo-
csátási átlagának 3,5%-a, mely az évente elszámolható szén-
megkötési mennyiség plafonját képezi. Tehát az ezt az érté-
ket meghaladó mértékű szénmegkötések nem alakíthatóak 
kvótákká. 

Új erdőtelepítések esetében a CAP értékkel történő kor-
rekciót nem kellett alkalmazni. A Kyotói Jegyzőkönyv első 
kötelezettségvállalási időszakában a fatermékek még nem 
képezték a LULUCF szektor részét, így a szénmérlegben ki-
zárólag az erdők (illetve az egyéb földhasználat) kibocsátá-
sai és megkötései szerepeltek.

A Kyotói Jegyzőkönyv második kötelezettségvállalási idő-
szakában (2013-2020) a fatermékek szénegyenlegét is be-
vonták a LULUCF elszámolásba. Ugyanakkor az erdők szén-
egyenlegének elszámolása is jóval bonyolultabbá vált. A már 
1990-ben is meglévő erdők szénegyenlegének elszámolása 
egy erdőgazdálkodási referenciaszinthez (Forest Manage-
ment Reference Level, azaz FMRL) viszonyítva történt. Az 
FMRL értékét meghaladó megkötések voltak csak elszámol-
hatóak, ezeknek is csak azon része, mely a CAP értékét nem 
haladta meg. Az FMRL értékét erdőállomány prognózis mo-
dellek, illetve gazdasági modellezés segítségével állapították 
meg, hazánk vonatkozásában a modellezést a Joint Research 
Centre végezte.

A Párizsi Egyezmény első kötelezettségvállalási időszaka 
(2021-2025) jelenleg van érvényben. Most egy ún. erdő refe-
renciaszinthez (Forest Reference Level, azaz FRL) képest szá-
moljuk el erdeink szénmegkötését, melynek értékét szintén 
erdőállomány prognózis modellezéssel állapította meg Ma-
gyarország. 

A modellezéshez immáron a hazai fejlesztésű CASMO-
FOR-NFD (Somogyi et al. 2019, Somogyi 2023) modellt hasz-
náltuk fel, mely az Országos Erdőállomány Adattárral és az 
IPCC módszertanával konzisztens módon teszi lehetővé er-
deink szénegyenlegének előrevetítését (Somogyi 2020).

A Párizsi Egyezmény második kötelezettségvállalási idő-
szakában a LULUCF megkötések elszámolási szabályai jelen-
tősen meg fognak változni. Az erdészeti referenciaszint és a 
CAP alkalmazása megszűnik. Helyette egy 2030-as LULUCF 
célérték lép érvénybe, melyet a 2023/839/EU rendelet hatá-

7. ábra A hazai kibocsátások és megkötések lefedettsége az egyes 
kvótakereskedelmi és szabályozási rendszerek által
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roz meg. A célérték elérését, illetve az ehhez vezető irány-
adó útvonal követését monitorozzák majd.

A 2030-as célérték az 2016-2018-as évek szénegyenlegé-
nek átlagához viszonyítva lett meghatározva, tehát az ehhez 
képest elérendő szénmegkötési többletet definiálja. 

Hazánk vonatkozásában a cél -934 kilotonna CO
2
 többlet-

megkötés megvalósítása. Ami azt jelenti, hogy 2030-ra ösz-
szességében -5,7 millió tonna CO

2
 szénmegkötést kell elér-

nünk a LULUCF szektor szintjén. Amennyiben a célértéket 
nem sikerül elérni, debitek keletkeznek, hogyha pedig meg-
haladjuk, akkor krediteket (azaz kvótákat) számolhatunk el.

Mivel hazánk esetében a célérték igen ambiciózus, annak 
elérése sok fejtörést okoz. Kérdéses, hogy folyamatosan nö-
vekvő átlagkorú erdeink képesek lesznek-e olyan mértékű 
folyónövedéket produkálni még 2030-ban is, mely a célérték 
eléréséhez szükséges lenne. 

A helyzetet nehezíti a klímaváltozás nyomán fellépő aszá-
lyok és egyéb erdőkárok valószínűségének növekedése is. 
Ráadásul, mivel a LULUCF szektoron belül kizárólag az erdő- 
és faalapú ágazat produkál szénmegkötéseket, így az egyéb 
földhasználatok kibocsátásait is itt kellene ellensúlyoznunk. 

A célérték elérésére több különböző útvonal kínálkozhat. 
Ilyen például a fakitermelés csökkentése, a fokozott termé-
szetvédelem és az extenzív gazdálkodás. Ezzel ellenétes le-
hetőség az aktív erdőgazdálkodással egybekötött faipari in-
tenzifikáció. 

E lehetőségek szénegyenlegre gyakorolt hatásait vizsgál-
juk jelenleg az ErdőLab projekt (Borovics 2022) keretében, 
és e vizsgálat eredményeiről is rövidesen számot adunk 
majd az Erdészeti Lapok hasábjain. 

Ezt megelőzően azonban következő cikkünkben az erdé-
szeti és faipari szektort is lefedő önkéntes karbonpiacok tér-
nyerését és a CRCF rendelet által megnyitott klímavédelmi és 
kvótakereskedelmi lehetőségeket vesszük majd górcső alá.

Jelen publikáció a „TKP2021-NKTA-43 azonosító számú 
ErdőLab” projekt keretében az Innovációs és Technológiai 
Minisztérium (jogutód: Kulturális és Innovációs Minisztéri-
um) Nemzeti Kutatási Fejlesztési és Innovációs Alapból nyúj-
tott támogatásával, a TKP2021-NKTA pályázati program fi-
nanszírozásában valósult meg.

Illusztrációk: Spacenus, Adobe Stock, Shutterstock
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A magyar elnökség tevékenysége során szoros együttmű-
ködésben dolgozik a spanyol és a belga elnökséggel, ame-
lyet „Elnökségi Trió” néven ismerünk. A magyar elnökség 
már az előkészületek során betekintést nyert a teendőkbe, 
amelyekkel a három elnökség közös munkája során találko-
zott és találkozni fog. A feladatok ellátására a magyar szak-
értők egy hazai és nemzetközi előadók bevonásával, 2-3 he-
ti rendszerességgel megtartott féléves hazai képzésen vettek 
részt, amelynek célja az elnökségi kihívásokra való alapos 
felkészülés volt.

A magyar elnökség erdészeti szakterületet képviselő csa-
patának tagjai: prof. dr. Lakatos Ferenc (elnök), Deák István 
György (elnökhelyettes), Balogh Ákos Tamás (nemzeti kép-
viselet), Békésiné dr. Erdey Erzsébet (nemzeti képviselet), 
Kőszegi Erika (szakértő), Dr. Kováts Dávid (szakértő).

Az elnökségi csapat munkáját a belgiumi magyar külkép-
viselet is segíti – a tématerület felelőse Racskó Tamás mező-
gazdasági szakdiplomata –, kiemelt figyelmet fordítva az ag-
rárdiplomáciai kapcsolatokra és az uniós intézményekkel 
való hatékony együttműködésre.

A magyar elnökség már a belga félév alatt is szorosan kö-
vette azokat az úgynevezett dossziékat (szakmai témákat), 
amelyekkel a továbbiakban is biztosan foglalkoznia kell. A 
már magyar felelősségi körbe tartozó feladatok terén július 
első napjaiban munkához látott, és az EU Bizottságával, va-
lamint a Tanács Főtitkárságával egyeztetett Brüsszelben. 

Az erdészeti munkacsoport (Working Party on Forestry) 
első ülésére július 2-án került sor, ahol a magyar elnökség 
rövid bemutatkozó prezentációval ismertette programját. Az 
ülés színesítésére egy látványos és informatív kisfilmet is ve-
títettek a magyar erdészeti vonatkozásokról, amely átfogó 
képet nyújtott a magyar erdőkről, a hazai erdőgazdálkodás-
ról, és felvillantotta a száraz termőhelyeken található erdők 
kezelésének kihívásait. Ez utóbbi témakör kiemelt figyelmet 
kapott a 2024. szeptember elején, hazánkban megrendezés-
re került EU Erdészeti Főigazgatók Informális találkozóján is.

Az első erdészeti munkacsoporti ülésnap két fő témára  
összpontosított. Az első az ENSZ Élelmezésügyi és Mező gaz-
dasá gi Szervezete (FAO) Erdészeti Bizottságának 27. nemzet-
közi konferenciáján (COFO 27) történő EU-részvétel előkészí-
tése volt. Az eseményen az Európai Unió nevében az erdésze-
ti munkacsoport magyar elnöksége szólalt fel, a tag államokkal 
közösen kialakított mandátummal és beszéddel. 

A második téma, amely az erdész szakmai ismeretek figye-
lembe vétele és elismerése szempontjából is jelentős, az Ál-
landó Erdészeti Bizottság átalakítási folyamata. Fontos itt is 

kiemelni, hogy az uniós-döntés előkészítés és jogszabályalko-
tás bonyolult rendszerében egyáltalán nem mindegy, hogy a 
szakterület képviselői, az intézményi és intézményközi folya-
matok milyen szintjén kapnak lehetőséget a szakmapolitikai 
érdekek képviseletére. Jól érzékelhető volt a nyomás már a 
belga elnökség alatt is a Bizottság részéről, hogy az Állandó 
Erdészeti Bizottság szerepét a lehető legnagyobb mértékben 
gyengítsék. Az év első félévében a belga elnökség elért egy 
kompromisszumos tanácsi egyeztetett álláspontot, amely az 
első jelentős mérföldkő a jogalkotásban. A dosszié további 
előrehaladásának feladatát a magyar elnökség vette át, ami azt 
jelenti, hogy az úgynevezett „trilógus tárgyalásokon” a Tanács 
álláspontját képviselve törekszik az Európai Parlament és az 
Európai Bizottság véleménye és szándéka ismeretében a lehe-
tő legkedvezőbb tartalmú végleges szövegezés kialakítására. 

Az elnökség átvétele nem csak a munkacsoport ülésein és 
nem csupán adminisztratív módon történt, hanem a hagyo-
mányoknak megfelelően, az új elnöklő tagállam szakterüle-
tenként egy kötetlen informális találkozón mutatkozik be,  
és köszönti a kollégákat. Az ülésnap estéjére Magyarország 
Európai Unió melletti Állandó Képviselete elnökségi nyitófo-
gadást szervezett. A magas színvonalú eseményen számos 
meghívott tette tiszteletét. A kötetlen beszélgetések megerő-
sítették, hogy a bemutatkozó magyar elnökséget a munka-
csoportban kedvezően fogadták.

A második ülésnapon, július 3-án az ad hoc erdészeti mo-
nitoring munkacsoport ülésezett egész nap a magyar elnök-
ség vezetésével, mely munkacsoport egyetlen dedikált fela-
data az egységes európai erdészeti monitoring rendszert 
megalapozó jogszabály előkészítése volt. 

A téma iránti fokozott érdeklődést mutatja, hogy a tagál-
lamok szakértői megtöltötték a tárgyalótermet, és szinte hi-
ánytalanul megjelentek. Az Európai Unió Bizottsága által ja-
vasolt erdészeti monitoring rendelet tervezetéről intenzív 
egyeztetés folyt, amely során a tagállami szakértők számos 
kérdést intéztek a Bizottsághoz. Az elnökségi csapatot nem 
érte váratlanul a kérdésözön, ugyanis – már több mint egy 
évvel ezelőtt – a rendelet előkészítését támogató szakmai 
munkaüléseken is ugyanazok a kétségek merültek fel és ma-
radtak fenn, amelyek jelenleg is a tervezett szabályozás ge-
rincét alkotó fogalmakhoz, elvekhez kapcsolódnak.  

A belga elnökség a tervezetet részekre, “cluster”-ekre 
osztva kezdte tárgyalni, ami azt jelenti, hogy az érdemben 
összetartozó és egymásra utaló paragrafusokat csoportosítot-
ta. A tervük az volt, hogy az összesen 7 szövegcsoport mind-
egyikén egyszer végighaladnak „első olvasat”-ként. Mivel ez 
nem teljesült teljes mértékben, a magyar elnökség az utolsó 
“cluster” “első olvasatával” folytatta a munkát. A nap végére 
sikerült befejezni az első olvasati szakaszt, valamint megálla-
podás született a Bizottsággal és a Tagállamokkal a tárgyalás 
további menetét illetően.

A magyar elnökség az elkövetkező hónapokban is min-
dent megtesz annak érdekében, hogy a tagállamok közötti 
együttműködés és párbeszéd tovább erősödjön, és hogy az 
európai erdők fenntartható gazdálkodása és védelme ki-
emelt figyelmet kapjon az uniós döntéshozatalban.

Referálta: Nagy László

Az EU Tanácsa Erdészeti Munka-
csoportjának magyar elnöksége 

2024. július 1-jétől kezdődően, a magyar szakértők átvették 
az Európai Unió Tanácsa Erdészeti Munkacsoportjának el-
nökségi feladatait a korábbi belga elnökségtől. Az elnökség 
hat hónapon keresztül látja el feladatait, elsősorban a mun-
kacsoport hatáskörébe tartozó ügyek előrehaladásának biz-
tosítását, a tagállamok közötti egyetértés elősegítését, az 
ülések pártatlan levezetését és az eredmények rögzítését. Az 
elnökségnek fontos feladata továbbá az intenzív kapcsolat-
tartás és párbeszéd fenntartása az uniós intézményekkel.
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A COFO 27. ülésszakára idén július 22-
26. között került sor a FAO székhelyén, 
Rómában. Az ülés helyszínére utazó de-
legációk, szakmai és civil szervezetek 
képviselői mellett számos résztvevő on-
line kapcsolaton keresztül követhette a 
rendezvényt, illetve szólhatott hozzá az 
egyes témákhoz. A rendezvényen ösz-
szesen 1000 fő, köztük 16 miniszter  
és miniszterhelyettes, mintegy 120 tag-
országot képviselve vett részt. További  
30 szervezet megfigyelőként volt jelen. 
Az ülés elnöke Günter Walkner osztrák 
FAO nagykövet volt. Az ülésszakon 
részt vevő magyar delegáció EU elnök-
ségi minőségében Magyarország mellett 
az EU 27 tagállamát is képviselte. 

A mostani ülésszak kiszélesítette az 
erdőkről szóló vitát, amely többek közt 
kiterjedt a különböző gazdasági ágaza-
tok közötti kapcsolódásokra, valamint 
a FAO szakmai bizottságainak hatéko-
nyabb összehangolására. Mindez erősí-
ti az erdők szerepét az ENSZ fenntart-
ható fejlesztési célok elérésében, az ég-
hajlatváltozás, a biológiai sokféleség 
csökkenése, a talajromlás, a vízgazdál-
kodás, valamint a biogazdaság kihívá-
sainak mérséklésében.

Az ülésszakkal párhuzamosan szá-
mos előadásra és tematikus bemutatóra 
került sor az erdészeti ágazatban alkal-
mazott újításokról, eljárásokról, termé-
kekről, fejlesztésekről és ellenőrzési 
rendszerekről. Emellett külön pódium-
beszélgetést is rendeztek, amelyen mi-
niszterek, miniszterhelyettesek és erdé-
szeti főigazgatók tartottak rövid tájé-
koztatókat az erdészeti innovációkról 
és az agrárerdészet jelentőségének nö-
velésére tett intézkedésekről.

A magyar delegáció vezetője, dr. 
Nagy István agrárminiszter beszédében 
elmondta, hogy Magyarország elkötele-
zett az érzékeny erdei ökoszisztémák 
megőrzésében és hosszú távú fenntar-
tásában, emellett felhívta a figyelmet ar-
ra, hogy a természeti változások és tár-
sadalmi igények az erdőgazdálkodásra 
is nagyobb terhet rónak. 

Jelezte, hogy a feladat most nem-
csak az, hogy a környezeti változáso-
kat kövessük, hanem törekednünk 
kell az erőforrások leghatékonyabb ki-
aknázására, az innovációra, a tudomá-
nyos eredmények felhasználására. Ép-
pen ezért nagyon fontosnak nevezte a 
FAO Erdészeti Bizottságának munká-
ját, amely többek között tudásátadás-
sal, szakirodalom biztosításával, útmu-
tatók kidolgozásával, tanácsadással, jó 
gyakorlatok bemutatásával és tapasz-
talatcserén keresztül segíti a FAO tag-
államokat a fenntartható erdőgazdál-
kodás fejlesztésében.

Az innovációval foglalkozó pódium-
beszélgetésen a magyar agrárminiszter 
rámutatott, hogy az innováció kulcs-
kérdés az erdészeti ágazat számára, az 
elmúlt időszakban pedig számos ered-
ményt értünk el ezen a területen. 

GeoBioInformatika néven új egyete-
mi kutatási területet indítására került 
sor korábban különálló tudományterü-
letek összevonásával, amely összefüg-
gésben elemzi az erdei ökoszisztémák 
biológiai elemeit. Segítségével eredmé-
nyesebben lehet feltérképezni az erdei 
fák kórokozóit, kiválasztani az ellenál-

ló faegyedeket és kialakítani a leghaté-
konyabb védekezési stratégiákat. 

Komoly eredmény, hogy a magyar 
kutatók olyan programot dolgoztak ki, 
amely képes megmutatni az egyes er-
dei fafajok várható növekedését, továb-
bá azt is, hogy a szűkebb földrajzi kör-
nyezetünkben hol található megfelelő 
szaporítóanyag-forrás. Emellett olyan 
új program áll rendelkezésünkre, amely 
az egyre gyakoribb súlyos aszály ese-
tén is képes lesz az erdők egészségi ál-
lapotát nyomon követni.

A miniszter rendkívül fontosnak  
nevezte a szemléletformálást, amellyel 
kapcsolatban hazánkban az erdész tár-
sadalom aktív szerepet vállal a környe-
zeti nevelésben és az erdeiiskola-há-
lózat működtetésében, melyet évente 
több mint 80 ezer tanuló látogat.

Miközben az erdőkre folyamatos 
nyomás nehezedik, többek között a 
mezőgazdaság, a bányászat, az urbani-
záció és a fogyasztás növekedése nyo-
mán, az erdők jelentős és pótolhatat-
lan szerepet játszanak a világ lakossá-
gának táplálásában, a klímaváltozás 
mérséklésében, a természeti katasztró-
fák kockázatának csökkentésében, az 
édesvízellátásban, valamint a fatermé-
keket előállító ágazatokon keresztül az 
élet számos területén.

Az Erdészeti Bizottság 27. ülésének 
napirendjére tűzött témák megvitatása 
előremozdíthatja az erdők szerepének 
megerősítését a társadalmak működé-
sében, a klímaváltozás hatásainak eny-
hítésében, és meghatározza a COFO rö-

Az Erdészeti Bizottság (Committee on Forestry – COFO) az Egyesült Nemzetek 
Élelmezésügyi és Mezőgazdasági Szervezetének (Food and Agriculture Orga-
nization – FAO) legfelsőbb erdészeti testülete, amelynek jelenleg 122 tagja 
van. Kétévente tartott ülésein az erdészeti szolgálatok vezetői és magas ran-
gú kormányzati tisztviselők vesznek részt, hogy megvitassák a felmerülő ak-
tuális szakpolitikai kérdéseket, megoldásokat keressenek, valamint iránymu-
tatást adjanak a FAO-nak és más világszervezeteknek a megfelelő intézkedé-
sekkel kapcsolatban. A COFO-tagság nyitva áll minden FAO tagország előtt, 
amely részt kíván venni a szakbizottság munkájában. 

A FAO  
Erdészeti  

Bizottságának  
27. ülésszaka

Nagy István agrárminiszter beszédet  
tart a COFO 27. ülésszakán, Rómában 
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vid távú munkaprogramját. A napirend-
re tűzött témák között a következők 
szerepeltek:
• a FAO kiemelt, a világ erdőinek 

helyzetét értékelő 2024. évi jelentése 
„The State of the World’s Forests 
2024”, amely mélyreható elemzést 
nyújt a fenntarthatóbb jövő felé ve-
zető erdészeti ágazati innovációkról,

• a FAO Erdészeti munkaterve – „A 
jövőképtől a cselekvésig 2024–2031”, 
valamint a FAO erdőgazdálkodással 
kapcsolatos, a 2022–2031 közötti 
időszakra vonatkozó stratégiai keret 
szerinti munkaterve,

• az agrárerdészet bővítése,
• a FAO városi erdőgazdálkodással 

kapcsolatos tevékenysége, és a vá-
rosi agrár-élelmiszerrendszer átala-
kításához való hozzájárulás terén  
elért előrehaladás,

• az erdészet hozzájárulása a FAO ég-
hajlatváltozással és integrált vízgaz-
dálkodással kapcsolatos munkájához,

• az ENSZ az ökoszisztémák helyreál-
lításának 2021–2030-as évtizedével, 
és a biológiai sokféleség megőrzésé-
nek az erdőgazdálkodásban történő 
érvényesítésével kapcsolatos munka,

• az Erdészeti Bizottság többéves 
munkaprogramja 2024-2027 között,

• az ENSZ Erdészeti Stratégiai Tervé-
nek (2017–2030) végrehajtása.

A kezdeti ország-nyilatkozatok során 
a küldöttek példákat osztottak meg a 
tagországoknak az agrárerdészet bővíté-
sére tett erőfeszítéseiről, valamint továb-
bi ajánlásokat fogalmaztak meg a FAO 
ezen a területen végzett munkájához.

Komoly vita folyt a földhasználatter-
vezés és -felügyelet, az erdők helyreállí-
tása és a fenntartható erdőgazdálkodás 
kérdésekben. A földhasználattervezés és 
-felügyelet kérdése különösen fontos 
volt a komoly mezőgazdasági kibocsá-
tással rendelkező nagyobb latin-ameri-
kai országok számára, mivel az erdők 
szerepének és helyreállításának kérdését 
kizárólag a megtermelt mezőgazdasági 
termékek hazai és globális élelmiszer-
biztonságban betöltött szerepe szem-
pontjából közelítették meg. Ezzel szem-
ben a résztvevő országok többsége a 
fenntartható erdőgazdálkodás előnyei és 
a felelős földhasználat mellett érvelt, és 
javasolták a mezőgazdaság és az erdé-
szet kapcsolatának erősítését. 

Az erdőgazdálkodás biogazdaság-
hoz való hozzájárulásának növeléséről 
szóló napirendi pontnál a Titkárság fel-
hívta a figyelmet arra, hogy „az erdőkre 
nehezedő nyomás nagyobb, mint vala-
ha”. Már az elmúlt 50 év során is jelen-
tősen megnövekedett a nyersanyag-
igény, de még nagyobb növekedésre 
van szükség a Földet 2050-re benépesí-
tő 10 milliárd ember számára. 

A biogazdaságot érintő vita során 
többek között a körforgásos biogazda-
ság, a fenntartható fogyasztási és terme-
lési minták kérdéseit vitatták meg. En-
nek alapján egyetértés született egy FAO 
konferencia megrendezéséről, amely az 
erdészeti ágazat a fenntartható biogaz-
dasághoz való hozzájárulásának szerep-
körét helyezi a fókuszba. 

Ewald Rametsteiner, az Erdészeti 
Igazgatóság igazgatóhelyettese beszá-
molt a FAO 2022-2023-as időszak erdé-

szeti eredményeiről. A globális trendek 
kapcsán megjegyezte, hogy bár az er-
dőirtás üteme csökken, továbbra is ri-
asztó sebességgel veszítünk erdőket. 
Ezért szorgalmazta az innováció foko-
zását, és kiemelte az ágazatközi együtt-
működéseket, amelyek valós hatást 
gyakorolnak a helyi szinten, ugyanak-
kor fontosak a nemzeti és globális po-
litika szempontjából is.

A városi erdőkről és azok hozzájáru-
lásáról a városi agrár-élelmiszer rend-
szerek átalakításáról szóló dokumen-
tum ismertetésekor Simone Borelli a 
FAO városi erdőkkel foglalkozó osztá-
lyának vezetője, felhívta a figyelmet ar-
ra, hogy 2050-re a föld lakosságának 
közel 70%-a városokban fog élni. Eköz-
ben a városok a földfelület összesen 
2%-át foglalják el, de a természetes erő-
források 75%-át használják fel. A hulla-
dék 50%-át a városok termelik, és a 
CO

2
 kibocsátás közel 70%-ért felelősek. 

A témával kapcsolatban a résztve-
vők első kézből hallhattak sikeres pél-
dákat azokból az országokból, ame-
lyek támogatták a városi szociális er-
dők, városi agro-élelmiszer projektek 
és zöld infrastruktúra létrehozását. Né-
hányan aggodalmukat fejezték ki a vá-
rosok folyamatosan növekedése miatt, 
sürgetve a zöldítés előrehaladását a nö-
vekvő környezeti kihívások kezelése 
érdekében. A Bizottság megvitatta a 
fenntarthatóan kezelt városi és város-
környéki erdők és fák integrálását a vá-
rostervezésbe, és javasolták a FAO-nak, 
hogy új együttműködést keressen más 
regionális és nemzetközi kezdeménye-
zésekkel ebben a témában. 

Hosszan elnyúló vita kerekedett a 
kereskedelmi akadályok szerepeltetésé-
ben, amelyek hatással lehetnek a mező- 
és erdőgazdálkodásra. Ez a vita burkol-
tan az EU tavaly elfogadott erdő irtás-
mentes értékláncokról szóló rende letét 
(EUDR) érintette. 

Sok tagország, többek között az EU, 
USA, az Egyesült Királyság, Svájc, Nor-
végia, Japán ellenezte a kereskedelem-
re való hivatkozás beillesztését, míg 
Brazília, Argentína, Indonézia több la-
tin-amerikai és afrikai ország támogatá-
sával kitartottak amellett, hogy vannak 
olyan intézkedések, amelyek negatív 
hatással vannak a kereskedelemre, és 
egyes esetekben aránytalanul érintik a 
kistermelőket. A kompromisszum vé-
gül a Walkner elnök által javasolt szö-
veg körül alakult ki, amely javasolja a 
FAO-nak, hogy a jövőben a jelentések 
készítésénél vegye figyelembe az ösz-
szes tagállam álláspontját. 
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A COFO 27 ülésszak egyik leginkább 
vitatott pontja a konfliktusok erdészeti 
ágazatra gyakorolt hatásának kérdését 
érintette. A téma az orosz-ukrán háború 
miatt vált élessé és lényege az volt, hogy 
erdészeti szakpolitikai dokumentumok-
ban elegendő-e általában a konfliktu-
sokról beszélni, vagy szabad-e nevesíte-
ni a fegyveres konfliktust. A témában az 
elnök és az elnökhelyettesek informális 
találkozók sorozatát tartották különbö-
ző delegációkkal, hogy megállapodásra 
jussanak a plenáris ülésen előterjesztett 
szövegről. Végül a konszenzus az elnök 
a „minden konfliktus” szöveg javaslata 
körül alakult ki. A COFO megállapodott 
abban, hogy ösztönzi a tagokat, és fel-
kéri a FAO-t, hogy fokozza a technikai 
támogatást, a kapacitásépítést, a tudás 
és gyakorlat megosztását, a kutatást és a 
technológiatranszfert a nemzeti, regio-
nális és globális fenntartható erdőalapú 
biogazdasági megközelítések kialakítá-
sának támogatása érdekében. Ehhez  
a tagországoknak támogatniuk kell a 
fenntartható gyakorlatok alkalmazását, a 
piacfejlesztést és az erdőalapú értéklán-
cokba történő befektetéseket. 

A FAO-nak javítania kell a tudásbá-
zisát és az adatgyűjtést, az elemzést és 
tudásmegosztást, emellett növelni kell 
a különböző szakpolitikák összhang-
ját, és fokozni kell a kapacitásépítést a 
fenntartható biogazdasági gyakorlatok 
előmozdítása érdekében az agrár-élel-
miszerrendszerekben és az erdészet-
ben, valamint kezdeményezzen egy 
globális biogazdasági partnerséget.

A résztvevők jóváhagyták a FAO az 
erdészethez kapcsolódó zászlóshajó ki-
adványát, a világ erdői állapotáról szóló 
2024. évi jelentését (SOFO 24), amely 
rávilágít arra, hogy az innováció miért 
kritikus az erdőirtás megállításában és 
visszafordításában (lásd részletesebben 
a következő cikkünket – a szerk.). 

A delegációk támogatták a FAO 
2024–2031 közötti időszakra szóló er-
dészeti munkaprogramját, amely a FAO 
2022–2031 közötti időszakra szóló stra-
tégiai kerete alapján irányítja a FAO er-
dészeti munkáját. 

Zhimin Wu, a FAO erdészeti részle-
gének igazgatója bemutatta a munka-
programot, kiemelve a három erdészeti 
célkitűzés szerinti kiemelt tevékenysé-
geket: az erdei ökoszisztémák megőr-
zése és helyreállítása; a fenntartható 
termelés növelése; a tudományos alapú 
innováció fokozása. 

Az erdők a Föld területének 31%-át 
borítják, a szén-dioxid tárolásával segí-
tik a klímaváltozás mérséklését, és a 
Föld szárazföldi biológiai sokféleségé-
nek nagy része itt található. Javítják a 
talaj-, levegő- és vízminőséget, milliók-
nak biztosítanak megélhetést, és fenn-
tartható gazdálkodás esetén a megúju-
ló nyersanyagok hosszú távú forrásai.

Az erdők a biológiailag legváltozato-
sabb ökoszisztémák a szárazföldön, ott-
hont adnak a szárazföldi állat-, növény- 
és rovarfajok több mint 80%-ának, és 
körülbelül 1,6 milliárd ember megélhe-
téséhez járulnak hozzá. Az erdők emel-
lett jelentős szerepet játszanak a termé-
szeti katasztrófák kockázatának csök-
kentésében, a szén-dioxid megkötésével 
segítik a klímaváltozás mérséklését, és a 
világ édesvizének 75%-át biztosítják. Az 
erdők hozzájárulnak a világ minden ha-
todik emberének táplálásához, és szinte 
az összes Fenntartható Fejlődési Cél 
(SDG) megvalósításához.

A FAO Erdészeti Programja olyan át-
alakuló hatásokat kíván előmozdítani, 
amelyek az erdők és az erdőtől függő 
emberek javát szolgálják a 2030-ig tartó 

ENSZ Fenntartható Fejlődési Menet-
rend és a Fenntartható Fejlődési Célok 
megvalósításában. Ezzel kapcsolatban 
a FAO több mint 230 projektet hajt vég-
re vagy támogat 82 országban.

A XVI. Erdészeti Világkongresszussal 
foglalkozó napirendi pontnál a COFO a 
beérkezett német és perui pályázatok 
értékelésével foglalkozott. A bemutatott 
kampányfilmekben Németország az év-
százados fenntartható erdőgazdálkodási 
hagyományaira és a biogazdaságára, va-
lamint e gyakorlat pozitív példa jellegé-
re helyezte a hangsúlyt, eközben Peru a 
perui erdők biodiverzitásának jelentősé-
gével támasztotta alá pályázatát. A kon-
ferencia helyszínét érintően a FAO idei 
decemberi tanácsülése dönt majd. A 
döntés megkönnyítésére a COFO 27 to-
vábbi információkat kért a pályázóktól.

A magyar delegáció számos egyezte-
tésen vett részt, és képviselte az Uniót 
a jelentés szerkesztői bizottságában is, 
hogy a felmerülő vitás kérdéseket min-
denki számára elfogadható kompro-
misszummal tudják lezárni. A COFO27 
bőven adott munkát az elnökségi csa-
patnak, akik így jelentősen hozzájárul-
tak, hogy olyan eredmény szülessen, 
amely összhangban van a tagállamok 
elvárásaival.

A FAO Erdészeti Bizottságának 27. 
ülésszaka a napirendre tűzött témák 
megvitatását követően, – a rövid és kö-
zéptávú munkaprogramok véglegesíté-
se alapján elkésztett COFO 27 jelentés 
elfogadásával eredményesen zárult. 
Magyar és EU szempontból olyan ered-
mény és munkaprogram született, 
amely összhangban van a magyar és az 
EU-s erdészeti ágazat törekvéseivel és 
célkitűzéseivel, amelyek a fenntartható 
és felelős erdőgazdálkodás elterjedését 
segítik elő.

Referálta: Nagy László
Illusztrációk: FAO/Giuseppe  

Carotenuto 
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• Miért van most különösképpen szük-
ség innovációra?

A tanulmány először azt vizsgálja, hogy 
melyek azok az intő jelek, amelyek azt 
sugallják, hogy az eddigi megközelíté-
sek, módszerek és megoldások nem 
elegendőek vagy nem megfelelőek a 
gyorsan változó környezetben.

Az első ilyen jel az erdőterület csök-
kenése. A legfrissebb adatok szerint 
számos országban örvendetesen lassul 
az erdőterület fogyása, köztük olya-
nokban is, mint pl. Indonézia vagy Bra-
zília, melyek az elmúlt évtizedekben 
„élen jártak” az erdőirtásban. Számos 
országban növekszik is az erdőterület, 
azonban érdekes tényeket lehet megál-
lapítani. 

A 2010-2020 közötti időszakban a tíz 
legnagyobb erdőterület-gyarapodást 
produkáló országban évi 3,3 millió ha-
ral nőtt az erdőterület, azonban a Föld 
erdőtakarója ennek ellenére is összes-
ségében 4,7 millió ha-ral csökkent. Te-
hát nemcsak a globális erdőterület- 
csökkenést nem sikerült megállítani, 
hanem továbbra is nagyon messze va-
gyunk, sőt egyelőre még távolodunk a 
2030-as célként kitűzött 3%-os erdőte-

rület-növeléstől. (Érdemes megjegyez-
ni, hogy a 3,3 millió ha növekedésből 
Kína 1,9 millió ha-ral, a másik kilenc 
ország (Ausztrália, India, Chile, Viet-
nam, Törökország, USA, Franciaország, 
Olaszország, Románia) együtt is csak 
ennek kb 70%-ával, 1,4 millió ha-ral 
növelte az erdőterületet.)

Mindeközben a klímaváltozás és a 
nyomában fellépő biotikus és abiotius 
károk egyre erősödnek. A becslések 
szerint az erdőtüzek évi 340-370 millió 
ha-t érintettek, ráadásul kiterjedésük és 
intenzitásuk növekedett. 

A boreális régióban jelentősen emel-
kedett a tüzek előfordulása: míg hosz-
szú idő átlagában a tüzekből származó 
globális szénkibocsátás 10%-a szárma-
zott erről a területről, 2021-ben ez az 
érték közel 25% volt. 

Kanadában 2023-ban a 60 éves átlag 
(1,96 millió ha) mintegy hétszerese égett 
le (14,6 millió ha)1. A műholdas megfi-

1 State of the World’s Forests 2024. Forest- 
sector innovations towards a more sustai-
nable future. FAO, Rome, 2024 

1  Kanada írásos észrevétele az Erdészeti Bi-
zottság 8.4 napirendi pontjához https://
www.fao.org/assets/COFO27/WCP/WCP_ 
8.4_Original_Language.pdf 

gyelések szerint 2023-ban több mint 
kétszer annyi szén került a levegőbe 
erdőtüzekből, mint amennyit a teljes 
Európai Unió fosszilis tüzelőanyagok 
elégetésével kibocsátott. 

A biotikus károsítók esetén elegen-
dő csak a kiterjedt szúkárokra gondolni 
akár Észak-Amerikában, akár Európá-
ban. A károsítók a fák pusztulása mel-
lett kevésbé jól megfigyelhető degradá-
ciót is eredményeznek, ráadásul ezek 
gazdasági hatását még nehezebb felbe-
csülni. Egy USA-becslés szerint 25 mil-
lió ha-os erdőterületen rovarkárok és 
betegségek 20%-ot meghaladó körlap-
veszteséget fognak okozni 2027-ig.

Mindezen folyamatok mellett az er-
dei termékek, így a fa iránti kereslet is 
növekszik. A fafelhasználás az 1961-
1990 közötti időszakban évi 2,5 millió 
m3-ről 3.6 millió m3-re növekedett, 
majd két évtizedes viszonylagos stag-
nálás után 2019-ben 4 millió m3 fölé 
emelkedett, amit a pandémia kismér-
tékben visszavetett ugyan, de ma is-
mét meghaladja ezt az értéket. Az ipa-
rifa aránya először 2018-ban haladta 
meg a tűzifáét, ha csak csekély mér-
tékben is: az arány most is 50,6/49,4%, 
azonban Afrikában a tűzifa aránya kb 
90%, Ázsiában 60%.

Érdekes feladatra vállalkozott az ENSZ Élelmezésügyi és Mezőgazdasági Szervezete (FAO) a Világ Erdeinek Állapota 2024-
ben1 című kiadványában: arra keresi a választ, hogy miért és milyen innovációra van szükség az erdészetben/erdészeti ága-
zatban ahhoz, hogy az erdők betölthessék mindazt a feladatot, ami egy valóban fenntartható jövő eléréséhez szükséges.  
A tanulmány megvizsgálja azt is, hogy milyen körülményeket kell biztosítani ahhoz, hogy az innováció olyan szintre juthasson, 
amit a jelenlegi kihívások megkívánnak.

A Világ Erdeinek Állapota 2024
Innováció az erdészeti szektorban
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Egy amerikai tanulmány szerint, ha 
egyszerűen a jelenlegi tendencia folyta-
tódna, akkor 2050-re 1 milliárd m3-rel, 
évi 5 milliárd m3-re növekedne a szük-
séges fakitermelés. Ha különböző klí-
maváltozási és gazdasági növekedési 
pályákat modellezünk, akkor a 2050-re 
prognosztizált növekedés 240 millió m3 
(erős melegedés, gyenge gazdasági nö-
vekedés), illetve 1,2 milliárd m3 (gyen-
ge melegedés, közepes gazdasági nö-
vekedés) között változna2 még akkor 
is, ha nem számolunk új termékekkel, 
illetve új piacok megjelenésével. 

Míg az USDA-modell a tűzifaigény 
gyenge növekedését, illetve az erős fel-
melegedéssel számoló alternatívákban 
csökkenését prognosztizálja, a FAO sa-
ját modelljei a tűzifaigény 17–37%-os 
növekedését vetítik előre 2050-ig a 
2022-es szinthez képest. Ezek a szá-
mok azonban azt is jelzik, hogy a teljes 
fakitermelésen belül a tűzifa aránya 
csökkenni fog. Az iparifa iránti igény 
minden modellben növekszik, azzal 
együtt is, hogy az alapanyag-felhaszná-
lás hatékonysága 1961 és 2022 között 
15%-kal javult, más szóval ma 15%-kal 
kevesebb faanyagból tudunk ugyan-
annyi készterméket előállítani.. Bárme-
lyik alternatíva is bizonyul majd helyes-
nek, a faanyag iránti kereslet várható 
növekedése ellentétben áll az erdőte-
rület csökkenésével, illetve az erdők 
degradációjával.

Meg kell említeni még a nem fa jel-
legű termékeket is, melyek fogyasztói 
körét 5,8 milliárd főre becsüli a tanul-
mány. A lehetséges termékek széles kö-
re, illetve az adatszolgáltatási rendsze-
rek hiánya nem tesz lehetővé globális 
áttekintést, azonban nemzeti tanulmá-
nyokból, illetve korlátozott számú nem-
zetközi statisztikából arra lehet követ-
keztetni, hogy ezen termékek volume-
ne és értéke is folyamatosan növekszik. 
A statisztikailag nyomon követett ter-
mékek közül az erdei magvak előállítá-
sa 165%-kal, a természetes gumié 113%-
kal növekedett 2020 és 2022 között. Az 
azonban a hiányos adatokból is jól lát-
szik, hogy az erdei termékek szerepe 
messze túlmutat a helyi fogyasztáson, 
és mind élelmezésbiztonsági, mind gaz-

2 A SOFO által hivatkozott forrás: Johnston, 
C.M.T, Guo, J. & Prestemon, J.P. 2023. RPA 
forest products market data for U.S. RPA 
Regions and the world, historical (1990–
2015), and projected (2020–2070) using 
the Forest Resource Outlook Model (FO-
ROM). 2nd Edition. In: Forest Service Re-
search Data Archive

dasági szempontból jóval nagyobb po-
tenciált hordoznak, mint amennyit ma 
ismerünk és használunk, ezért jelentő-
ségük és ennek következményeként fo-
gyasztásuk is növekedni fog egy körfor-
gásos zöld- vagy biogazdaságban.

Mindezek a folyamatok, a karbon-
semleges biogazdaság irányába történő 
elmozdulással együtt innovatív megol-
dásokat követelnek meg az erdőgazdál-
kodásban, a fa és egyéb erdei termékek 
körében, a környezeti és gazdasági 
funkciók közötti potenciális ellentétek 
kezelésében, de innovációra van szük-
ség magában az innovációt támogató 
pénzügy-gazdasági környezet kialakítá-
sában is.

• Mire összpontosítson az innováció?

A „miért” kérdés után a tanulmány a 
„mit” kérdéskörére fókuszál, alapvető-
en öt területet különböztetve meg: tech-
nológiai, társadalmi, politikai, intéz-
ményi és pénzügyi innovációt, megje-
gyezve azt is, hogy ezek gyakran együtt 
jelennek meg egy olyan „innovációs 
ökoszisztémát” alkotva, amely ösztönzi 
az innovációt, és segíti az eredmények 
gyakorlatba való átültetését is.

A technológiai innováció három fő 
területre koncentrál: digitális technoló-
giák, termék- és folyamatfejlesztés, va-
lamint biotechnológia. A digitális tech-
nológiák előtt elsősorban az informá-
ciógyűjtésben és értékelésben nyílnak 
hatalmas távlatok, amelyek elengedhe-
tetlenek az erdők kiterjedésének és ál-
lapotának folyamatos nyomon követé-

séhez, általában a földi ökoszisztéma 
monitorozásához, amely az eltervezett 
célok és végrehajtott beavatkozások he-
lyességét és hatását van hivatva igazol-
ni, legyen szó a Párizsi Egyezmény klí-
macéljairól, a biodiverzitási célokról 
vagy akár a Globális Erdészeti Célokról.

A termék- és folyamatfejlesztés óriási 
jelentőségű abból a szempontból, hogy 
ez teremti meg egyfelől a biogazdaság 
felé való elmozdulás lehetőségét, hi-
szen gyakorlatilag bármi, ami kőolaj-
ból előállítható, előállítható fából is. 

Másrészt az innováció vihet a körkö-
rösség irányába is, segíthet optimalizál-
ni a termékláncokat, a nyersanyag- és 
energiafelhasználást (csökkentve a bő-
vülő kereslet és a korlátos források kö-
zött feszülő ellentétet), és minimalizálja 
a veszteséget/hulladékot. 

A termékfejlesztésnek nagyszerű 
példáit találjuk a fa alapú építészetben, 
ahol fatermékek segítenek leváltani a 
fosszilis bázisú termékeket. Hasonló 
célt szolgálnak a biofinomítókban elő-
állított fa bázisú polimerek és a cellulóz 
alapú műanyagok. Nagyban növekszik 
a fa alapú textíliák használata, 2020 óta 
évi 6%-kal. A karbonizált kemény lig-
nin és a nanocellulóz az energiatárolás-
ban, a szén alapú építőelemek (plat-
form molekulák) a gyógyszeriparban, 
felületkezelésben és ragasztástechniká-
ban nyitnak új lehetőségeket. Az erdei 
termékek esetében nagy jelentősége 
van a bővülő élelmezési hasznosítás-
nak, a gyógyhatású táplálkozási termé-
kek előállításának, a természetes via-
szok élelmiszerekben, kozmetikumok-
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ban és gyógyszerekben való növekvő 
használatának. 

A folyamatokra vonatkozó innováci-
óval kapcsolatban meg kell említeni az 
automatizálást, érzékelők széleskörű 
alkalmazását, amely a mesterséges in-
telligenciával párosulva nagyban javítja 
a hatékonyságot, pontosságot, az alap-
anyag mind teljesebb felhasználását. 
Ezek az eszközök nemcsak a terméke-
ket, a munkafolyamatokat is befolyá-
solhatják: olyan, érzékelőkkel felszerelt 
„okos munkaruhát” lehet kifejleszteni, 
amely folyamatosan monitorozza a 
munkafolyamatokat és figyelmeztet a 
baleseti veszélyekre, a szabályoktól el-
térő gyakorlat befejezésére.

A társadalmi, politikai és intézményi 
innovációt gyakran együtt kezelik, el-
sősorban azért, mert a társadalmi inno-
váció a különböző gazdálkodói és ér-
dekcsoportok együttműködésére vo-
natkozik, amelyet nagyban segítenek 
innovatív politikák, melyek célokat és 
kereteket jelölnek ki, az intézményi in-
nováció pedig ezek gyakorlatba ülteté-
sét, végrehajtását és monitoringját, a 
visszacsatolást és a politikák folyama-
tos tökéletesítését van hivatva szolgál-
ni. Tipikus példája ennek a nemzeti 
földhasználati célok politikai szinten 
való megfogalmazása, ezek jogrendbe 
ültetése, társadalmi csoportok közötti 
együttműködéssel való operatív terve-
zése, végrehajtása és ellenőrzése. (Ter-
mészetesen nem a FAO kiadványból 
származó megjegyzés, hogy ilyen rend-
szerre épült a hazai körzeti erdőterve-
zés logikai sémája is - a szerző)

A létező gyakorlatot áttekintve azt 
látjuk, hogy az innováció nagyon gyak-
ran célozza a társadalmi és érdekcso-
portok együttműködése mellett a mar-
ginalizálódott szereplők, mint nők, fia-

talok, őslakosok, kistermelők bevonását 
és aktív szerephez juttatását országos, 
regionális és helyi szinteken. Az ilyen 
innováció nemcsak az együttműködés-
hez, hanem piacokhoz és finanszíro-
záshoz való hozzáférést is biztosíthat. 

Hasonló elveket követnek az irányí-
tási rendszerekre vonatkozó innováci-
ók, ahol az állami, magán és közösségi 
irányítási mechanizmusok ötvözésével 
növelik a hatékonyságot, vagy hoznak 
létre új kapacitásokat. Az innovációk 
egy másik csoportja pedig a szektorális 
korlátok lebontását, a nagyobb lépték-
ben való közös gondolkodást igyekszik 
elősegíteni, mely elkerülhetetlen olyan 
kérdésekben, mint földhasználat, élel-
mezésbiztonság, klímaváltozás vagy 
akár erdővédelem.

A pénzügyi innováció fő célja az er-
dészet számára elérhető források növe-
lése, a gazdaság zöldítésének előmozdí-
tása, a kistermelők forráshoz jutásának 
segítése és az ökoszisztéma szolgáltatá-
sok értékének elismerése. Az elérhető 
források többségében állami költségve-
tésből származnak, magánforrások to-
vábbra is korlátozottak a hosszú ter-
melési ciklus és a számos területen ta-
pasztalható jogbizonytalanság miatt. Az 
állami források növelésére általában 
pénzügyi reformokkal, pozitív és nega-
tív ösztönzőkkel és helyi pénzügyi inté-
zetekkel való közvetlen (további közre-
működőket kizáró) együttműködéssel 
kísérleteznek. A magántőke bevoná-
sának igénye vezetett az úgynevezett 
vegyes finanszírozás kialakulásához, 
ahol elegyednek a garanciák, zöld köt-
vények, tőkebefektetések, hitel- illetve 
részvény konstrukciók. Különösen a 
nyugdíjalapok járnak élen a fenntartha-
tó erdőgazdálkodás kikényszerítését 
célzó eszközök alkalmazásában.

A pénzügyi innováció egy másik kö-
re a környezeti és társadalmi felelőssé-
get igyekszik erősíteni, a befektetések 
környezeti lábnyomát pedig csökken-
teni. Egyre erősödik az a felismerés, 
hogy a pénzügyi megtérülés önmagá-
ban nem tudja mérni egy tevékenység 
fenntarthatóságát, ahhoz a környezeti 
hatásokat is értékelni kell. Számos esz-
közt fejlesztettek ebből a célból, ilye-
nek például a különböző fenntartható-
sági jelentési szabványok (pl az EU-ban 
az ESRS3, nemzetközileg az IFRS4, me-
lyet több mint 100 országban használ-
nak kötelező jelleggel), melyek egyre 
nagyobb szerepet játszanak a finanszí-
rozási tevékenység tényleges hatásai-
nak kimutatásában. 

Régi felismerés, hogy a hagyomá-
nyos pénzügyi eszközök nem tudják 
megfelelően kezelni a környezeti exter-
náliákat és az erdők által biztosított 
közjavakat. Az ENSZ Környezeti Prog-
ramja (UNEP) által készített elemzés 
szerint 2022-ben több mint háromszor 
annyi környezetkárosításhoz vezető 
forrás áramlott a mezőgazdaságba (500 
milliárd USD), mint amennyi a termé-
szetre alapozott, környezetbarát megol-
dásokat támogatta (154 milliárd USD). 

Az innováció célja lehet, hogy az 
ilyen finanszírozás esetében kimutassa 
az eddig rejtett társadalmi és környezeti 
költségeket, ezáltal pénzügyileg is más 
megvilágításba helyezze azt, és meg-
könnyítse a természetre káros pénzesz-
közök átcsoportosítását más területekre. 

3 European Sustainability Reporting Stan-
dards (európai fenntarthatósági jelentésté-
teli szabványok)

4 International Financial Reporting Stan-
dards (Nemzetközi Pénzügyi Beszámolási 
Standardok)



KiteKintés

Ugyancsak a pénzügyi innováció 
körébe tartozhat az ökoszisztéma szol-
gáltatások nem létező vagy gyenge pi-
acának megteremtése vagy megerősí-
tése. Ennek egy példájaként is tekint-
hető a REDD+5, amelynek elfogadása 
gyakorlatilag „piacot” teremtett a szén-
megkötésnek, és számos, az erdők 
megőrzését és az üvegházhatású gá-
zok kibocsátásának mérséklését célzó 
kezdeményezés megszületését segítet-
te vagy indukálta.

• Az innováció nagyszerű, mégis miért 
halad lassan?

Erre négy okot is azonosít a tanulmány. 
Az első (nem feltétlenül fontossági so-
rendben), hogy az erdészeti ágazatban 
viszonylag gyenge az innovációs kultú-
ra, azaz az újítás vágya és a „kívülről 
jövő” gondolatok iránti fogékonyság, 
ugyanakkor erős a hagyomány, a status 
quo fenntartása iránti elkötelezettség. 

Szakítani kellene azzal a meggyő-
ződéssel is, hogy az innováció kizá-
rólagos célja a hatékonyság, gazdasá-
gosság és versenyképesség növelése, 
ugyanis az innováció sokkal szélesebb 
és összetettebb célokat kell hogy szol-
gáljon. A szemléletváltás azonban nem 
történik meg spontán módon, ezt ösz-
tönözni kell.

A másik ok a kockázat, amely termé-
szetes velejárója az innovációnak. Egyes 
becslések szerint az innovációknak na-
gyon magas hányada, talán 95%-a sem 
tud megfelelni a várakozásoknak, erő-
sítve ezzel a járt úthoz való ragaszko-
dást, a kezdeményezéstől való tartózko-
dást. A rövid távú biztonságra való tö-

5 Reducing Emissions from Deforestation 
and Forest Degradation – az erdőirtásból 
és degradációból származó emissziócsök-
kentés programja

rekvés azonban alááshatja a változó 
környezethez és piaci követelmények-
hez való igazodás és a technológiai ha-
ladás képességét. Kormányzati feladat 
lehet a különböző érdekcsoportokkal 
együttműködve kialakítani a kockázat 
és a biztonság közötti helyes arányokat.

A harmadik ok a tőke- ill. erőfor-
ráshiány, legyen szó annak emberi, ter-
mészeti, fizikai, pénzügyi vagy szociá-
lis formájáról. Köznapi nyelvre lefordít-
va ez a tudás, a természeti erőforrások, 
az infrastruktúra, a pénzeszközök és a 
megfelelő irányítási és tulajdonviszo-
nyok, az információ és az átláthatóság 
hiányát jelenti. Ezek együttesen és kü-
lön-külön is szinte áthághatatlan aka-
dály gördítenek az innováció elé.

A negyedik ok az ellenséges politi-
kai/szabályozási környezet. Az innová-
ció definíció szerint is a létező körül-
mények talajáról indul, és azokat igyek-
szik az új körülményeknek megfelelően 
megváltoztatni. Ha azonban a politikák 
és jogszabályok nem segítik a változás 
befogadását, akkor az innováció nem 
tud az íróasztalról a gyakorlatba, a min-
dennapokba átkerülni. Ez azonban 
nemcsak az innováció végzetét jelenti, 
de a közegnek, közösségnek a válto-
zásra való képtelenségét is. Végső so-
ron tehát a politikák és szabályozási 
rendszerek fejlődése az innováció le-
hetőségét és a haladást alapvetően 
meghatározza.

Nem szabad elfelejteni azonban, 
hogy az innovációnak lehetnek és van-
nak nyertesei és vesztesei, ráadásul 
gyakran azok kerülnek a legnagyobb 
veszélybe, akiknek a legkevésbé van 
lehetősége arra, hogy reagáljanak vagy 
védekezzenek. Nagyon fontos tehát, 
hogy az innováció egyszerre támogassa 
a gazdasági, társadalmi és környezeti 
fenntarthatóságot, és komoly erőfeszí-
téseket kell tenni, elsősorban szabályo-

zási oldalon, a nem kívánatos követ-
kezmények vagy esetlegesen káros ha-
tások kiküszöbölésére.

• Mit tegyünk az innováció előmozdí-
tására?

A tanulmány egy öt pontból álló javas-
latcsomagban foglalja össze az elemzés 
tanulságait, melyek elsősorban az ál-
lam, de végső soron valamennyi társa-
dalmi és gazdasági szereplő számára 
útmutatásként szolgálhatnak. Ahhoz, 
hogy a globális kihívásokra erdőkre 
alapozott módszerekkel válaszolhas-
sunk, a következőket kell végrehajtani 
a felelős és mindenki számára hozzá-
férhető innováció érdekében:
1. Tudatosítsuk az innováció jelentősé-

gét, és alakítsunk ki olyan szellemi 
környezetet, amely támogatja az in-
novációt, a jobbítás utáni vágyat.

2. Növeljük a tudást, a képzettséget és 
képességeket az erdészetben érde-
keltek körében, hogy képesek le-
gyenek kreatív innovációra és az in-
nováció eredményeinek befogadá-
sára.

3. Erősítsük a partnerséget a társadalmi 
szereplők és a különböző szektorok 
között, hogy a kockázatokat csök-
kenthessük, és erősítsük a tudás- és 
technológia transzfert. 

4. Biztosítsunk nagyobb és általánosan 
elérhető pénzügyi forrásokat az in-
nováció előmozdítására az erdészeti 
ágazatban.

5. Alakítsunk ki olyan politikai és sza-
bályozási környezetet, amely ösz-
tönzi az innovációt.
Kétségtelen, hogy ez a javaslatcso-

mag a „könnyebb mondani, mint meg-
csinálni” érzését keltheti, ugyanakkor 
az elemzés kellően gazdag ahhoz, hogy 
konkrét ötleteket is adjon. Különöskép-
pen azért, mert 18 esettanulmányt is tar-
talmaz arra vonatkozóan, hogy egyes 
országok miként oldottak meg sikerrel 
problémákat, melyekből bőven lehet 
tanulni. Természetesen ezek ismerteté-
se bőven meghaladná egy újságcikk ke-
reteit.

A szerző zárszava: fontos szem előtt 
tartani, hogy a világ egy kicsit olyan, 
mint ár ellen úszni: még azért is meg 
kell küzdeni, hogy helyben maradjunk. 
Ha szabad egy kicsit át- és kifordítani a 
Pompeiusnak tulajdonított mondást, tet-
szik, nem tetszik: Innovare necesse est. 

Csóka Péter, okl. erdőmérnök
Illusztrációk: FAO, Shutterstock,  

AFP, Freepic
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Gyakorta kapok felkérést lektorálásra nemzetközi folyóira-
toktól, amelyeket csak ritkán szoktam elfogadni, mert hálát-
lan munka. 2023. november 22-én azonban egy érdekes 
kéziratot kaptam a Plants nevű, Svájcban megjelenő nemzet-
közi szaklaptól. Az írás címe a következő volt: „A pusztuló 
jegenyefenyő genetikai diverzitása és szárazságtűrése – és a 
beavatkozások hatásai.” 

A cikkben a szerzők az erdőgazdálkodás ökológiai követ-
kezményeit elemezték. A kérdés közismerten napirenden lé-
vén, kíváncsiságból elfogadtam a lektorálási felkérést. Raj-
tam kívül még két további szakembert nyertek meg a kézirat 
anonim bírálatához.

A Plants folyóirat nagyon színvonalas, idézettsége (im-
pakt faktora) többszöröse a nemzetközi erdészeti periodi-
káknak, ezért számíthattam arra, hogy a kézirat érdekes és 
fontos megállapításokkal fog szolgálni az olvasóknak. A vá-
rakozásban megerősített a jó hírű spanyol egyetemeken és 
kutatóintézetekben tevékenykedő nyolc specialista szerző 
személye is. 

A cikk alapvető hipotézise az volt, hogy a jegenyefenyő- 
állományok Európa-szerte romló egészségi állapota nem-
csak a klímaváltozással, hanem az erdészeti beavatkozások 
hatásával is összefügghet. Ezt a feltételezést a spanyol Pire-
neusokban tesztelték, ahol szálalt és természetes állapotuk-
ban hagyott jegenyefenyvesek növedékét hasonlították ösz-
sze, de vizsgálták az állományszerkezet és a genetikai diver-
zitás különbségeit is (1. ábra). 

A különböző tudományterületeket képviselő szerzők a 
kapott eredmények alapján arra a megállapításra jutottak, 
hogy a szálalás következtében csökkent („erodálódott”) a fa-

állomány szerkezeti és genetikai diverzitása, ami növelte a 
fafaj aszályérzékenységét, és rontotta egészségi állapotukat. 

Az egészségi állapot romlása önmagában nem meglepő, a 
hazai jegenyefenyvesekben is tapasztaljuk (3. ábra). Engem 
az erdőgazdálkodás hatását feltáró vizsgálat részletei érde-
keltek, ezért alaposan átnéztem a háttéradatokat. Meglepő 
módon a szálalás hátrányos hatásáról kialakult véleményük 
téves megállapításokon alapult, vagyis egy indokolatlanul 
hozott negatív végeredményt kívántak publikálni. 

Az erdészet „külső” megítélése  
és hatása a szakpolitikára

Egy visszautasított tudományos kézirat ürügyén

Mátyás Csaba1

A Lapok májusi számában meg-
jelent egy vélemény a tudomá-
nyos népszerűsítés fontosságá-
ról (Gerely 2024). Ahhoz, hogy 
megértsük, miért stratégiai ez 
a látszólag elméleti kérdés az 
erdőgazdálkodás jövője szem-
pontjából, a cikk bevezet a tu-
dományos publikálás boszor-
kánykonyhájába. Az eset sze-
replői nemzetközileg elismert 
kutatók, egy ugyancsak nagyon 
elismert szakfolyóirat szer-
kesztősége és egy „véletlen” 
erdész szaklektor.

1. ábra A Monte Perdido Nemzeti 
Park a Nyugati-Pireneusokban,  

a vizsgálat helyszíne (Fotó: Raquel 
Fabregas Jimenez/Wikipedia)  

2. ábra A bükkös klíma peremén, elegyes kocsánytalan tölgyes 
alatt „kefesűrűen” újul a jegenyefenyő – ha a turistaforgalom tá-
vol tartja a vadállományt (Soproni-hegység, fotó: Mátyás Csaba)
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Lektori véleményemben javasoltam ezért a kéziratot vég-
leges elutasítását, mert a kéziratot javíthatatlannak ítéltem, 
ugyanis az egészségi állapot romlása és a növedék csökkené-
se a leírt módszerrel nem bizonyított összefüggést a szálalás 
hatásával. Tanulságos az elkövetett hibák sora. 

Az elutasítást javasló indokaim a következők voltak:

• A specialista szerzők saját szakterületeik, a klimatológia, 
dendrokronológia, ökológia és genetika módszereit alkal-
mazták a jegenyefenyő-állományok növekedése és diver-
zitása elemzésére, de erdészeti szakértőt nem vontak be.

• A központi szerepet kapott növekedés elemzése egyetlen 
változón alapult: az átlagos körlapnövedéken. Ezt a 
dendrometriai jellemzőt egy, a vizsgálatba nem bevont 
erdészeti tudományág: a faterméstan vezette be. Tudvale-
vő, hogy a körlapnövedék nagyon érzékeny változó, 
amely csak a termőhely, az állományszerkezet és az élet-
kor összefüggésében értelmezhető. És pontosan ezeket a 
tényezőket kihagyták az elemzésből (4. ábra). 

• A két vizsgált helyszínre számított, gyakorlatilag évtizede-
ken át azonosan lefutó aszályindexek alapján a szerzők 
igazoltnak tekintették a kontroll és a kezelt terület klima-
tikai azonosságát. Nem szabad azonban elfelejteni, hogy 
az aszályindex relatív mutató, amely a klímaátlag alapján 
mutatja ki az adott év időjárásának az eltérését a sokéves 
átlagtól. Az aszályindex emiatt elfedi a konkrét éghajlati 
különbségeket a kezelt és a kontroll területek között. Az 
alapadatok után nyomozva kiderült, hogy magasabb ten-
gerszint feletti fekvése miatt a kontrollként szolgáló hely-
szín évi átlaghőmérséklete 3,4 ºC-kal alacsonyabb, csapa-
déka pedig 200 mm-rel több, mint a szálalt állomány ter-
mőhelyén. Súlyos módszertani hiba volt kezeletlen 
kontrollként egy olyan természetes állományt kiválaszta-
ni, amely lényegesen kedvezőbb termőhelyi feltételekkel 
rendelkezik, mint a „bolygatott” szálalt állomány.  
A klíma különbség kitesz egy teljes vegetációs zónát.  
Az érintetlen kontrollterület még az optimális klíma-
zónában van, viszont a gazdasági erdő jelenleg már  
a jegenyefenyő toleranciahatárán van. 

A tapasztalt növekedési és strukturális különbségek meg-
határozó része a klimatikus feltételek különbségéből adó-
dott. A szálalt állományban tapasztalt, kétségtelenül rosz-
szabb egészségi állapotot és lassúbb növekedést elsősorban 
a klímaváltozás okozta szárazsági stressz idézte elő, a szála-
lás hatása ebben közrejátszhatott, de a leírt megközelítéssel 
nem különíthető el. A két eltérő helyszín összehasonlítása 
helytelen, és a gazdálkodás „káros, erodáló” hatására vonat-
kozó következtetés így légből kapott.

Az első bírálati körben megírt véleményemet 2023. novem-
ber 27-én küldtem meg a szerkesztőségnek. A két másik lek-
tortól viszont a cikk „néhány apróbb hiba javítása után közöl-
hető” minősítést kapott. Ezután a főszerkesztő a cikket a lek-
tori véleményekkel együtt, javításra visszaküldte a szerzőknek. 
A szerzők határidőre kijavították a cikket, és elkészítették vá-
laszukat a kritikákra, ezután a javított kéziratot véleményük-
kel együtt ismét beterjesztették a szerkesztőségnek, ahonnan 
azt mindhárom lektor, köztük én is, ellenőrzésre visszakapta.

Ebben a második lektorálási körben, 2023 decemberében, 
a két másik lektor az átdolgozott kézirat véglegesítéséhez és 
publikálásához hozzájárult. A szerzők nekem címzett hosz-
szú, magyarázó válaszára én viszont a következő véleményt 
írtam a szerkesztőségnek:

• A szerzők megállapításaikat több kritizált ponton átírták, 
amit megköszöntem, de ettől a szöveg sajnos csak még 
rosszabb lett.

• A szerzők ugyan nagyrészt elismerték módszertani hibái-
kat, de megerősítették, hogy következtetéseik „mégis he-
lyesek, mert összhangban vannak korábbi kutatásokkal”. 
Ezzel diszkvalifikálták saját magukat. 

• Egy tudományos folyóirat nem publikálhat olyan tanul-
mányt, amely egy hibás módszerrel kapott végeredményt 
egy „általában elfogadott” hipotézis alapján hoz nyilvá-
nosságra.

• Fenntartottam álláspontomat, hogy a javított kézirat sem 
publikálható.

Hosszabb szünet után, 2024. február 17-én a következő 
választ kaptam a Plants szerkesztőségétől: „Kedves Mátyás 
professzor, köszönjük, hogy részt vett a szakértői lektorálási 

3. ábra Az Irott-kő osztrák oldalán, a jegenyefenyves erőteljes fel-
újító vágása után a ritkuló koronák jelzik az állományklíma 
romlását (Batthyány alapítványi erdő, fotó: Mátyás Csaba)

4. ábra Az évi átlagos (fánkénti) körlapnövedék (cm2) trendje a 
szálalt (barna) és az érintetlen (kék) jegenyefenyves mintaterü-
leten 1979–2019 között. A 70-es években végzett erőteljes szála-
lás után a növedék 20 évvel később pótolta veszteségét (a szerzők 
ábrája az elutasított kéziratból) 
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folyamatban. Ezúton értesítjük, hogy a kéziratot, amelyet Ön 
volt szíves lektorálni, az Akadémiai Főszerkesztő döntése 
alapján elutasítottuk. Köszönjük a kézirat lektorálását és 
részvételét a (titkos) szakértői bírálati folyamatban.”

Az esetből többféle következtetés adódik. Tudni kell, 
hogy a neves folyóiratokat is szorítja az elvárás minél több 
kutatási eredmény minél gyorsabb közlésére.  A gyorsaság 
mellett ugyanennyire fontos, önkéntes (ingyenes) munkára 
hajlandó lektorokat találni, akik nemcsak elvállalják a bírála-
tot, hanem szakszerű bírálatot is írnak. Ehhez képest a bírá-
lati folyamat majdnem negyedéves elhúzódása kifejezetten 
hosszúnak tűnik, amit a vélemények erős eltérése okozott. 

Mi lehetett a magyarázata annak, hogy sem a specialista 
szerzők, de a két másik lektor sem vette észre a súlyos mód-
szertani hibákat, amelyek újabb elítélő, „tudományos” alátá-
masztással szolgáltak volna az erdőgazdálkodás sommás el-
ítélésére? 

A bemutatott példában a nemzetközi szinten járatos és 
szakterületükön kétségtelenül specialista kutatók saját tudo-
mányterületük határain túlra nem tekintve, alapvető tévedé-
seket követtek el. Az „általában elfogadott” ökológiai szemlé-
letet megerősítő eredmény hibája „saját térfelükön”, az ökoló-
giában nem tűnt fel a lektoroknak, és valószínű nem vették 
volna észre az olvasók sem. 

Nagyrészt a véletlennek tekinthető, hogy a lektorok közé 
egy erdész is bekerült. Mondhatnánk, mindössze egy „üzemi 
balesetről” van szó. Sajnos azonban a nem kellően megala-
pozott „tudományos” eredmények és a médiában keringő 
vélekedések kihatása foglalkozásunk megítélése és a nem-
zetközi szakpolitika alakulása szempontjából szinte leküzd-
hetetlen, komoly stratégiai probléma. 

Az erdőgazdálkodással foglalkozó, nem erdészeti elemzé-
sek gyakran összetett kérdésekkel, ún. „makacs problémák-

kal” foglalkoznak (Mátyás 2023), amelyek komplexitásuk 
miatt, különböző szempontokból közelítve más és más olda-
lukat mutatják, mint amilyen például a faanyag tűzifa célú 
felhasználása (Mátyás és Tolvaj 2019). 

Nem ritkán szükségtelennek találják az erdészeti szakérte-
lem vagy erdészeti források bevonását, kerülve a vélemé-
nyek ütközését. Jellemző hazai példa erre egy friss publiká-
ció. Egy ökológus doktorandusz az Erdészeti Lapokban idén 
megjelent cikkében, az erdei vadkárról azt állapította meg, 
hogy a tölgy felújítása a vad segítségével eredményesebb, 
mint vadkerítés védelmében. Az elemzéshez egyetlen rele-
váns erdészeti forrást sem használt. Holott vele szinte egyidő-
ben jelent meg magyar ökológus és erdész kutatók közös 
cikke a hazai vadkárok súlyosságáról, egy szabadon letölt-
hető nemzetközi folyóiratban (Zoltán et al. 2024). 

Az erdőgazdálkodás megítélését a bemutatotthoz hasonló 
elfogult vagy téves vélemények hatása jelentősen befolyásol-
ja. Holott korrekt tényekre nagy szükség lenne, mert sok te-
rületen ellentmondások feszülnek az erdőtől várt funkciók 
és szolgáltatásaik tekintetében, mint amilyen pl. a bioener-
getika, a szénmegkötés fokozása vagy a természetes erdőál-
lapot széleskörű helyreállítása (Borovics et al. 2023). 

Az uniós rendeletek, jogszabályok szakpolitikai döntés-
előkészítő anyagaiban gyakran erdészeti képviselet nélküli fó-
rumok állásfoglalásaiból indulnak ki, pl. a klímaváltozás 
vagy a természetvédelem szabályozása területén (Szepesi 
2024), amelyek így nélkülözik az erdészet szempontjait. 

Magyarország erdőtakarója a hangadó nyugat-európai 
viszonyoknál lényegesebben veszélyeztetett és ezért a ha-
zai differenciáltabb álláspont megjelenítése fontos érde-
künk. A megalapozatlan, egyoldalú véleményekkel már 
többször felvettük a harcot tudományos publikációkkal és 
népszerűsítéssel (pl. Borovics és Király 2024), de az MTA 
Erdészeti Tudományos Bizottság részéről is (pl. Mátyás 
1998, 2019, 2024), egyelőre vegyes eredményekkel, de 
nem adhatjuk fel.
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Az erdők által a közösségnek, a társadalomnak biztosított ér-
tékeket az erdők ökoszisztéma szolgáltatásainak nevezik. 
Megkülönböztetünk ellátó, kulturális, szabályozó és támoga-
tó ökoszisztéma-szolgáltatásokat. Az erdő ellátó szolgáltatásai 
a mindennapi életünkben használt javak, mint például a fa-
anyag, a gombák és gyümölcsök vagy a vadhús. Kulturális 
szolgáltatásnak a nemzetközi szaknyelv az erdők kikapcsoló-
dás, rekreáció, sport, művészetek és spiritualitás terén nyúj-
tott értékeit nevezi.

Szabályozó szolgáltatás a levegő és a víz mennyiségi és mi-
nőségi szabályozása, a talajerózió csökkentése vagy például a 
különféle növény- és állatfajok számára nyújtott élőhelyek; 
támogató szolgáltatások pedig a természeti rendszerek műkö-
dését biztosító funkciók. Társadalmi jelentőségüket fejezi ki, 
hogy Magyarország a több mint kétmillió hektár erdejét a 
nemzeti zöldvagyon legfontosabb elemeként határozza meg.

Magyarországon tulajdonforma szerint három fő kategóri-
ára osztható a 2 millió hektárt meghaladó erdőterület: az 55 
százalékot kitevő, 1 millió 73 ezer hektár állami tulajdonú 
erdő, a 864 ezer hektárnyi magán- és vegyes tulajdonú erdő 
(44%) és a teljes hazai erdőterület 1%-át kitevő közösségi 
(önkormányzati) tulajdonban lévő erdő. Az erdők tehát leg-
nagyobb arányban állami tulajdonban vannak. 

Az állami erdőterületek döntő többségét, 92%-át 21 állami 
erdészeti társaság kezeli. Látszólagos ellentmondás, hogy 
miközben az erdészeti társaságok részvénytársasági formá-
ban működő önálló gazdasági egységek, amelyekhez össze-
sen 117 erdészet tartozik, alapfeladatuk a közcélokat szolgá-
ló, társadalmi jelentőségű zöldvagyon fenntartása.

A látszólagos ellentmondás mögött bújik meg az a fenn-
tartható gazdasági modell, amely lehetővé teszi a hazai er-
dők zömében az ökoszisztéma-szolgáltatások teljes társada-
lom számára történő fenntartását. Az erdészeti társaságok 
alaptevékenysége az erdőgazdálkodás, mely magába foglalja 
a fakitermelést és fakereskedelmet, valamint az erdő és faki-
termelés hosszútávú fenntarthatóságát is biztosító erdésze-
tiszaporítóanyag-gazdálkodást, csemetetermesztést, erdőfel-
újítást, erdőtelepítést.

Az állami erdészeti társaságok az állami erdőterületek ke-
zeléséért vagyonkezelési díjat fizetnek. Működésüket va-
gyonkezelési szerződés is szabályozza, mivel vagyonkezelői 
a Nemzeti Földalapba tartozó állami tulajdonú erdőknek. A 
vagyonkezelési szerződés célja, hogy az állami zöldvagyon 
megőrzését, védelmét, gyarapítását, erdőfenntartási és öko-
turisztikai, valamint közjóléti szolgáltatásainak érvényesülé-

sét a környezet- és természetvédelmi szempontok figyelem-
bevételével egyidejűleg, szakszerű és eredményes gazdálko-
dás révén biztosítsa.

A vagyonkezelési szerződés és az állami koordináció ga-
rantálja tehát a nemzeti zöldvagyon védelmét és az erdők köz-
célú, társadalmi funkcióinak működését. Ezért az állami erdé-
szeti társaságok kiemelt alaptevékenységei közé tartoznak a 
társadalmi célú, ökoturisztikai tevékenységek is, mint például 
a természetvédelmi területek karbantartása, tanösvények ki-
építése és fenntartása, látogatóközpontok, erdei iskolák üze-
meltetése. Az egyébként önmagában nem profitorientált társa-
dalmi célú tevékenységeiket az állami erdőgazdaságok több-
ségében a fakereskedelmi bevételeikből finanszírozzák.

Az állami tulajdonú erdészeti társaságok 2022-es pénzügyi 
teljesítménye jelentős, több mint 130 milliárd Ft-os értékesí-
tési árbevételt értek el, ám az árbevétel-arányos átlagos nye-
reségük csupán 7%-ot tükröz. Ennek legfőbb oka, hogy je-
lentősek az erdőfenntartási és ökoturisztikai tevékenységek-
hez köthető költségek. Miközben az erdőgazdálkodási 
üzletágak a bevételek 70%-át biztosítják (47%-os átlagos ár-
bevétel-arányos nyereséggel), az erdőfenntartás és az ökotu-
risztikai tevékenységek magas, 23%-os részesedése a ráfordí-
tásokban jelentős (összesen 36 milliárd Ft), ám ezen ágaza-
tok kevés vagy semmilyen bevételt nem generálnak. Ebből 
megállapítható, hogy az erdőgazdálkodás eredménye ke-
resztfinanszírozza a közhasznú tevékenységeket.

A közcélú zöldvagyonkezelés gazdasági tevékenyégből 
történő finanszírozása mellett az állami erdészeti társaságok 
továbbá költségvetési befizetők az adózás révén, illetve jelen-
tős hasznot is termelnek az ország számára: a cégcsoportból 
az elmúlt két évben több mint 13 milliárd forint osztalékhoz 
jutott a tulajdonos Magyar Állam. Érdekes összehasonlítás, 
hogy ez az összeg szinte teljesen megegyezik a 2024. évi 
költségvetésben a nemzeti park igazgatóságok működtetésé-
re és az állami természetvédelmi feladatok ellátására tervezett 
kiadásokkal, ami jól érzékelteti, hogy az erdőgazdálkodásból 
származó források hogyan teszik lehetővé különböző közcé-
lú – például természetvédelmi – feladatok megvalósulását.

A hazai erdőket Európa egyik legszigorúbb erdőtörvénye 
védi, amely az erdőkezelőket kötelezi arra, hogy úgynevezett 
tartamos erdőgazdálkodást folytassanak. Ez azt jelenti, hogy 
az erdőkből gazdasági céllal kitermelt faanyag adott időszak-
ban mindig kevesebb, mint amennyit az erdő „megtermel”. 
Így hazánk élőfakészlete – vagyis az erdőkben élő fák meny-
nyisége – évről-évre 4-6 millió köbméterrel növekedik.

A fa tehát a szigorú erdőtörvényünk és az erdészeti társasá-
gok által alkalmazott módszerek miatt nem fogy ki az erdő-
ből, az erdő folyamatosan gyarapodik. A kitermelt megújuló 
nyersanyag értékesítéséből származó bevételeikből pedig az 
állami erdészeti társaságok ellátják a nemzeti zöldvagyon ke-
zeléséhez kapcsolódó közcélú feladataikat. Így lehetséges az, 
hogy a gyarapodó erdők ökoszisztéma-szolgáltatásainak alap-
vető fenntartására az államnak eddig nem kellett költségvetési 
forrásokat fordítania, és a társadalom tagjai is ingyen élvezhe-
tik az erdők nyújtotta javakat.

Forrás: Agrárszektor, Kép: SEFAG Zrt.

Az állami erdőkezelés fenntartható 
gazdasági modellje

Az erdők az emberi élet és civilizáció nélkülözhetetlen alap-
jai. Globális ökológiai szerepük mellett lokálisan tiszta ivó-
vizet és levegőt, az élelmezés szempontjából fontos talajvé-
delmet, árvíz elleni védelmet biztosítanak, miközben egész-
séges, természetközeli sportolási és rekreációs helyszínt, 
megújuló nyersanyagot és energiaforrást nyújtanak a tár-
sadalomnak. Nem utolsósorban az erdő a legnagyobb bioló-
giai szénmegkötő infrastruktúraként elnyeli az emberi tevé-
kenység által kibocsátott szén-dioxidot, azaz főszerepe van 
a klímavédelemben.
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Az erdőhasználat kezdeti időszaka
Az újkőkorszakban kialakuló mezőgaz-
dálkodás, növénytermesztés és állatte-
nyésztés idővel az erdőterületek átala-
kításával járt együtt. Az agrárgazdál-
kodáshoz szükséges újabb és újabb 
területeket az emberek az erdőktől 
vonták el, ami az erdőterületek jelentős 
csökkenéséhez vezetett. 

Az iparosodás során pedig egyrészt 
kialakultak azok a technikai eszközök, 
amelyek az erdők feltárását, faanyagá-
nak hasznosítását jóval hatékonyabbá 
tudták tenni, másrészt az ipari fejlődés-
hez szükséges nyersanyagok előállítása 
intenzívebb bányaművelést és kohá-
szatot hozott magával, ami a bányafa- 
és faszénszükséglet növekedésével járt 
együtt. Ez pedig az erdők még draszti-
kusabb kiélését hozta magával.

Európában ekkor jutott el a társada-
lom odáig, hogy észlelte az egyre fo-
gyatkozó lehetőségeket, veszélyben 
érezte az erdők fenntarthatóságát. Eb-
ből a felismerésből született az erdész 
szakma annak érdekében, hogy az er-
dők legalább a szükséges területarány-
ban fennmaradjanak, és a társadalom 
faanyagigényét kiszolgálják. 

Ekkor még az erdők közjóléti funk-
ciójáról a mainál sokkal kevesebb szó 
esett, hiszen a társadalom még lénye-
gesen nagyobb része élt együtt a ter-
mészettel. A felismerés, hogy a ter-
mészeti környezetre az emberiségnek 
mentálisan is szüksége van, csak akkor 
alakulhatott ki, amikor egyes társadal-
mi rétegek kezdtek kiszakadni a termé-
szeti környezetből, nagyvárosi életfor-
mára váltva.

Az erdők közjóléti szerepének 
kibontakozása

Hazánkban a 19. század közepére tehe-
tő a természetjárás mint szabadidős te-
vékenység mozgalmának kezdete (Ker-
tész 2014). Megalakult a Turisták Lapja, 
melynek hasábjain többen is beszámol-
nak azokról a kirándulásokról, melye-
ken akkor még főként tudományos tár-
sulatok, természettudósok vettek részt 
(Jász 1889, Zsembery 1900.) 

A tömegesebb természetjárás kezde-
tei az I. világháború utánra tehetők, 
amikor egyrészt a trianoni területvesz-
tés miatt a határokon belül maradt er-
dőségek felértékelődtek, másrészt tu-
ristaházak épültek, a turistaegyletek út-
jelzéseket festettek, forrásokat foglaltak. 
Ekkor még a magánbirtokosok erdőel-
zárásai jócskán nehezítették a kirándu-
lók dolgát. 

A II. világháború után államosított 
erdőkben ez a probléma megszűnt, 
buszjáratok indultak a kedvelt kirándu-
lóhelyekre, a háborúban megsérült me-
nedékházakat felújították, útikalauzok, 
turistatérképek készültek, az erdei vas-
utakat is ekkortájt kezdték személyszál-
lításra használni.

Az ezredforduló környékén népsze-
rűvé váltak a természetben folytatható 
sporttevékenységek, például a kerék-
páros és lovas turizmus, síelés (Zanati 
2014). A turizmus talán egyik legin-
kább tömeges időszaka a Covid 2019 
járványhoz kapcsolódó lezárásokhoz 
kötődik. Ekkor, mivel a városokban a 
tömegek által látogatható események, 
sportközpontok, plázák zárva tartottak, 
a bezártságtól szenvedő emberek nagy 
tömegben indultak a kirándulóhelyek, 
turisztikai célpontok felkeresésére. Jel-
lemzően személyautókkal közlekedve, 
hiszen a tömegközlekedés a fertőződés 
veszélyét hordozta.  Ez azt hozta magá-

val, hogy az erdei utak szélén, réteken 
tömegével álltak az autók, és az erdők 
belsejében a legeldugottabb, utaktól 
legtávolabbi részeken is kirándulók tö-
megével találkozhattunk.

A mai magyar társadalom  
és az erdők kapcsolata

Az erdők felé irányuló társadalmi igé-
nyek rendkívül szerteágazók manap-
ság. Elvárjuk, hogy az erdő tűzifát, bú-
torfát, épületfát és élelmiszert adjon. 
Szeretnénk kirándulni, rekreációs tevé-
kenységeket folytatni az erdőben. Le-
gyenek jól karbantartott sétautak, turis-
taút-hálózat. A hegycsúcsokról minden 
irányba körbe lehessen látni. Ugyanak-
kor legyen egy háborítatlan ökosziszté-
ma, melyben minden őshonos élőlény 
otthont talál magának, a természetes 
körfolyamatok szisztematikusan végbe-
mennek, játsszon jelentős szerepet a 
kellemes klíma fenntartásában, a tiszta 
víz és levegő  szolgáltatásában.

Ezeket az elvárásokat – melyek 
gyakran ellentmondanak egymásnak – 
különböző társadalmi csoportok külön-
böző intenzitással képviselik, nem fel-
tétlenül az igény fontosságának megfe-
lelően.

A társadalmi igények nem is mindig 
tudatosak. Amikor egy szép, idős egy-
korú erdőben kíván kirándulni egy tu-
rista, nem tudatosul benne, hogy az az 
erdő nem a természet folyamatainak kö-
vetkeztében jött létre, hanem a vágásos 
erdőgazdálkodással kezelt erdő egy pil-
lanatnyi állapota, mely az emberi – er-
dőgazdálkodási – tevékenység terméke, 
és nem fenntartható évszázadokig, ha-
nem bizonyosan kitermelés (véghaszná-
lat) és felújítás követi. 

Vagy amikor műanyag helyett kör-
nyezetbarát csomagolóanyagokat igény-
lünk a környezet védelme érdekében, 
vagy például hullámpapír használatát 
szorgalmazzuk (ld. az olimpiai faluban 
használt ágyak, bútorok), akkor nem 
biztos, hogy tudatosul, hogy ehhez az 
alapanyagot az erdőkből kitermelt fa-
anyag biztosítja.

De általában is igaz, hogy az átlag-
ember úgy érzi, hogy kevésbé van 

Gondoljunk bele, hogy az erdő és az ember kapcsolata gyakorlatilag egyidős az 
emberiség történelmével. Anélkül hogy mélyebb történelmi fejtegetésekbe bo-
csátkoznánk, kijelenthetjük, hogy az őskőkorszaktól kezdve egészen a neoliti-
kumig és az ókori kultúrák kezdetéig az emberiség az erdőt lakóhelyeként hasz-
nálta, anélkül hogy az erdők térfoglalására, szerkezetére markáns hatást gya-
korolt volna.

Természetközeli erdõgazdálkodás  
az Ipoly Erdõ Zrt. Királyréti Erdészeténél III. 

A közjóléti funkciók és az ezekkel kapcsolatos kihívások

Ruff János1, Kenderes Kata2, Standovár Tibor 3, Barton Zsolt1

1 Ipoly Erdõ Zrt.
2 Országos Erdészeti Egyesület
3 ELTE TTK Biológiai Intézet
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szüksége az erdőkből származó fa-
anyagra. Egyrészt a kényelmes fűtési 
rendszerek (gáz, áram, távfűtés, nape-
nergia, split klíma, hőszivattyú) elterje-
désével a lakossági tűzifa-felhasználás 
visszaesett. Másrészt a bútoriparban 
széles körben használt forgácslap alap-
anyagok szintén a fafelhasználás látha-
tatlanná válását erősítik. A társadalom 
nagyobb része számára így az erdő el-
sődlegesen érzékelhető funkciója a rek-
reációs környezet biztosítása. Ezen kí-
vül a „klímaszorongást” kompenzáló 
tenni akarásnak is egy megfelelő szín-
tere.

A falusi lakosság, akinek még szoro-
sabb a kapcsolata az erdővel, tűzifát to-
vábbra is használ. Dolgozni már nem 
akar az erdőn, mert az nehéz, fárasztó 
munka. Azt azonban még érti és tudja, 
hogy az összes felmenője az erdőgaz-
daságnál dolgozott. Adott esetben „a 
nagyapja vágta le a Kammerhóf oldalát, 
és most mégis mekkora erdő van már 
ott,” tehát valamiféle tapasztalata az  
erdőgazdálkodás tartamosságáról és a 
gazdálkodási folyamatokról mégiscsak 
van. Az utóbbi 20 évben azonban a fal-
vakban fokozódó mértékben jelenik 
meg a városokból kiköltöző – városba 
dolgozni visszajáró – lakosság. Ők csak 
egy „pillanatfelvételt” látnak az erdők 
életéből, és a gazdálkodási és természe-
ti folyamatok időléptékéről, lefolyásáról 
nincsenek tapasztalataik. Ezért azután 
az erdőgazdálkodás évszázadok óta lé-
tező gyakorlati formáit, technológiáját 
az erdő „kiirtásának”, „végleges meg-
semmisítésének” tekintik, élik meg.

A társadalmi igények ellentmondá-
sainak és ezek összeegyeztetésének 
bemutatására jó példa a természetvéde-
lem és turizmus kapcsolata. Egyrészt a 
természetvédelem határozott célja a ki-

emelten védendő élőhelyek és fajok 
megőrzése, ami szükségessé teszi a tu-
rizmus szabályozását. Másrészt a társa-
dalmi elvárások ilyen irányú növekedé-
sére válaszként jelentősebb szerepet 
vállal a környezeti nevelésben és a ter-
mészet bemutatásában irányított turiz-
mus formájában.  

A természetvédelem működésében 
jelentős változást eredményezett, hogy 
2005-től a nemzeti park igazgatóságok 
hatósági jogkörei megszűntek. A sajá-
tos hatásköri, szervezeti körülmények 
miatt azonban a társadalom számára 
nem különül el élesen a természetvé-
delem és az erdőgazdálkodó szerepkö-
re, hiszen ugyanazon erdőkkel foglal-
koznak, a közjóléttel és turizmussal 
kapcsolatos tevékenységekből egya-
ránt kiveszik a részüket, és egyaránt 
zöld ruhában járnak. 

E körülmények másik – nem kívána-
tos – következménye, hogy  a termé-
szetvédelem és az erdőgazdálkodók 
esetenként érzelmektől sem mentes 
konfliktusai megnyilvánulhatnak a szé-
les társadalom felé, ami mindkét sze-
replő társadalmi megítélését akarva- 
akaratlanul jelentősen alááshatja.

Az erdőkről szóló társadalmi közbe-
széd a közösségi média térhódításával 
különös lendületet kapott. A 2000-es 
évek elejétől egyre fokozódó mérték-
ben használja a társadalom az interne-
tet és azon közösségi hálós felületeket, 
ahol legkülönfélébb társadalmi csopor-
tok (lakhely, érdeklődési kör, speciális 
hobbi stb.) tudnak spontán szerveződ-
ni és kommunikálni. A mai életvitellel 
együttjáró frusztrációk és a visszafojtott 
agresszió levezetése különösen köny-
nyűvé válik a részben arctalan megjele-
nést is lehetővé tevő fórumokon. Eze-
ken a felületeken – mint minden más 

témában – az erdőkkel kapcsolatban is 
bármilyen felvetésre  nagyon hamar 
egy rendkívül polarizált, a megosztott-
ságot hangsúlyozó vitát lehet generálni 
és mindenféle szakmai szempontot 
nélkülözve tud a többség általánosan 
elfogadott közös véleményre jutni. 
Döntések szakmai indoka helyett azon-
nal hátsó szándékot, kapzsiságot felté-
telezhetnek. Tömeges felháborodást 
válthatnak ki akár a természet védelme 
érdekében véghezvitt erdőkezelések is. 
Véleményformálóik meglehetősen erő-
teljesen képviselt kijelentései hangsú-
lyossá tudnak válni a közösségi térben, 
mert a széles társadalom érzelmi ala-
pon csatlakozik hozzájuk. Szakmai ér-
veket viszont gyakorlatilag lehetetlen 
ezeken a fórumokon átadni.

Éppen ezért sok a tennivaló azügy-
ben, hogy a társadalom minél szélesebb 
körei számára hozzáférhetővé tegyünk 
alapvető szakmai ismereteket az erdők-
kel, az erdők kezelésével kapcsolatban. 
Így egyre ritkábban találkozhatnánk 
olyan véleményformálókkal, akik nem 
tesznek különbséget a fokozatos felújí-
tó vágás és a tarvágás között, hiányolják 
a csemeteültetést olyan területen, ahol 
sűrű természetes újulat van, bozótos-
nak látják a fiatalosokat, a fakitermelés 
időszakában az időjárásbiztos utak szé-
lére, rakodókra kiszállított nagyméretű 
rönk máglya láttán nem merül fel ben-
ne az a kérdés, hogy az adott mennyi-
ségű fa mekkora területről került ki, és 
mennyi maradt még élő faként az erdő-
ben az érintett területen.

A királyréti erdők társadalmi 
megítélése

Budapest közelsége miatt Királyréten 
jelentős a turizmus szerepe és hatása. 
Ezt erősíti a kisvasút mint nosztalgikus 
közlekedési eszköz vonzereje és a tu-
risztikai kiszolgáló infrastruktúra (bü-
fék, étterem). Királyrét a Börzsöny töb-
bi részéhez képest kifejezetten frek-
ventált elhelyezkedésű. Egy tavaszi 
hétvégén az Ipoly Erdő Zrt. belső ide-
genforgalmi mérései alapján a Bör-
zsönybe látogatók kb. kétharmad része 
Királyrétet és környékét célozza meg.

A Királyréti Erdei Vasutat 1893-ban 
kezdte el kiépíteni az akkori tulajdo-
nos, Franckensiersstorpff Henrik, te-
herszállítási célokra. A vasút feladata a 
kezdetektől az államosítás időszakán 
túl, egészen az 1950-es évek közepéig 
kizárólag a teherszállítás, illetve esetle-
gesen az erdei munkások területre jut-
tatása volt. 
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A turistaforgalom 1954-ben indult 
meg a Királyréti Erdei Vasúton. Ugyan-
csak ekkor kezdődött Szokolya lakos-
sága személyszállítási igényeinek hiva-
tásforgalmi kiszolgálása is. Erről az idő-
szakról nincsenek fellelhető utaslétszám 
adataink, de Szokolya lakossága szá-
mára ebben az időszakban az egyetlen 
tömegközlekedési eszköz a kisvasút 
volt. Így az akkori utasforgalom döntő 
hányada a hivatásforgalom volt, akár 
évi 250.000 fő nagyságrendben. 

A terepjáró teherautók megjelenésé-
vel a hegység belső részeiből való ki-
szállítási folyamatok egyszerűbbé és ol-
csóbbá váltak, ami a vasút teherszállítási 
funkciójának csökkenését, a pályaháló-
zat részleges felszámolását hozta magá-
val. Az 1980-as évek második felére a 
teherszállítás teljesen megszűnt. 

A kirándulóforgalom mértékére az 
1992 utáni időszak forgalma alapján le-
het becsléseket tenni. Ebben az időben 
az erdőgazdaság – gazdasági okokból 
–  a vasútforgalom ideiglenes szünetel-
tetésére kényszerült. Szokolya lakossá-
ga – a számukra kényelmesebb – busz-
közlekedésre szavazott, ezért az újrain-
dítás után a menetrendet jelentős mér-
tékben szűkítettük. 1995-től már ismét 
folyamatosan üzemel a kisvasút. Ebben 
az időben 40.000 fő/év az utasforgalom 
nagysága. A 2000-es évek elejétől foko-
zatosan megindult a forgalom növeke-
dése. Részletes adataink a kisvasút for-
galmáról 2006-tól vannak (1.ábra).

2020 őszén avattuk a Várhegyi-kilá-
tót, ami a kisvasút királyréti végállomá-
sától másfél kilométeres séta távolságra 
van. A kilátóban elhelyezett vagyonvé-
delmi kamerák online adatfolyamából, 
az AGENT DVR szoftver segítségével 
valós időben tudjuk a kilátó látogatóit 
számlálni. 2021. január 1-től naponkénti 
adatrögzítéssel regisztráljuk a látogató- 
forgalmat. A kezdeti tapasztalatok alap-
ján 2021. júliustól ugyanilyen technikai 

1. ábra Látogatószámok alakulása Királyréten. A Királyréti Erdei Vasúton pályafelújí-
tás miatt 2020. április – 2021. augusztus között üzemszünet volt. A gépjárműforgalmat 
2021. júliustól kezdve mérjük.

2. ábra Becsült látogatószám éven belüli, havonkénti alakulása a kisvasút, a parkoló és 
a Várhegy-kilátó adatai alapján 

vasúttal érkezik, és 70 000-et meghala-
dó gépjármű, jellemzően legalább 3-4 
utassal, ehhez jönnek hozzá a busszal 
utazók, akiknek a létszámáról ugyan 
nem rendelkezünk mért adattal, de a 
menetrend szerinti buszforgalom kapa-
citásából és az átlagos kihasználtságá-
ból együtt, hozzávéve a tavaszi iskolai 
osztálykirándulásokra busszal érkező 
csoportokat, 70-100 000 főre becsülhe-
tő. A látogatók számának éves eloszlá-
sa nagyságrendileg jellemzően egyenle-
tes, de az őszi-téli hidegebb időszakban 
a kisvasúton megfigyelhető az utas szám 
csökkenése, amihez a vasút téli menet-
rendje is alkalmazkodott (csak hétvé-
gente üzemel). A Várhegy-kilátó téli  
látogatószámán ugyanezt a létszámel-
oszlási arányt figyelhetjük meg. A gép-
jármű forgalom téli adatai viszont a ha-
vas hétvégéken a téli sportokat ked-
velők miatt eltérnek ezektől (2. ábra).

alapokon a Királyrétre beérkező gép-
járműforgalom nagyságát is rögzítjük.

Az éves látogatószám a kihelyezett 
számlálók és a vasúti utasforgalmi ada-
tok alapján meghaladja a 400 000 főt 
(1. ábra). 100 000 fő fölötti utas a kis-
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A területre érkező kirándulók jelen-
tős többsége jellemzően a kisvasút vég-
állomásának kb. 3 km-es körzetében 
mozog. Kedvelt célpont a Várhegy-ki-
látó, melyet kb. 50 000 fő keres fel 
évente (1. és 2. ábra), a játszótér, a pik-
nikező, a hajtánypálya, valamint a Baj-
dázói-tó és a közeli patakszakaszok. 
Ugyanakkor távolabb, a hegység vi-
szonylag háborítatlan belsejébe a turis-
ták mintegy negyede jut csak el.

Ezek alapján a szélesebb társadalom 
egy igen kis terület ismerete alapján al-
kot véleményt a királyréti, börzsönyi 
erdők állapotáról és a területen folyó 
erdőgazdálkodásról. Emlékezetes pél-
da erre a következő esetünk. 

Az 1990-es évek végén a Szokolya 
23 J erdőrészletben, egy 96 éves sarj 
eredetű kocsánytalan tölgyes állomány-
ban egy jó makktermést követően sűrű 
egészséges újulat jelent meg. Az új va-
dászati törvény és következményei ha-

tására a vadlétszám ebben az időszak-
ban jelentős mértékben lecsökkent, az 
újulat szinte teljes mértékben megma-
radt. Így kiváló lehetőség adódott a sarj 
eredetű, kiszáradófélben lévő fákkal 
tűzdelt állomány mageredetűvé alakítá-
sára. Mivel az átalakítás majd 4 ha terü-
letet érintett, sejtettük, hogy a beavat-
kozás nem marad visszhang nélkül. A 
fakitermelés megkezdése után rövid 
idővel már televíziós stábok előtt pró-
báltuk megvilágítani szakmai érveinket. 

Nyilván a látogatók olyan erdőképet 
szeretnének látni, melyben nincsenek 
nagy területű véghasználatok (tarvágá-
sok!), kizárólag újulatot tartalmazó er-
dőrészek, ellenben a sok idős egyedből 
álló, jól áttekinthető, könnyen megkö-
zelíthető erdők gyakoriak. Amennyiben 
nem ezt látják, hangot adnak csalódott-
ságuknak akár internetre kiposztolva, 
akár e-mailes megkeresésben vagy ha-
tósági feljelentésben.

• Hogyan lehet a társadalmi elváráso-
kat az erdőtervezés során figyelembe 
venni?

Be kell látni, hogy a sok érdekelt ál-
tal megfogalmazott – egyenként érthe-
tő – elvárásnak egyszerre nem lehet 
megfelelni, hiszen közöttük ellentmon-
dások vannak/lehetnek. Éppen ezért a 
laikusokban megfogalmazódó összes 
társadalmi elvárást nehéz lenne egy-
szerre méltányolni, de az erdőképre 
vonatkozó igények jelentős része elfo-
gadható. 

A természeti folyamatokra alapozott 
erdőgazdálkodási módszereket jellem-
ző finomabb léptékű (egy időben kis 
területet érintő) beavatkozások olyan 
módon változtatják meg az erdőszerke-
zetet, hogy a kezelt erdők faállomány- 
szerkezete természetesebb képet mu-
tat. Itt azért meg kell jegyeznünk, hogy 
a társadalom széles rétegeinek – és a 
szakmai közönség egy részének – való-
jában nincsenek igazán alapos ismere-
tei az ember által nem érintett, a Kár-
pát-medencében honos őserdők szer-
kezetéről, képéről. 

Az örökerdő üzemmódban és átme-
neti üzemmódban szálalóvágással ke-
zelt erdőállományok megfelelnek azon 
elvárásoknak, hogy ne legyen egyszer-
re nagy összefüggő területen termelés, 
ne legyen egyszerre nagy területen 
újulat, illetve folyamatosan legyen ma-
gas lombkoronaszintet biztosító faállo-
mány.

Már 1997-ben terveztünk olyan vég-
használatokat Királyréten a turistaköz-
pont közvetlen közelében (Szokolya 
34 B), ami kiküszöbölte az egész erdő-
részlet egy időben történő letermelését. 
Itt a faállományt kisebb foltokban 
kezdtük levágni, és figyeltük a látogató 
közönség reakcióit (3. a,b,c,d kép). 

A különféle közjóléti rendezvénye-
inken, kisvasutas napon ebben az er-
dőrészben kiépített alkalmi tanösvé-
nyen mutattuk be az erdő fejlődési fá-
zisait a makktól az öreg erdőig, illetve 
az alkalmazott erdőgazdálkodói be-
avatkozásokat. Az alkalmi tanösvé-
nyünket végigjárókkal kialakított sze-
mélyes kapcsolat során tapasztaltuk, 
hogy az erdőrészletben alkalmazott fa-
használati megoldások a kirándulók 
számára elfogadhatók.

Mint azt eddig felvázoltuk, az erdőál-
lományok társadalmi szerepe és ezzel 
együtt a társadalmi elvárás az erdőgaz-
dálkodó munkájával szemben az elmúlt 
30-40 évben jelentősen megváltozott. 
Alapvető felelősségünk ezen változások 
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nyomonkövetése, megértése és az ez-
zel kapcsolatos következtetések levo-
nása, valamint szakmai tevékenysé-
günkbe való beépítése. Tudomásul kell 
vennünk, hogy a táji léptékű erdőkép, 
az erdőállományok szerkezete, egy si-
keres kis légykapó (Ficedula parva) 
költés ugyanúgy erdőgazdálkodásunk 
terméke, mint a tölgy késelési rönk 
vagy a fűz rostfa.

Mindezek a társadalmi igényekkel 
kapcsolatos megfontolások, a gazdál-
kodás történetéből adódó lehetőségek 
(Ruff és mtsai 2024) és az 1996., 1999. 
és 2001. évi természetes bolygatások 

utáni kényszerhelyzet együtt eredmé-
nyezte azt, hogy az erdészet 2006-2007. 
évi erdőtervezése során merőben új 
szakmai irányba induljunk.
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A projekt keretében egy új kutatási módszerrel, önkéntes 
résztvevők segítségével tesztelik különböző európai szárma-
zási helyekről begyűjtött bükk (Fagus sylvatica) és jegenye-
fenyő (Abies alba) magok csírázási erélyét, a csemeték fejlő-
dését kísérleti mikrokertekből álló hálózatban. 

A projekt keretében az egyes származások (genetikai ere-
det), illetve a mikrokertek termőhelyi adottságainak sokféle 
kombinációja tesztelhető, a különböző származások teljesít-
ményét a különböző környezeti feltételek alapján értékelik, 
az eredmények így nagy térbeli léptékben általánosíthatók.

AZ ÉSZAKERDŐ Zrt. területén 12 kísérleti mikrokert ki-
alakítását végezte el a társaság szakszemélyzete 2023/2024 
tele folyamán. A mikrokertek lábon álló erdőben kerültek 
telepítésre. Egy kert 4 db 25 m2 területű blokkból áll, blok-
konként 25 vetési ponttal. 

A várható alacsony csírázási arány és nagymértékű pusz-
tulás miatt egy-egy vetési pontra 20 mag került ültetésre. Az 

MyGardenOfTrees kutatási projekt  
az ÉSZAKERDŐ Zrt. területén

Az ÉSZAKERDŐ Zrt. 2023-ban csatlakozott az éghajlat-
változáshoz alkalmazkodni képes európai erdőkért létre-
hozott, a Svájci Szövetségi Kutató Intézet WSL koordinálá-
sával és az Európai Bizottság finanszírozásával megvaló-
suló MyGardenOfTrees kutatási projekthez. Az 5 évre szóló 
együttműködési megállapodás 2023. november 6-án került 
aláírásra.

európai bükk esetében az első 2 évben, a jegenyefenyő ese-
tében pedig az első 3 évben minden egyes vetési pontot 
magvédő kupolával kell védeni azért, hogy a rágcsálók és a 
csigák ne tudják megenni a magokat és a magoncokat, illet-
ve a magok ne szóródjanak szét az erdő más részeire.

A 2023-2028 közötti időszakban évente több alkalommal 
is sor kerül a mikrokertek monitorozására, a csemeték fej-
lettségének vizsgálatára, dokumentálására. A projekt további 
részletei és a tudományos háttér a https://www.hu.mygarde-
noftrees.eu honlapon érhetők el.

Bányai Péter, erdőművelési vezető, ÉSZAKERDŐ Zrt.

3. (a, b, c, d) kép A Szokolya 34 B erdőrészletből 1997 és 2023 között hatszori beavatkozással összesen kb. 580 m3 faanyagot termel-
tünk ki. Az állományról készült légifelvételeken jól látszik a beavatkozások foltos jellege: a) 1995, b) 2005, c) 2016, d) 2023
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Már a tulajdonosok köréből kitűnik, 
hogy az alapítás célja egy ágazati érde-
keket támogató, átfogó szervezet létre-
hozása volt. Küldetésünk, hogy aktív 
közreműködőként segítsük az erdő- és 
vadgazdálkodási ágazaton belül a tudás-
átadási tevékenység szervezését, fej-
lesztését. A felnőttképzésben való kíná-
lat bővítése ugyanúgy szerepel a terve-
inkben, mint ágazati témájú projektek 
indítása, koordinálása. Célunk, hogy 
erősítsük a kapcsolatot a hazai erdésze-
ti, illetve vadászati közép- és felsőokta-
tási intézmények, valamint a gazdálko-
dó és szakmai szervezetek között a 
gyakorlati és elméleti igények, ismere-
tek tekintetében.

A társaság 2021 végén alakult, a tény-
leges tevékenységét 2022-ben kezdte 
meg, amiben folyamatos fejlődés mutat-
kozik. Ez év elejétől új vezetéssel és di-
namikusan épülő szervezettel működik 
a korábbi időszakban lefektetett alapok-
ra építkezve. Terveink szerint a tevé-
kenységi körökben és a volumenben 
való további bővülés eredményeként, 
egyre nagyobb kihívásoknak leszünk 
képesek megfelelni.

A duális képzések az erdő-  
és vadgazdálkodásban

A társaság fő tevékenysége az erdészeti 
és vadászati középfokú duális képzés 
országos szervezése. Maga az agrár du-
ális képzés, azon belül pedig az erdő-
gazdálkodás ágazati képzései újak, esz-
közei kialakítás alatt vannak. Ez nagy 
kihívást jelent minden érintett szerep-
lőnek. Sok változást, alkalmazkodást 
követel. Ugyanakkor éppen ez adja 
meg a lehetőséget, hogy olyan rend-
szert építsünk ki, amely mind az ágazat 
egésze, mind annak minden szereplője 
számára előnyös.

A duális képzés a definíció szerint 
olyan középfokú szakképzési forma, 
amely során az intézményben, illetve a 

munkaerőpiaci szereplőknél, vállala-
toknál, cégeknél folyó szakmai oktatás 
párhuzamosan, egymást kiegészítve 
történik. Duális képzésben a szakirá-
nyú oktatást biztosító vállalatnál a tanu-
ló gyakorlatot szerez, megismeri a vál-
lalati kultúrát, és versenyképes tudással 
és gyakorlattal lép a munkaerőpiacra a 
tanulmányai befejezése után.

A vadgazdálkodásban a duális kép-
zés az EÁTK, a szakiskolák és az erdő-, 
illetve vadgazdálkodók együttműködé-
sével valósul meg, amihez jelentős 
szakmai támogatást tudnak nyújtani a 
szakmai szervezetek és az ágazati igaz-
gatás szereplői. A diák a legfontosabb, 
legaktuálisabb gyakorlati ismereteket 
egy szakember mellett sajátíthatja el. 
Biztosítani kell ugyanakkor számára, 
hogy a tudást több forrásból tudja meg-
szerezni.

A duális képzések szervezését a jog-
ban definiált ágazati képzőközpontok 
látják el. Ezek feladata elsősorban a 
szakirányú oktatás magasabb színvona-
lú biztosítása, fejlődésre képes, innova-
tív, hosszú távú együttműködésre építő, 
fenntartható működési keretek megte-

remtése, a munkaerőpiaci szereplők és 
a leendő munkavállalók kapcsolatának 
erősítése, a duális képzéssel kapcsola-
tos adminisztrációs feladatok ellátása. 

A Tudásközpont mint az EÁTK, 
olyan ágazati képzőközpont lehet, 
amelyben a felsőoktatási intézmény és 
a szakképzési centrumok együttesen 
legalább ötvenegy százalékos tulajdoni 
hányaddal rendelkeznek. Az EÁTK 
speciális helyzetéből adódik, hogy nem 
regionálisan, hanem országosan kell 
megoldania a szakmai oktatás szerve-
zésének kérdéseit, a teljes ágazat érde-
kében kell dolgoznia.

Mind a jogosultak, mind a diákok 
számára fontos hozadék, hogy leendő 
munkáltatói és munkavállalói szerep-
ben megismerhetik egymást, kapcsola-
tokat építhetnek ki, kölcsönösen ta-
pasztalatokat szerezhetnek. A duális 
képzés során a diák már belekóstol a 
munka világába, hisz munkaszerződé-
se van, bért kap, megtapasztalja a mun-
kavállalói szerepkört. 

Az adminisztrációs feladatokat az 
EÁTK végzi el, ez alapvetően a partne-
reknek pénzébe és jelentős többlet-

Duális képzés és tudás meg-
osztás az erdészeti ágazatban

Pap László

Az Erdészeti Ágazati Tudásközpont Nonprofit Kft. (EÁTK) az agráriumban az első ilyen jel-
legű szervezet, amelyet az erdőgazdálkodás meghatározó szereplői hoztak létre. A tulajdo-
nosok között szerepel a Soproni Egyetem, az állami tulajdonú erdészeti társaságok, a TAEG 
Tanulmányi Erdőgazdaság Zrt., az Agrárszakképzési Centrumok, az Erdészeti és Energetikai 
Szaporítóanyag Terméktanács, a Magán Erdőtulajdonosok és Gazdálkodók Országos Szö-
vetsége és a Fagazdasági Országos Szakmai Szövetség.Pap László, az EÁTK ügyvezetője

A duális képzések helyszínei
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munkájába nem kerül. A diákokkal is 
mi kötünk munkaszerződést, intézzük 
a munkába állással kapcsolatos min-
dennemű feladatot, fedezzük a költsé-
geket (munkaalkalmassági vizsgálat, 
kullancs védőoltások), a munkaszerző-
dés szerinti bér- és járulékfizetést, sőt 
az iskolai Kréta rendszerben is mi ke-
zeljük a diákok nyári gyakorlatát, illet-
ve végezzük a rendszerben a minőség-
biztosítást, kialakítjuk a mérés és javító 
intézkedések rendszerét. Tevékenysé-
günk során támogatjuk a közreműködő 
iskolák munkáját, hozzájárulunk az ok-
tatás tárgyi feltételeinek javításához.

Az erdész/vadász duális képzés fej-
lődését, eredményeit az idei évi nyári 
gyakorlatokban elért mutatószámok jól 
példázzák: több mint 160 gyakorlati 
helyszínen összesen 600 diák vesz részt 
duális képzésben. A diákok 11 oktatási 
intézményből érkeznek, és 4 szakmá-
ban folytatják tanulmányaikat: erdész-
technikus erdő, valamint vadgazdálko-
dási szakmairány, környezetvédelmi 
technikus szakirány és erdőművelő-fa-
kitermelő szakirány. A jövőben a nyári 
gyakorlatok mellett a tanévközi gya-
korlatokban látunk fejlődési lehetősé-
get (lásd a grafikont). 

További célunk, hogy az ágazati sze-
replők összefogását erősítve fejlesszük, 
bővítsük a duális képzést. Ehhez szük-
séges a kellő számú és minőségű kép-
zési hely megléte.

Szeretnénk hosszabb távon egy 
olyan, 100-150 egységből álló képző-
helyrendszert kialakítani, ahol a diákok 
nyári és évközi szakmai gyakorlata az 
ágazati szereplőkkel közösen egyezte-
tett szakmai koncepció alapján folyik, 
jól képzett és napi munkát végző gya-
korlati oktatók felügyelete mellett. Eh-
hez kell a meglévők mellett megtalál-
nunk azokat a potenciális új partnere-
ket, akik ebben részt szeretnének venni.

Bemutató üzemek  
fejlesztése pályázat

A Vidékfejlesztési Program keretén be-
lül a Bemutató üzemek fejlesztése pá-
lyázaton az Erdészeti Ágazati Tudás-
központ Nonprofit Kft. és az öt agrár-
szakképzési centrum által létrehozott 
konzorcium támogatást nyert el. Ennek 
keretében erdőgazdálkodók, azok al-
kalmazottjai, valamint szakirányítók ré-
szére térítésmentes szakmai programok 
lesznek elérhetőek (lásd a vonatkozó 
felhívást a lapszámunkban – a szerk.). 

A Társaság célja, hogy a Soproni 
Egyetem és a szakiskolák tudásbázisát 
kiaknázva olyan felnőttképzési lehetősé-
geket tegyen elérhetővé, amelyek illesz-
kednek az ágazati igényekhez. Az idei 
évben a szükséges feltételek kialakítása 
a feladat. A felnőttképzési tevékenység 
folytatásának engedélyét az év első fél-
évében sikerült megszerezni.  Elsőként 
a harveszter- és forwarderkezelő kép-
zés megindítását tervezzük.

Ez ideig egy olyan programról tu-
dunk beszámolni, ami befejeződött. A 
Társaság 2023-ban az Agrárminisztéri-
um fejezeti előirányzatából 5 millió fo-
rint támogatás nyert „Erdészeti szak-
mai továbbképzések, erdőpedagógiai 

továbbképzés” témában, melynek célja 
az erdőpedagógiai képzésben részt ve-
vő szakemberek megismertetése a leg-
frissebb alkalmazott erdőpedagógiai 
módszerekkel, kombinálva a máshol 
alkalmazott gyakorlatok bemutatásá-
val. A tematikák kialakítása az Agrár-
minisztérium Erdőkért és Földügyekért 
Felelős Államtitkárságával együttmű-
ködésben történt, ezt követően a 
konkrét előkészítés keretében az Erdé-
szeti Ágazati Tudásközpont Nkft. és a 
Soproni Egyetem Benedek Elek Peda-
gógiai Kara, valamint nyolc, nagy ta-
pasztalattal rendelkező, minősített er-
dészeti erdei iskolában tevékenykedő 

erdőpedagógus alakította ki a pedagó-
gus-továbbképzési workshopok kulcs-
témáit és menetrendjét.

Az idei évben az ágazati szaktanács-
adás körülményeinek optimalizálása, 
valamint a faipari szerveződések előse-
gítése témában is dolgozunk.

A Társaság kulcsszereplővé válhat a 
korábbi támogatási ciklusokban (ÚM-
VP és VP) az ágazat által ki nem hasz-
nált „horizontális” lehetőségek kiépíté-
sében és felhasználásában. Ez magá-
ban foglalja a 2023-2027 KAP Stratégia 
sikeres megvalósítására való felkészü-
lést segítő, valamint a megvalósítás so-
rán a folyamatos és minőségi támogató 
network létrehozása érdekében végzett 
tevékenységet.

 A Társaság lehetséges szerepe, kül-
detése a tudásátadási szolgáltatások kö-
rében magában foglalhatja többek kö-
zött az Agrárminisztériummal, a Sopro-
ni Egyetemmel és az Agrárszakképzési 
Centrumokkal együttműködve a vidék-
fejlesztési támogatásra alkalmas képzé-
sek felkészítését, majd a támogatásra 
tervezett szolgáltatások minőségbiztosí-
tását. 

Kiterjedhet az ágazati, specifikus 
szaktanácsadási képzések összeállításá-
ra, képzésszervezésre, szolgáltató háló-
zat létrehozására és működtetésére, be-
leértve a minőségbiztosítási feladatokat 
is. Emellett innovációs bróker funkció-
ban az innovációs projektek generálá-
sában, partnerek összehozásában és 
együtt tartásának moderálásában, vala-
mint az innovációk gazdálkodók széles 
köréhez történő eljuttatásában lehet 
szerepünk. E célok elérésében ezúton 
is köszönjük a meglévő és a leendő 
partnereink segítő hozzáállását. 
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eseményeK, beszámolóK

A konferencia az erdészeti kutatások 
rendkívül széles témavilágát sorakoztat-
ta fel, amely annak is köszönhető, hogy 
több mint 100 ország mintegy 4300 
szakembere vett részt a rendezvényen. 
Ez a hatalmas részvételi szám picit mell-
bevágó is az egyszerű (inkább 50-150 
fős rendezvényekhez szokott) kutató-
nak, akinek időnként nehéz eldönteni, 
hogy a 10-15 párhuzamos szekcióból 
melyiket válassza, illetve a több ezer  
fős „szociális” eseményeket sem mindig 
könnyű megszokni. 

Ugyanakkor ezek a hatalmas konfe-
renciák valamennyire kisebb szakterü-

letek konferenciáinak egyfajta laza há-
lózatát alkotják, a hasonló jellegű szek-
cióban az ember előbb-utóbb ugyanazt 
a 100-150 arcot látja, mint a kisebb, te-
matikus rendezvényeken. Viszont egy 
világkonferencia lehetőséget nyújt arra, 
hogy belehallgassunk a szakterületün-
ket csak távolról érintő prezentációkba, 
illetve felismerjünk trendeket az erdé-
szeti kutatások irányaira vonatkozóan. 
Svédország nem először adott otthont 
az eseménynek (amelyet öt évente ren-
deznek meg más és más helyszínen), 
legutóbb 1929-ben látogattak oda a ku-
tatók a világkongresszusra.

A rendezvény rendkívül esemény-
dús volt, az előadásokon kívül számos 
közösségépítő célú programmal ké-
szültek a szervezők. Ilyen volt többek 
között a tradicionális faültetési ceremó-
nia, amely során a generációk és a 
kontinensek közötti kapcsolat szimbó-
lumaként két tölgyfát és két fenyőfát 
ültettek Stockholm szívében, a Skanzen 
területén (Djurgården). A stockholmi 
skanzen a népi építészet bemutatásán 
túl az állatkert és a botanikus kert kel-
lemes kombinációja. Különösen szim-
patikus, hogy alapvetően csak a boreá-
lis régió állatvilágát hivatott bemutatni, 
viszont az állatoknak elegendő teret és 
természetközeli környezet biztosít. 

Emellett az ünnepélyes nyitórendez-
vény (amelyen köszöntőt mondott töb-

A konferencia ünnepélyes nyitórendezvénye

Az IUFRO (International Union of Forest Research Organisations) 2024. június 
23-30. között, immáron 26. alkalommal szervezte meg világkongresszusát, ez-
úttal Stockholmban. Az eseményen több hazai kutatóhely képviseltette magát.  
A Soproni Egyetem Erdészeti Tudományos Intézetéből Bolla Bence, Horváth  
Bálint, Molnár Tamás, Szabó András és Szabó Orsolya vettek részt a konferen-
cián, és tartottak poszter, illetve előadás prezentációkat. A Soproni Egyetemet 
Lakatos Ferenc képviselte, valamint örvendetes, hogy az Erdőmérnöki Kar hall-
gatói (Csorba Mátyás, Fekete Gellért, Kele Zsombor erdőmérnök/hallgatók, il-
letve Szász Botond doktorandusz) is meglátogathatták a konferenciát (élmé-
nyeiket külön beszámolóban olvashatják rövidesen). A HUN-REN Ökológiai Ku-
tatóközpont Ökológiai és Botanikai Intézetéből Aszalós Réka, Horváth Csenge 
Veronika, Kovács Bence és Ódor Péter mutatták be erdőökológiai kutatásaikat. 

Hírek a XXVI. IUFRO világkongresszusról I. 
Az erdőökológiai, hidrológiai és agrárerdészeti témákról röviden

Horváth Bálint1, Bolla Bence1, Szabó Orsolya1, 
 Szabó András1, Lakatos Ferenc2, Ódor Péter2,3, Molnár Tamás1

1 Soproni Egyetem Erdészeti Tudományos Intézet
2 Soproni Egyetem Erdőmérnöki Kar
3 HUN-REN Ökológiai Kutatóközpont, Ökológiai és Botanikai Intézet
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bek között XVI. Károly Gusztáv svéd 
király), a városházán tartott állófoga-
dás, és a záró ceremónia adtak emelke-
dett keretet a kongresszusnak. 

A kapcsolatok ápolását és építését 
szolgálták továbbá a téma-specifikusan 
szerveződött esti programok és a hét 
közepén, több szekcióban megszerve-
zett kirándulások. Az előadások 20, a 
poszterek melletti rövid előadások 29 
szekcióban folytak szimultán, hat na-
pon keresztül, így minden téma és pre-
zentáció meglátogatása lehetetlen volt. 
A szerzők szakterületüknek megfelelő-
en külön-külön szekciókat látogattak, 
melyek tapasztalatait az alábbi témák 
szerint foglalták össze. 

Összességében elmondható, hogy 
mind a szekcióelőadások, mind a posz-
terek között nagyon sok, igen színvo-
nalas munkával találkoztunk. A plená-
ris előadások esetében picit túlrepre-
zentáltnak éreztük a szakmapolitikát, 
illetve a társadalmi kapcsolatok hang-
súlyozását. Ezek természetesen fontos 
szerepet kell hogy kapjanak egy világ-
kongresszuson, de azért kicsit több tu-
dományra fókuszáló plenárist vártunk 
volna. 

Technikai szempontból a legnagyobb 
kihívást a poszterszekció jelentette, 
mind a hallgatóságnak, mind a résztve-
vőknek. Nyomtatott poszterek nem vol-
tak, ami a karbonlábnyom szempontjá-
ból nagyon helyes, hanem digitális áll-
ványokon jelentek meg a poszterek, 
ebből viszont felállítottak kb. 25-öt egy 
hatalmas teremben, ahol ráadásul még 
színpadi beszélgetések is zajlottak. A 
hangzavart egy mobilapplikáció igye-

kezett feloldani, a posztert bemutató 
szerző mikrofonba beszélt, a körülötte 
álló hallgatóság pedig mobiltelefonon 
keresztül (fülhallgatóval vagy fülre szo-
rított mobillal) hallgatta prezentációt 
(ha minden rendben volt a techniká-
val). A második, harmadik napra meg-
szoktuk ezt a formát, de az elején elég-
gé alfa holdbázis hangulata volt a do-
lognak. 

Erdőökológiai kutatások
Míg a korábbi világkongresszusokon az 
erdőökológiát viszonylag marginális té-
mának lehetett érezni, most egyre job-
ban az erdészeti kutatások frontvonalá-
ba került, amit sok e témához kacsoló-
dó szekció is mutatott. 

Az erdőökológia anyagforgalmi meg-
közelítése mellett egyre nagyobb teret 
kap az erdei biodiverzitás kutatása, az 
ökoszisztéma-szolgáltatások fontossága, 
a mikroklíma jelentősége. Hangsúlyo-
san jelentek meg az erdőgazdálkodás 
és az erdei biodiverzitás megőrzésének 
összefüggései, beleértve az örökerdő 
üzemmód (continuous cover forestry) 
és biológialiag fontos struktúrák vissza-
hagyásának (retention forestry) jelentő-
ségét. 

Az előadások és poszterek egyik fő 
témája az erdei biodiverzitás indikáto-
rainak és monitorozási módszereinek 
pontosabb megismerése volt. Egyre na-
gyobb hangsúlyt kapnak a sok élőlény-
csoportra kiterjedő (multi-taxon) vizs-
gálatok, amelyek lehetővé teszik az er-
dei biodiverzitás komplex értékelését. 

Számos ország és szervezet mutatta 
be az általuk használt monitorozási 

rendszereket és szisztémákat. Ilyen volt 
a NaBioWald (National Biodiversity Mo-
nitoring in Forests), amely több német-
országi és svájci egyetem és kutatóinté-
zet közös kezdeményezése. Kutatásaik 
fókuszában az erdők kezelése, klíma-
változás, légszennyezés és a pesztici-
dek biodiverzitásra gyakorolt hatása áll, 
amelyek egységes monitorozási módjá-
nak kidolgozása történik napjainkban. 

A Svéd Agrártudományi Egyetemen 
(SLU: Swedish University of Agricultural 
Sciences) is dolgoznak hasonló moni-
toring program fejlesztésével (NILS – 
National Invertory and Innovative Sam-
pling Design), ugyanakkor figyelmet 
fordítanak arra, hogy olyan adatokat 
gyűjtsenek, amelyek alulreprezentáltak 
a hasonló jellegű kutatások során. 

Nemcsak a biodiverzitás monitoro-
zási témán belül láthattunk kooperáci-
ókat. Számos példa bizonyította, hogy 
a különböző kutatási területek szakér-
tői közötti együttműködés jelentősen 
megkönnyítheti a monitorozási felada-
tokat. Ilyen volt például az erdei élő-
helytípusok műholdas (hiperspektrális) 
térképezése, amelyben az erdőökológi-
ai kutatások és a távérzékelés szakterü-
lete találkozott. A távérzékelés módsze-
re a holtfák felmérésére is alkalmas le-
het, amellyel szintén több előadás 
foglalkozott. Ugyanakkor az ilyen jel-
legű csapatmunkák sikeressége alapve-
tően nem evidens, a hatékonyságnöve-
lést általában kitartó közös munka elő-
zi meg, amely a negatív tapasztalatokból 
is építkezik. 

Szintén fontos téma volt a természe-
tes erdők („old growth forests”) kutatása, 

A HUN-REN Ökológiai Kutatóközpont erdőökológusai a konferencián (balról jobbra: Kovács Bence, Horváth Csenge Veronika, Ódor 
Péter és Aszalós Réka)
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eseményeK, beszámolóK

amely magyarországi viszonylatban leg-
inkább az erdőrezervátumokkal kapcso-
latos vizsgálatoknak feleltethető meg. 

Ezeknek az erdőknek jelentős szere-
pe van többek között a biodiverzitás 
fenntartásában és a karbon megkötés-
ben. Az előadások ennek megfelelően 
főleg a természetes erdők bolygatási 
rezsimjével és dinamikájával, valamint 
a megmaradt állományok védelmével 
foglalkoztak. 

A téma sokrétűsége ellenére is le-
vonható volt konklúzió az elhangzott 
előadásokból: a strukturális heteroge-
nitásuk, a biológiai sokféleség fenntar-
tásában betöltött szerepük, a klímavál-
tozás mérséklése, a légköri szén megkö-
tése, vagy a talajvédelmi funkciójuk 
révén a fenntartható erdőgazdálkodás 
mércéjeként tekinthetünk a természetes 
erdőkre (erdőrezervátumokra) az egész 
világon.

Hidrológiai kutatások
A világkongresszuson hidrológiával há-
rom szekció foglalkozott előadások, 
egy pedig poszter prezentációk formá-

jában. A szekciók fő témája az erdőál-
lományokra negatívan ható vízhiány és 
klímaváltozás volt. 

Az előadók részletesen prezentálták 
az erdőgazdálkodásban jelentkező 
problémákat, főként a lucfenyő pusztu-
lását a mérsékelt övi és boreális erdők-
ben egyaránt. Megoldásként a tarvágá-
sok méretének korlátozását, a gyéríté-
sek fokozását ajánlották a jobb (humid) 
mikroklimatikus jellemzők megtartása 

érdekében. Több vizsgálat hasonlította 
össze az erdőállományok mikroklimati-
kus és talajnedvesség-tartalom jellem-
zőit kisméretű vágásterek és nagy terü-
letű vágásterületek esetben kanadai, 
német, svéd, boszniai és kínai példá-
kon keresztül. A prezentációkban a be-
mutatott mintaterületek (idős erdőállo-
mány, vágásterület és erdőfelújítások) 
vízforgalmának modellezését is bemu-
tatták az előadók, a COUP és a HYD-
RUS modellek segítségével.

Ugyanakkor viszonylag kevés eset-
ben láthattunk síkvidéki erdők vízgaz-
dálkodásával kapcsolatos kutatási ered-
ményeket. Érdekes kivételt jelentett 
egy kínai vizsgálat, amely a nagy lép-
tékű erdősítés és az ez által megválto-
zott hidrológiai egyensúly kérdéseit 
vizsgálta a Jangce folyó vízgyűjtőjén.

Agrárerdészeti kutatások
Az agrárerdészeti gyakorlatok világszer-
te egyre elterjedtebbek, így a téma több 
szekcióban is megjelent a Világkong-
resszuson, előadások és poszterek for-
májában. 

Szakmai körökben egyre nő az elis-
merése annak, hogy az agrárerdészet 
hozzájárul az éghajlatváltozás mérsék-
léséhez, azonban ennek becslését kor-
látozza a modellekben használt ada-
tokhoz kapcsolódó nagyfokú bizony-
talanság. Ezen rendszerekben a 
széntartalom-becslések módszertaná-
nak pontosítása sürgető kérdés a szak-
politikába való integrálódás fokozása 
érdekében. A témában megszervezett 

szekció rávilágított a jelenlegi becs-
lések bizonytalanságának fő okaira, és 
kiemelte a sikeres, költséghatékony 
megoldásokat, innovációkat. 

Egy másik agrárerdészettel foglalko-
zó szekció célja volt megvitatni a terve-
zési és gazdálkodási fő elveket, helyi 
innovációkat kutatóktól és gyakorlati 
szakemberektől. Az ülésen nagy hang-
súlyt fektettek az ökoszisztéma-szolgál-
tatások kérdéskörére, a rendszerek gaz-
dasági és szociális szerepére. 

A témában a világ minden tájáról 
hallhattunk előadókat, a teljes felsoro-
lás igénye nélkül, úgy mint Thaiföld, 
Kenya, India, Németország, Spanyolor-
szág, Japán, Finnország és Magyaror-
szág. Két hazai agrárerdészeti rendszer 
bemutatására is sor került, szó esett 
azok szénmegkötő képességének becs-
léséről, mitigációs potenciáljukról, a 
mérések komplexitásáról, majd egy pa-
nelbeszélgetés keretében, amelyen 
Szabó Orsolya is részt vett, a világ szá-
mos pontjáról érkezett kutatók vitatták 
meg elképzeléseiket a jövőbeni fejlő-
dési lehetőségekről.

Összegzés
Bár a konferencia hazai résztvevői elég 
eltérő szakterületeit képviselték az er-
dészeti és erdőökológiai kutatásoknak, 
szinte mindenki úgy érezte, hogy szak-
mailag egy igen hasznos, tartalmas kon-
ferencián vett részt. A színvonalas pre-
zentációk meghallgatása mellett nem 
elhanyagolható, hogy az idősebbek ta-
lálkozhattak rég nem látott külföldi is-
merősökkel, a fiatalabbak megismer-
kedhettek kutatókkal, akiket eddig csak 
a cikkek szerzőjeként ismertek. 

Lehetőség nyílt a szakmai kapcsola-
tok fejlesztésére és ápolására. Nagyon 
tartalmasak voltak a konferencia köze-
pén rendezett terepi programok (ebből 
is kb. 10 zajlott párhuzamosan), ahol a 
helyi kutatók és gazdálkodók igen ér-
dekes szakmai programokat, terepi be-
mutatókat állítottak össze különböző 
témákban. Hozzá kell tenni, hogy egy 
teljes hétig tartó konferencia, előadás-
hallgatás és angol beszélgetés megle-
hetősen fárasztó. Ezeket kellemesen  
oldották fel a formálisabb és informá-
lisabb szociális programok. Meg álla pí-
tottuk, hogy Stockholm egy szép és él-
hető város, az ABBA mítosza örökké él, 
jókat söröztünk a külföldi és a hazai 
kutatótársakkal, és nem mellesleg meg-
tudtuk, hogy milyen az igazi svéd hús-
gombóc (finom). 

Csoportképek: a szerzők felvételei  
Illusztrációk: Wirestock, IUFRO

A Soproni Egyetem oktatóinak, kutatóinak és hallgatóinak egy csoportja a konferencián 
(balról jobbra: Lakatos Ferenc, Molnár Tamás, Szabó Orsolya, Horváth Bálint, Fekete 
Gellért, Szász Botond és Kele Zsombor.)
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Julia Konic és munkatársai a jelenlegi 
és a jövőbeni erdei produktivitást, vala-
mint az erdők védelmi szerepét – külö-
nös tekintettel a lavinákra és a szikla-
omlásokra – vizsgálták. A kutatómunka 
során 5 fafajválasztási szcenáriót és 16 
fafajt tanulmányoztak. A kutatás ered-
ményeit az idén nyáron (2024. június 
23-29.), Stockholmban megrendezett 
XXVI. IUFRO Világkongresszuson (Er-
dők és Társadalom 2050 felé) is bemu-
tatták, ahol a legjobb poszter díjazás-
ban részesültek.

Napjainkban az erdőgazdálkodás 
példátlan kihívások előtt áll. A lokális 
és globális klímaváltozás negatív hatá-
sai miatt, a közelmúltig jelentős öko-
szisztéma-szolgáltatásokat (pl. szén-
megkötés, talajvédelem, sziklaomlás és 
lavina elleni védelem, élőhely, biodi-
verzitás) nyújtó főbb fafajok tűntek/
tűnnek el, és gyakran nem világos, 
hogy az erdők más őshonos vagy nem 
őshonos fafajokkal történő átalakítása 
képes-e fenntartani, vagy helyreállítani 
a veszélyeztetett erdei ökoszisztémát. 

Az erdők jelenlegi és jövőbeli (2081-
2100, RCP 4.5 és RCP 8.5 klímaszcená-
riók alapján) produktivitását, valamint 
védelmi funkcióját (a tanulmányban 

lavinák és sziklaomlás ellen) az osztrák 
erdőkataszter adatainak felhasználásá-
val elemezték. 

Öt különböző fafajválasztási forgató-
könyvet vettek figyelembe a jövőben 
nagy valószínűséggel kieső fafajok pót-
lására. Hét őshonos (Picea abies, Abies 
alba, Pinus sylvestris, Larix decidua, 
Fagus sylvatica, Quercus robur és 
Quercus petraea) és kilenc ideghonos 
fafajt vizsgáltak. Ez utóbbiakat 4 kritéri-
um szerint választották ki: (1) jól ismert 
fafajok, melyeket régóta alkalmaznak 
az osztrák erdőgazdálkodásban (Abies 
grandis, Juglans nigra, Pseudotsuga 
menziesii, Quercus rubra, Thuja plica-
ta); (2) eredetileg dísznövényként 
Ausztriába behozott fafajok, amelyek 
inváziós tulajdonságaik miatt terjedhet-
nek az erdőkben (Fraxinus pennsylva-
nica, Robinia pseudoacacia); (3) fa-
anyaguk miatt világszerte jelentős fafa-
jok, de az osztrák erdőkben még 
nincsenek jelen (Pinus contorta, Pinus 
radiata); (4) elegendő adat álljon ren-
delkezésre a fajok elterjedési modelljé-
nek és produktivitásának megállapítá-
sához, amely az ökoszisztéma-szolgál-
tatások becslésének alapja (mind a 
kilenc ideghonos fafaj).

 Az eredmények azt mutatták, hogy a 
változó viszonyokhoz való alkalmazko-
dás elmaradása a produktivitás és a fa-
fajok számának, diverzitásának csökke-
néséhez vezetne. Továbbá megállapí-
tották, hogy az erdei produktivitás és a 
fafajgazdagság szempontjából az ősho-
nos és az idegenhonos fafajok kombi-
nált használata kedvezőbb lehet, mint a 
tisztán őshonos fafajok használata. 

A különböző fafajválasztási forgató-
könyvek hatása nagymértékben eltérő 
lehet Ausztria különböző környezeti 
zónáiban (dél-alpesi, kontinentális és 
pannóniai). 

A többnyire síkvidékű területekkel 
rendelkező pannon zónában a fater-
mesztés szempontjából előnyös lenne 
az idegenhonos fafajok alkalmazása. 
Az alpesi régiókban a lavinák vagy 
sziklaomlás elleni védelemnél ugyan-
akkor nem jelentenének előnyt, továb-
bá ebben az esetben fontosabb szem-
pont az, hogy lombos vagy a tűlevelű 
fafajokat használnak. 

Attól függően, hogy a fatermesztést, 
a védelmi funkciót vagy a fafajgazdag-
ságot veszik-e figyelembe, különböző 
fafajok vagy fafajválasztási forgatóköny-
vek ajánlhatók. Különösen a védelmi 
rendeltetésű erdők esetében, ahol más 
szempontok is lényegesek, mint a fater-
mesztési célúaknál. Eredményeik ala-
pot nyújtanak három európai környeze-
ti övezet erdőtulajdonosai/kezelői szá-
mára, hogy a fenntarthatóságot szem 
előtt tartva megfelelő fafajokat válassza-
nak és termesszenek.

A kutatómunka konklúziója az aláb-
biakban foglalható össze. Jelenleg 
Auszt riában a nem őshonos fafajok ará-
nya elhanyagolható. Jelentőségük azon-
ban a jövőben növekedhet. 

A tanulmány azt mutatja, hogy az 
idegenhonos fafajok integrálása külö-
nösen előnyös lehet a síkvidéki erdők 
esetében, növelve azok produktivitását. 

Mint a Soproni Egyetem Erdészeti Tudományos Intézet Ültetvényszerű Fatermesztési Osztályának kutatója, folyamatosan 
szemlézem az európai erdőgazdálkodással, ültetvényszerű fatermesztéssel, valamint idegenhonos fafajok integrálásával 
kapcsolatos legfrissebb nemzetközi tanulmányokat. Európa és hazánk erdei rendkívül kitettek a klímaváltozás negatív hatá-
sainak. Épp ezért alkalmazkodó erdőgazdálkodásra van szükség, mely magában foglalja a különböző idegenhonos fafajok 
termesztésének lehetőségét is. Az általam citált tanulmány (Konic et al. 2024) az Osztrák Erdészeti Kutatóintézet (Bundes-
forschungzentrum für Wald) munkatársainak az említett témában elért eredményét mutatja be. 

Az idegenhonos fafajok szerepe  
Ausztria jövőbeni erdőgazdálkodásában  

Díjnyertes tanulmány a „sógoroktól”, mely számunkra is sok hasznos információval szolgálhat
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Eredményeik alapján megállapítható, 
hogy az idegenhonos fafajok használata 
nem eredményez jobb vagy rosszabb 
hatást a védelmi funkciókra, mint a ki-
zárólag őshonos fafajok használata. 

Annak részletesebb elemzéséhez, 
hogy az erdők a vizsgált ökoszisztéma- 
szolgáltatásokhoz (fatermesztés, lavina-
védelem és sziklaomlás elleni véde-
lem) a jövőben hogyan járulnak hozzá, 
az itt bemutatottnál szélesebb körű 
elemzés lenne kívánatos, különösen a 
védelmi funkció tekintetében. 

Ennek ellenére a bemutatott ered-
mények egyértelművé teszik, hogy az 
idegenhonos fafajok használata egyre 
inkább a fatermesztési célú („gazdasá-
gi”) erdőkre fog korlátozódni. Itt kell 
megjegyezni, hogy a nem őshonos fafa-
jok alkalmazásánál fokozott körültekin-
téssel kell eljárni (termesztésük alapos 
átgondolása, inváziós kockázatelemzés 
elvégzése). Erről bővebben az OEE 
Szaktudás Füzetek legújabb számában, 

a „Biológiai inváziók az erdőben” című 
kiadványban lehet tájékozódni.

A tanulmány rávilágít továbbá az ún. 
„klímaadaptált”, azaz alkalmazkodó er-
dőgazdálkodás fontosságára, az éghaj-
latváltozásnak a fafajok összetételére és 
az ökoszisztéma-szolgáltatásukra gyako-
rolt negatív hatásainak mérséklésében. 

Konic és munkatársai kiemelik, hogy 
a helyi, regionális és globális erdőgaz-
dálkodásnak sürgősen alkalmazkodó 
gyakorlatokat kell bevezetnie, külön-
ben az erdők produktivitása és a fafajok 
diverzitása is csökkenhet. 

Erdeink megőrzése és fenntartható 
művelése hozzájárul a létfontosságú 
ökoszisztéma-szolgáltatások megőrzé-
séhez és az emelkedő hőmérséklet ak-
tív mérsékléséhez. E kihívások haté-
kony kezeléséhez elengedhetetlen az 
alkalmazkodási stratégiák és a fenntart-
ható erdőgazdálkodási gyakorlatok ki-
dolgozása és alkalmazása. Ez magában 
foglalja a meglévő erdők védelmét és a 
károsodott vagy fátlanná vált területek 
helyreállítását célzó erdősítési intézke-
dések végrehajtását.

Az eredeti közlemény:  Konic J., He-
iling C., Haeler E., Chakraborty D., Lapin 
K. & Schueler S. 2024: The potential of 
non-native tree species to provide major 
ecosystem services in Austrian forests. 
Frontiers in Plant Science 15: 1402601. 
https://doi.org/10.3389/fpls.2024.140 
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Referálta: Ábri Tamás tudományos  
segédmunkatárs, SOE ERTI

Illusztráció: NÖ Straßendienst

Az egyébként is kedvezőtlen termőhe-
lyi adottságú kiskunsági erdőállomá-
nyokban a klímaváltozás szélsőséges 
hatásai miatt jelentősen leromlott a kul-
túr erdei- és feketefenyvesek egészségi 
állapota. A pusztuló fenyvesek területe 
mára már meghaladja az 1000 hektárt. 

Eleinte az idősebb, véghasználati 
korhoz közeli korú fenyvesekben je-
lentkeztek leginkább problémák, de 
idén már – feltételezhetően az előző 
évek aszályos időjárása miatt – egyre 
több tisztítás, gyérítés kort elérő feny-
vesben figyelhetünk meg jelentős 
egészségi állapotromlást. Ezekben a 
gyengélkedő fenyvesekben a kóroko-
zók mellett több, az elmúlt időszakban 
jobbára elfeledett rovar okozott és 
okoz jelentősebb károkat.

Ezek egyike a sárga szövődarázs. 
Ahogyan a szakirodalmak is írják, po-
pulációinak felszaporodásához kedvez 

Már megint  
a kiskunsági  
fenyvesek
Az Erdészeti Lapok 2024. májusi számában beszámoltam arról, hogy egy némileg 
elfeledett károsító, a fenyőrontó darázs (Neodiprion sertifer) okozott jelentős káro-
kat a kiskunsági fiatal fenyvesekben. Ez a másodéves tűket fogyasztotta, sok eset-
ben tarrágást okozva. Idén júniusban egy újabb tűfogyasztó rovar tűnt fel a kiskun-
sági fenyő erdősítésekben (akár friss első kivitelekben is), mégpedig a sárga szö-
vődarázs (Acantholyda hyeroglyphica), ami a friss idei tűket rágja. 

a száraz, meleg időjárás. Az imágók jú-
nius elején jelennek meg, majd a Pinus- 
ok csúcshajtásaitól kezdve, a tűlevele-
ikre helyezik el a petéiket. 

A kikelő lárvák a hajtáson sűrű szö-
vedékcsövet készítenek, amely alatt a 
hajtást akár tarra is rághatják. A fák 
pusztulását nem okozzák, viszont káro-
sításuk a hajtások pusztulásával, ezáltal 
növedékveszteséggel, illetve további ál-
lapotromlással jár. 

A szövedékcsöveket jellegzetes, ele-
inte zöld, majd barnuló ürülékcsomók 
veszik körül. Egy-egy szövedékcsőben 
egy-egy lárva fejlődik. Szükség esetén 
mind felszívódó, mind kontakt szerek-
kel megfelelő hatékonysággal lehet el-
lenük védekezni. A lárva ősszel a talaj-
ban telel át, majd a következő év tava-
szán bábozódik be.

A Kiskunságban elterjedt kéttűs fe-
nyők (erdei- és feketefenyő) mellett a 

lakóterületeken kertészeti célból ülte-
tett egyéb Pinus fajokon is megfigyel-
hető a károsítás. A KEFAG Kiskunsági 
Erdészeti és Faipari Zrt. teljes vagyon-
kezelési területén észlelhető népesség-
gel van jelen a faj, igaz, hatása közel 
sem akkora jelentőségű, mint a tavaszi 
fenyőrontó darázs károsítása, de még így 
is több tíz hektárra tehető. A klímavál-
tozással kapcsolatos előrejelzések (gya-
kori és súlyos aszályok) alapján sajnos 
e faj esetében is ismétlődő tömegszapo-
rodásokra kell számítanunk a jövőben. 

A klímaváltozás a kórokozók felsza-
porodása mellett az „elfeledettnek” hitt 
károsítók elterjedésének is kedvez. Kér-
dés, hogy a határtermőhelyeken lévő er-
dők meddig állnak ellent a jövőben vár-
ható, klimatikus szélsőségek hatására je-
lentkező egyre nagyobb kárnyomásnak.

Szöveg és kép: Andrési Dániel,  
KEFAG Zrt. 
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Az utazásunk első napján kora este ér-
keztünk Erfurtba, ahol izgalmas város-
nézéssel kezdtük meg a németországi 
tanulmányutunkat. Ezt követően a to-
vábbi esti programunk közös vacsora 
volt az erfurti egyetem hallgatóival, va-
lamint a dékánnal, prof. Erik Findei- 
sennel és a dékánhelyettessel, dr. Dirk 
Landgraffal. Ez remek alkalom volt ar-
ra, hogy közelebbről is megismerjük az 
egyetemi életet, és új barátságokat kös-
sünk.

Másnap Gotha felé vettük az irányt, 
ahol a ThüringenFORST Kutatási és 
Kompetencia Központba látogattunk. 
Itt három lenyűgöző előadást hallgat-
hattunk német kutatóktól és professzo-
roktól a távérzékelés, a türingiai erdők 
feltárása és az aktuális CO

2 
megkötési 

kutatásaik témakörében. Az előadások 
után a Hainich Nemzeti Parkba látogat-
tunk el, ami abból a szempontból is 
különleges, hogy az elmúlt 27 évben 
semmilyen erdőgazdálkodási kezelés 
vagy más beavatakozás nem történt a 
területen, még vadászat sem. Egy több 
mint három órás túrát tettünk a helyi 
erdésszel, aki sok érdekes információ-
val szolgált számunkra. 

A Hainich Nemzeti Park mint Német-
ország legnagyobb összefüggő lomb-
hullató erdeje, az UNESCO Világörök-
ség része, ahol a vadon élő állatok és 

növények számos faját őrzi. A napot 
Gotha főterének és a város gyönyörű 
kastélyának felfedezésével zártuk.

A harmadik napon a Bad Berka kö-
zelében található ThüringenFORST te-
rületére utaztunk, ahol különböző ta-
lajszelvényeket vizsgáltunk meg. Dr. 
Kovács Gábor és dr. Dirk Landgraf, a 
talajtan szakértői, minden apró részle-
tet alaposan bemutattak nekünk. 

A szakmai program után egy várat-
lan, de nagyon fontos eseményre is sor 
került: ellátogattunk Buchenwaldba, a 
nemzetiszocialista német Harmadik Bi-
rodalom egyik legnagyobb koncentrá-
ciós táborába, hogy megemlékezzünk 
az elhunyt honfitársainkról. Ahogy 
Radnóti Miklós mondta: „A halál nagy 
szeme mindent lát.” Az esti közös va-
csorát megelőzően dr. Kovács Gábor, 
dr. Bende Attila Tibor és jómagam mint 
az utazás magyar szervezője tartottunk 
német nyelvű előadást a Soproni Egye-
temről, Sopron történelméről, a fel-
sőoktatási intézményünk történetéről 
és az Erdőmérnöki Kar oktatási lehető-
ségeiről. Az előadás után kötetlen be-
szélgetés következett grillkolbásszal, 
mustárral és kürtszóval fűszerezve, ami 
remek hangulatot teremtett. A negye-
dik napot a Thüringen FORST szívében, 
Oberhofban töltöttük, ahol megismer-
kedtünk a terület történetével. 

A II. világháború után főleg női mun-
kások segítségével erdősítették újra a te-
rületet, a háború okozta veszteségek 
miatt. Beszéltünk a közjóléti funkciók-
ról, beleértve a több mint 150 kilométer-
nyi túraútvonalat. Szó esett a vadkárról 
és annak megelőzéséről is, beleértve az 
évente négy hiúz betelepítését Románi-
ából a WWF-fel közösen, ami az őzpo-
puláció szabályozásával segíti a vadká-
rok csökkentését. A PEFC tanúsítvány 
elnyeréséhez szükséges intézkedéseket 
is megvitattuk. 

Délután a Kalamitätflächen, azaz a 
természeti katasztrófák által sújtott er-
dőterületeket tekintettük meg, ahol sze-
mélyesen, testközelből is megfigyelhet-
tük a környezeti változások hatásait. 
Oberhof téli sportkomplexumáról is 
esett szó, amely híres kiváló létesítmé-
nyeiről, és ahol nemzetközi versenyeket 
is rendeznek. A nap végén visszatértünk 
Erfurtba, ahol megnéztük a Dómot és a 
várat, majd egy kellemes vacsorával zár-
tuk a napot.

Erdészeti kutatások és hagyományok 
találkozása Türingiában
2023 őszén, dr. Heil Bálint dékán felkérésére tartottam egy előa-
dást az Erfurtból érkezett delegáció számára a Soproni Egyetem 
és a diákhagyományok történelme (Universität Sopron und Geschi-
chte der studentischen Tradition) címmel. Már akkor megfogal-
mazódott bennem az ötlet, hogy miért ne utazhatnánk mi is Erfurt-
ba, hasonlóképp, ahogy ők utaztak hozzánk. Ezt az ötletet nem 
hagytam veszni, így az előadást követő beszélgetés során sikerült 
jó viszonyt kialakítani a német hallgatókkal, akikkel közösen ne-
kiálltunk megszervezni a viszontlátogatást.Közös csoportkép Türingia festői táján (Fotó: Leon Schäfer)

Talajvizsgálat a ThüringenFORST területén 
(Fotó: Simon Jachalke)

Szaktanácskozás az erfurti hallgatókkal 
és oktatókkal a türingiai erdőkben (Fotó: 
Fekete Gellért)
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A rendezvény nyitásaként a házigazda SEFAG Zrt. részéről 
Bogdán Balázs termelési vezérigazgató-helyettes köszöntöt-
te a megjelenteket, majd Ripszám István, a munkabizottság 
elnöke ismertette a bizottság tagságában az elmúlt időszak-
ban bekövetkezett változásokat és az idei évre vonatkozó 
programtervet.

Ezt követően terepi programként a Boronka-melléki Táj-
védelmi Körzetben a Duna-Dráva Nemzeti Park Igazgatóság 
munkatársa, Nyemcsók Tamás vezetésével a nemzeti park 
által a „Water for pasture, ponds for storks” című projekt ke-
retében megvalósított vizesélőhely-fejlesztés, vízvisszatartás 
helyszíni „terepmodell” bemutatására került sor.

A projekt megvalósítása során egy 1100 méteres patak-
szakaszt 24 helyen földtöltésekkel zártak el, így visszaterel-
ték a vizet a régi, kanyargó mederbe, melynek hossza meg-
haladja az 1600 métert. A beavatkozás hatására a téli csapa-
dék okozta árvizek a területen szétterülnek, és a víz a talajba 
szivárog. A kanyargó, sekély meder kevesebb vizet és las-
sabban vezet el a területről, mint az egyenes, kimélyült, sza-
bályozott meder. A beavatkozással mintegy 30 hektár gyep-
terület vízháztartása javult.

A szakmai nap következő programpontja a cserebogár el-
leni védekezés módszereinek a terepi bemutatása volt a 
Nagybajomi Erdészet területén, majd Védekezési lehetőségek 
a cserebogárpajor károsítása ellen címmel egy előadás kö-
vetkezett, ahol dr. Vidóczi Henriett osztott meg hasznos in-
formációkat a témában.

Az erdőgazdaság területén a cserebogár (májusi és erdei) 
– a vadállomány után – a második legnagyobb mértékű ká-
rosító a sorban az erdővédelmi károk esetében. Ellene kü-
lönféle védekezési mechanizmusokat alkalmaznak. Az egyik 
az integrált védekezés. Elemei: a károsító elleni (vegyszeres, 
mechanikai, biológiai) védekezés, a növény állóképességé-
nek növelése, az interakció csökkentése: elterelés (riasztás, 
csalogatás) útján. A másik a proaktív védekezés. Elemei: klí-
maváltozás-álló/tűrő célállományok (szaporítóanyag), folya-
matos monitoring, felkészülés, gyors reakció, mikroklíma- és 
vízgazdálkodás, diverzitást kímélő/erősítő erdőművelési 
technológiák. A védekezés jelentős költségvonzattal bír, így 
a megelőzés szerepe kiemelt jelentőségű a károk megakadá-
lyozásában. A programok szervezőinek ezúton is köszönjük a 
tartalmas szakmai napot!

Szénási Miklós, MTA PAB, Mecsekerdő Zrt.
Illusztráció: SEFAG Zrt.

Az ötödik napon a Pollmeier fűrész-
üzembe látogattunk, amely bükkfa fel-
dolgozására specializálódott. Az üzem 
évente több mint egymillió köbméter 
bükkfát dolgoz fel, és számos inno-
vatív építőanyagot állít elő. Köztük a 
„BauBuche”-t, egy rendkívül erős és 
tartós építőanyagot, amely elsősorban 
épületek belső szerkezetéhez haszná-
latos. Az üzem fenntarthatóságra és  
a környezetvédelemre helyezett nagy 
hangsúlyt, és folyamatosan fejleszti 
gyártási folyamatait az ökológiai láb-
nyom csökkentése érdekében.

Az üzemlátogatás után közösen el-
fogyasztottuk ebédünket, majd elin-
dultunk haza. Mivel időben indultunk, 
tíz óra utazás után este tíz után megér-
keztünk a Soproni Egyetem B épülete 
mellé. 

Az utazás megvalósulásáért szeret-
nék külön köszönetet mondani Ugron 
Ákos Gábornak, az Erdő az Emberért 
Alapítvány Kuratórium elnökének, aki 
támogatásával hozzájárult ehhez a kü-
lönleges lehetőséghez. 

Hálásak vagyunk az Erdőmérnöki 
Kar vezetőségének, különösen dr. Ko-
vács Gábor oktatási dékánhelyettesnek, 

aki a hét folyamán vállalta a tanulmány-
út vezetését, és dr. Heil Bálintnak, aki a 
kar 9 személyes kisbuszát bocsátotta 
rendelkezésünkre. 

Köszönetet szeretnék mondani prof. 
Erik Findeisennek, az erfurti Fachhoch-
schule dékánjának, Dirk Landgraf ok-
tatási dékánhelyettesnek, hogy ilyen 
kiváló programsorozatot állítottak ösz-
sze, mely minden részletében gazdagí-
totta tudásunkat és élményeinket.

Külön köszönet illeti dr. Bende Atti-
lát, aki ötleteivel, szaktudásával, vala-

mint kiemelkedő nyelvtudásával emelte 
az utazás színvonalát. Végül szeretném 
köszönetemet kifejezni barátaimnak és 
hallgatótársaimnak: Pénzes Boglárká-
nak, Gyenes Ágostonnak, Lelkes Mar-
cellnek, Kiss Péternek és Kele Zsombor-
nak, hogy társaságukkal gazdagították 
az utazást. Aktív részvételük és a közö-
sen megélt élmények jelentősen hozzá-
járultak a tanulmányút sikeréhez és él-
vezetességéhez.

Fekete Gellért em. h., SOE EMK

Vízvisszatartás  
és a csere bogár-

károsítás a fókuszban
Június elején Somogy vármegyében tartott kihelyezett munka-
bizottsági ülést az MTA Pécsi Területi Bizottság Agrár Szakbi-
zottságának Erdészeti és Vadgazdálkodási Munkabizottsága.

Csoportkép az oberhofi téli sportközpontnál. Háttérben a szúkár érintette síugró sánc 
környezete (Fotó: Leander Kern)
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A magyar erdészek nemzetközi ismertsége és elismertsége 
számos európai és tengeren túli szakmai együttműködés 
alapja. Törökország hatalmas erdővagyonnal rendelkezik, s 
azt központi szakmai irányítással, felelősen kezeli. Emellett 
nyitottak az olyan nagy múlttal és szakmai presztízzsel ren-
delkező országok erdővagyon-kezelési tudásának megisme-
résére, mint Magyarország. Ugyanakkor Törökország erdőte-
lepítési és erdőkezelési tapasztalatai különösen hasznosak 
Magyarország számára, mivel olyan klimatikus viszonyok 
között gazdálkodnak, amelyek az előrejelzések alapján ha-
zánkban is várhatóak – mutatott rá Zambó Péter erdőkért és 
földügyekért felelős államtitkár a török állami erdészeti veze-
tők magyarországi látogatása alkalmából.

„Hazánk számára stratégiai kérdés, hogy az ország zöldva-
gyonát fel tudjuk készíteni a klímaváltozásra, hogy továbbra 
is minden polgár számára biztosíthassa olyan szolgáltatásait, 
mint a rekreációs lehetőségek, a biodiverzitás növelése vagy 
éppen a szénmegkötés. Törökország az elmúlt évtizedben je-
lentős erdőtelepítési programot hajtott végre olyan termőhe-
lyeken, amelyek a klímaváltozás hatására hazánkban is jel-
lemzőek lesznek. Tudományos és szakmai együttműködést 
indítottunk nemcsak a kutatóintézetek, hanem az állami er-
dőket kezelő, gyakorlati erdőgazdálkodást megvalósító szer-
vezetek szintjén is. A legfontosabb együttműködési terület-
nek a szaporítóanyag-felhasználás mutatkozik. Török partne-
reink segítségével őshonos fafajaink olyan déli származású 
magjához juthatunk hozzá, amely már alkalmazkodott a szá-
razabb és melegebb klímához – fejtette ki az államtitkár.

A Török Államerdészet Ibrahim Yüzer főigazgató-helyet-
tes által vezetett küldöttségét az Agrárminisztérium, a Soproni 
Egyetem Erdészeti Tudományos Intézete és a magyar állami 
erdészeti társaságok fogadták egyhetes programon. A szapo-
rítóanyag-termelési kutatások mellett a szakmai témák között 
szerepelt többek között az erdők tűz elleni védelmében és az 
erdőnevelési kérdésekben történő együttműködés. A Mecsek-
erdő Zrt. által szervezett terepi programrészen mindezen te-
rületek tapasztalatait adták át a magyar szakemberek.

A török delegáció számára a Mecsekerdő a program első 
napján dr. Molnár Dénes erdőgondnok vezetésével, a Pécsvá-
radi Erdészet területén terepi szakmai napot szervezett. A török 
delegáció megismerkedett a helyi erdőgazdálkodási gyakorla-
tokkal, valamint a nagy kiterjedésű, egykorú, bükk főfajú erdő-
tömbök problémáival. A bükk ugyanis a klímaváltozásra legér-
zékenyebben reagáló fafajok közé tartozik, így ezeket a bük-
kösöket kocsánytalan tölgy és csertölgy fajok mesterséges 
betelepítésével alakítják át és újítják fel. A török szakemberek 
számára az egyik legérdekesebb téma a Pécsváradi Erdészet 
területén kocsánytalan tölgyesben folytatott, értékfákra kon-
centráló örökerdő-gazdálkodás gyakorlatának bemutatása volt.

A program első napjának délutánján a magyar Erdészeti 
és Energetikai Szaporítóanyag Terméktanács elnöke, Kárpáti 
Béla bemutatta a hazai szaporítóanyag-előállítás és -felhasz-
nálás főbb paramétereit, valamint az ágazat szaporítóanya-
gokkal kapcsolatos nehézségeit és fejlesztési irányait. 

A második napon a vendégek egy konferencián vettek 
részt, amelyet dr. Borovics Attila, a Soproni Egyetem Erdé-
szeti Tudományos Intézet főigazgatója moderált. A török de-
legáció előadása a török erdőgazdálkodás általános ismerte-
tésére és szervezeti felépítésére fókuszált. 

Törökország területének mintegy 30%-át borítják erdők.  
A 23,2 millió hektár erdő 99,9%-a állami tulajdonban van, és 
állami kezelésében áll. Az erdők állami tulajdonát a Török 
Köztársaság Alkotmánya garantálja. A produktív erdők az or-
szág erdeinek 58%-át teszik ki, a fennmaradó 42% degradált, 
alacsonyabb termelékenységű erdőkből tevődik össze. 2000 
óta 2,4 millió hektár erdőtelepítést hajtottak végre. Jelenleg a 
sarjerdők mageredetű erdőkké történő átalakítása zajlik, 
amelyhez jelentős mennyiségű makkot és csemetét használ-
nak fel korszerű csemetetermesztési infrastruktúrát felhasz-
nálva. A Török Erdészeti Főigazgatóság 3270 hektáron 136 
erdészeti csemetekertet és faiskolát üzemeltet. Évente átlago-
san 275 millió facsemetét termelnek több mint 1000 fajból. 
Ezen túl további 27 millió gyógy- és aromanövényt termelnek 
az erdei melléktermék pálya megerősítése érdekében. A Fő-
igazgatóság vidékfejlesztési projekteket valósít meg, élőhely-
védelmi, vízrendezési beruházásokat hajt végre, és valameny-
nyi erdészeti kutatással, erdőtervezéssel, monitoringgal és er-
dőtűz elleni védelemmel kapcsolatos közfeladatot is ellát.  

Ezután dr. Borovics Attila ismertette a magyarországi hely-
zetet, különös tekintettel a klímaváltozás hatásaira és a Török-
országból származó szaporítóanyag behozatalának lehető-
ségeire. Molnár György, a NÉBIH Erdészeti Szaporítóanyag 
Felügyeleti Osztály vezetője az EU-n kívüli szaporítóanyag be-
hozatalának adminisztratív feladatait mutatta be. A török er-
dők 29,4 %-át alkotják a tölgyesek, 6,7 millió hektáron. 18 faj 
képezi ezeket az erdőket, amely közül a Quercus robur, Quer-
cus petraea, Quercus frainetto, Quercus pubescens, Quercus 
virgiliana, Quercus cerris hazai szempontból is értékes sza-
porítóanyag-forrásként szolgálhat. A nemzetközi kapcsolatok 
erő sítése kiemelt fontosságú az erdőgazdálkodás területén, hi-
szen a globális kihívások közös megoldása és a tapasztalat-
csere elősegíti a hatékony erdővagyonkezelést. A Mecsekerdő 
büszke arra, hogy Magyarország 2,1 millió hektáros zöldva-
gyonából 55 ezer hektár erdő kezelőjeként ilyen rangos nem-
zetközi szakmai delegációt fogadhatott. 

Forrás: AM Sajtóiroda, Mecsekerdő Zrt.,  
Kép: Mecsekerdő Zrt.

Magyar-török erdészeti szakmai találkozó 
A Mecsekerdő Zrt. május végén török szakmai delegációt 
fogadott. A látogatás célja a tapasztalatcsere és a nem-
zetközi kapcsolatok erősítése volt, de az egyik legfonto-
sabb gyakorlati téma a természetes erdőfelújítás klíma-
változás miatt tapasztalt nehézségei, valamint a Török-
országból származó szaporítóanyagok alkalmazásának 
lehetőségei voltak. 
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A számára optimális termőhelyen 30-40 
m magasra növő fafaj első éveiben las-
san növekszik, és 10 éves korára – a 
szakirodalomban található adatokkal 
szemben – magassága jóval meghalad-
hatja az 1 métert. A magassági növeke-
désének csúcspontja 15-25 éves korára 
tehető, amely azonban 60 éves kor 
környékén jelentősen lecsökken. A 

vastagsági növekedése 50-60 éves kor 
között kulminál.

Magtermő korát szabad állásban akár 
már 30-40 éves, zárt állásban 50-60 éves 
korban éri el. A magtermésének jellem-
zésére a szakma a periodikus szót hasz-
nálta, azzal, hogy míg az 1980-as évek-
ben a 6-8 évente, majd a 2000-es évek 
elején a 15-20 évente „van bőséges 
magtermése” kifejezések hangzottak el, 
addig manapság az „2-3 évente” vagy a 
„gyakorlatilag szinte minden évben” ki-
fejezések a használatosak.

A bükk gyökérzetére jellemző, hogy 
kezdetben kimondottan karógyökérzet 
fejlesztése történik, majd ez 5-10 éves 
kora környékén lelassul, vagy esetleg a 
karógyökér elhal, és a gyökérrendszere 
szívgyökérzetté alakul át, melyre szá-
mos, a talajfelszínhez közel futó és szer-
teágazó oldalgyökérzet tartozik. 

Gyökérsarjakat alapvetően nem hoz, 
azonban a tuskók oldaláról kihajtó sar-
jak jól fejlődnek, melyről Vadas azt írja: 
„Ebben a tekintetben egyébiránt a talaj 
minőségének nagy befolyása van, mert 
gyenge termőerejű talajokon a bükk 
sarjadzóképessége a minimumra száll 
alá, holott üde, termékeny (különösen 
meszes) talajon a sarjak eredése és nö-
vekedése annyira intenzív, hogy kedve-
ző éghajlati viszonyok között, rövidebb 
vágásfordulóval sarjerdő gyanánt is ke-
zelhető.”

A jelenlegi általános gyakorlat sze-
rint a megfelelően előkészített talajba 
ősszel, október-november hónapokban 
történik a vetés 4-5 cm mély vetőbaráz-
dába. Gyakori a bakhátas takarás, de 

Az európai bükk  
(Fagus sylvatica L.) 

erdőművelési jellemzése1

Frank Norbert2Az európai vagy közönséges bükk szá-
mos vonatkozásban nemcsak a hazai, 
de az európai erdészettudomány, er-
dőgazdálkodás egyik legmeghatáro-
zóbb fafaja. Határon inneni és túli ku-
tatások sora bizonyítja, hogy ezen fa-
faj nemcsak a múltban, de a jelenben 
is még mindig a különböző kuta tások 
homlokterében található. A faj euró-
pai kultúrtörténeti jelentőségét mi 
sem bizonyítja jobban, hogy csak Né-
metországban közel 1500 település 
neve vezethető vissza rá. (Magyaror-
szágon 14 település nevében találha-
tó meg a bükk szó.)

És szól a bükk: Lombomban létezem.
Beszédes bölcsesség bennem nem ébred:

burjánzó ágbozótommal beszélek.
A por fölött a lomb az életem. 

(Teodor Däubler: Die Buche – Rónay György fordítása)

Az európai bükk gyökérzete (Kutschera, L. – Lichtenegger, E.: Wurzelatlas, 2002)

1 Ezen kézirat a szerző saját, valamint Bor-
dács Sándor, Kollár Tamás, Csépányi Péter 
és Váradi József szerzőtársakkal, a bükk 
fafaj monografikus feldolgozására közö-
sen írt kézirataiból került összeállításra.

2 Egyetemi docens, SoE EMK Erdő- és Ter-
mészeti Erőforrás-gazdálkodási Intézet.
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néhány helyen alkalmazott a kukorica-
szárral történő fedés is. Általánosan el-
terjedt gyakorlat volt az egyéves bükk 
csemete februári 15-16 cm mélységben 
történő alávágása, valamint a kétéves 
korában történő átiskolázása és a több-
szöri alávágása a csemete növekedésé-
nek csökkentése érdekében, mivel a 
kétezres évek elején még nagyon ritka 
volt a bükk bőséges makktermése. 

A bükkmakk fülledése miatt az őszi 
makkvetés a célszerű, vagy megfelelő 
tárolási feltételek megléte esetében a 
tavaszi vetés is szóba jöhet, figyelembe 
véve, hogy a makk csírázóképessége 
rohamosan csökken a tárolás alatt. 

A legfeljebb 30 cm vastagságban elte-
rített, 1 m2 területen 30-50 kg makk tá-
rolható. Az így tárolt makk nedvesség-
tartalma nem süllyedhet 18% alá, és nem 
haladhatja meg a 25%-ot. Mázsánként 5 l 
víz kipermetezése mintegy 3-4% ned-
vességtartalom-emelkedést eredményez. 

A bükkmakk ősztől tavaszig történő 
tárolásánál lényeges követelmény a hű-
vös, szellős, egyenletes nedvességtartal-
mat biztosító tárolóhelyiség. Egy cseme-
te növőtérigénye 22-26 cm2, 1 kg makk 
mintegy 4500 db magot tartalmaz; ezer-
magtömege: 220 g, és egy folyóméteren 
37, 30 és 25 csemete nevelhető egy, két, 
illetve három éves korra. A csemete vi-
szonylag lassú növekedése miatt a két-
éves magágyi csemete már alkalmas el-
sőkivitelre, pótlásra vagy iskolázásra. 

A hagyományos, szabadgyökérzetű 
csemetenevelés mellett a különböző 
félintenzív módszerek is eredményesek 
a bükk csemete megnevelésére. Ezek 
között kiemelendő a fóliasátor alatti 
magágyi csemete előállítása. Jelenleg 
már nem kerül alkalmazásra a Nissula 
tekercsben történő iskolázás. Ezekkel a 
csemetékkel lehetséges volt egykoron 
a nyári erdősítés is. A szabadföldi ter-
mesztéstől eltérően, ahol 120-140 db/
m2, illetve 500-600 db/kg csemete már 
jó kihozatalnak számít, a fóliaházban 
300 db/m2, illetve 1400-1500 db/kg-os 
kihozatal sem ritka. 

A hazai bükk magtermelő állomá-
nyok kijelölését Mátyás Vilmos 1951-
ben kezdte meg. A kijelöléskor a to-
vábbszaporítás, az értékes alaki tu-
lajdonságokat hordozó genotípusok, 
il let  ve az élőhelyekhez alkalmazkodott 
öko típusok megőrzése tartozott a szem-
pontokhoz. 

Már Gayer felhívta a figyelmet, és ki-
hangsúlyozta, hogy a „bükkösök termé-

A bükk tuskósarjak (Fotó: Frank N.)

A bükk csíracsemetéje  
(Fotó: Nagy László/Erdészeti Lapok)
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szetes felújításánál különös figyelmet 
kell fordítani a termőhelyi viszonyok ta-
nulmányozására.” Magyar Pál (1933) 
megállapítása, mely szerint: „A megtele-
pült újulat életét és fejlődését, mint 
hangsúlyozzuk, elsősorban a fény és a 
nedvesség határozzák meg. Bizonyos 
határok között az emberi beavatkozás 
mindenekelőtt szabályozhatja, amelyek 
mértéke változik a fafajok és a termőhe-
lyi viszonyok szerint. Minél kedvezőb-
bek a termőhelyi viszonyok, minél 
üdébb a talaj, annál inkább, főleg csak 
az árnyalási viszonyok jelölik meg a fel-
szabadítás tempóját” – korszakalkotó 
volt a bükkösök felújításának tervezése 
és végrehajtása szempontjából.

Roth Gyula szerint a bükk újulat már 
nagyon csekély bontás hatására is meg 
tud jelenni, azonban teljesen zárt állo-
mányban „pár hónap múlva ismét eltű-
nik”; megmaradó újulatra csak némi 
bontás után lehet számtani. A bükk-
makk kedvező szegletes alakja miatt 
„becsúszik az alom levelei közé, ami 
kedvező ágyat biztosít, de messzebbre 
nem jut a fától, csak a madarak vagy 
emlősök útján, szórványosan.” Vélemé-
nye szerint célszerűbb a lassúbb, átme-
netes bontás, de elviseli a gyorsabb be-
avatkozásokat is, sőt erre az újulat erő-
teljesebb fejlődéssel reagál. Az árnyalást 
sokáig elviseli, azonban az ilyen körül-
mények között fejlődött egyedek foko-
zatos és óvatos bontást igényelnek. A 
bükkös újulat korai és gondos átválo-
gatása is szükséges, különösen ami a 
villás törzseket, illetve azok eltávolítá-
sát illeti. Megítélése szerint „a bükk rit-
kán terem, szórványos termés ugyan 
elég gyakori, bőséges termések, amelyek 
sűrűn takarják a fák alatti talajt, átlag 
6 évenként térnek vissza.”

A német Schirmschlag kifejezést Il-
lés Nándor egyenletes bontás szakkife-
jezésre fordította, melyet azonban Roth 
Gyula nem tartott megfelelőnek, ezért 
ernyős bontásnak nevezte, melynek ré-
szei: előkészítővágás, vetővágás, fel-
szabadítóvágás, végvágás. 

Az előkészítővágás célja az állomány 
előkészítése (felkészítése) a természe-
tes erdőfelújításra. Ennek során a zárt 
állományt meg kell bontani, elősegítve 
a magtermés fokozását, továbbá a bon-
tás hatására a talajt borító nyers alom 
érett televénnyé változását el tudjuk ér-
ni, ami alkalmassá teszi a talajfelszínt a 
magvak befogadására. Az előkészítővá-
gással az érintett területen lévő faállo-
mány fatérfogatának 15-20%-a kerül ki-
termelésre. Gyérített (áterdőlt), vagy 
bármilyen oknál fogva kigyérült erdők-

ben pedig az előkészítővágásra egyál-
talán nincs szükség. 

A vetővágás célja egyrészt a talajra 
hullott magból kikelt csíracsemeték to-
vábbi fejlődését elősegítő viszonyok 
megteremtése, másrészt a magvetés hi-
ányainak pótlása, illetve az elpusztult 
csíracsemeték pótlására szolgáló mag-
szóró anyafák további magtermésre va-
ló serkentése, valamint megfelelő vá-
gásvezetéssel a talaj gyomosodásának 
csökkentése. 

Vadas szerint a „vágást olyan mér-
tékben kell alkalmazni, hogy a megma-
radó anyafák beárnyalását a kikelt cse-
meték 1-2 évig sínylés nélkül tűrjék.” 
Természetesen nem szabad erőtelje-
sebb bontást végezni „verőfényes mere-
dek hegyoldalakon, elgyomosodásra fo-
gékony, vagy pedig sovány, száraz tala-
jon.” 

A bükk, valamint a jegenyefenyő és 
a lucfenyő is elviseli a nagyobb mér-
tékű árnyalást, azaz ezen fafajok eseté-
ben a kisebb mértékű bontásokkal is el 
tudjuk érni a kívánt állapotú újulatot. 
Vadas Jenő szerint a vetővágással a fa-
térfogat 15-30%-át, kedvező termőhe-
lyeken, ha a széldöntéssel nem kell szá-
molnunk, akár 50%-át is ki lehet szedni. 
A szerző kihangsúlyozta, hogy a mag-
termés bizonytalansága miatt a jó mag-
termő években minél több vetővágást 
célszerű indítani, valamint hogy a vető-
vágás ideje alatt az erdőterületen a le-
geltetési tilalmat fokozottan kell elle-
nőrizni. A felszabadítóvágás alkalmával 
el kell távolítani a felújítási területen 
még álló fákat, hogy a „betelepült cse-
metéknek megnyissuk a teljesen szabad 
fejlődés lehetőségét.” 

Az egy-egy pontból kiinduló felújító-
vágások közül a leggyakrabban alkal-
mazott módszer az ún. Gayer-féle cso-
portos felújítóvágás. A legfeljebb egy  
fahossz átmérőjű csoportra alapozott 
felújítóvágás lényege, hogy vagy a ter-
mészetes úton megjelent újulatra ala-
pozva történik az erdő felújítása, vagy 
pedig, amennyiben nem találhatók úju-
latcsoportok, akkor „…zárt erdőnek, 
kis területen való óvatos megbontásával 
nyitunk utat…”. 

A csoport középpontjában lévő úju-
lat feletti záródásbontást folyamatosan 
fenn kell tartani, úgy, hogy ha esetleg  
a koronák ismét záródnának, akkor 
újabb bontásra van szükség. (A bükk 
plasztikus koronája miatt erre a bontó-
vágások tervezésénél nagy gondot kell 
fordítani.) 

A csoportos felújítóvágás vezetésé-
nél egyrészt nagy hangsúlyt kell fektet-

ni az irányított döntésre, illetve az úju-
lat csoportokból kifelé történő döntés-
re és közelítésre, másrészt pedig az ún. 
befalazódás elkerülésére. 

Természetesen a bontás sebességét 
számos tényező befolyásolja, többek 
között a fafaj, a termőhelyi viszonyok 
stb. A csoportos felújítóvágás egyik 
alapismérve, hogy – az ernyős felújító-
vágással szemben – több egymást köve-
tő magtermésre alapoz, melyek akár 
térben, akár időben is eltérhetnek, ezál-
tal egy hosszúra vagy hosszabbra nyúj-
tott felújítási időtartam eredménye egy 
szálalóerdőhöz hasonlóbb erdőkép. 

A bükk fafaj esetében alkalmazott 
erdőfelújítási módszerek harmadik cso-
portját a vonalból induló felújítóvágá-
sok képezik. Ezek közül is a Wag-
ner-féle szálaló szegélyvágást tekinthet-
jük a kiinduló módszernek. 

A vonalból induló felújítóvágások 
lényege, hogy a haladás iránya a kez-
dővonalra merőleges, azaz csak ebben 
a két irányban lehetséges a felújítást el-
indítani és végrehajtani. Az eljárás lé-
nyege a támadóvonaltól induló bontás. 
A támadóvonal fő irányát Wagner ke-
let-nyugati irányba javasolta kijelölni, 
azzal, hogy a keleti végét 10 fokkal 
északra fordította, ezáltal kizárva a tá-
madóvonal sávjában a napsugarak köz-
vetlen káros hatását. Wagner szerint 
nagyon lényeges a kelet-nyugati irányú 
támadóvonal, mivel így lehetséges a 
természetes és elegyes újulat kialakítá-
sa. A támadóvonal kijelölése után déli 
irányba indul a vágás, végvágás jelleg-
gel 2-4 méter szélességben. Ettől bel-
jebb, az állomány még érintetlen ré-
szén egy famagasságig szálalás (bon-
tás) jellegű fakitermelés szükséges. 

Roth Gyula a Wagner-féle szálalósze-
gélyvágás és a Gayer-féle csoportos fel-
újítóvágás elemeit ötvözve, előnyeiket 
kihasználva alakította ki az ún. kombi-
nált szálalóvágást, mely az egykorú ál-
lományok időben elnyújtott felújítását 
teszi lehetővé. Az eljárást Roth Gyula je-
genyefenyő, bükk valamint gyertyán fő-
fafajú állományokra dolgozta ki, me-
lyekben a tölgy, kőris, szil és hárs elegy-
fajként tartandó fenn. Az eljárás célja,  
a módszer lényege: „határozott területi 
keretek közé szorított, térbelileg rende-
zett szálalóerdőknek megteremtése.” 

A felújítandó, illetve átalakítandó er-
dőtömböt szálalóegységekre osztotta 
fel, azzal, hogy ennek tengelyvonala, 
azaz a támadóvonal határozza meg a 
felújítási folyamat térbeli rendjét. A tá-
madóvonalak irányát, hosszát a terepvi-
szonyok határozzák meg, azoknak egy-
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mástól való távolsága széles interval-
lumban mozog, általában 100-300 méter. 
Az erdő felújítása tulajdonképpen ne-
velővágással (gyérítés jellegű bontással) 
kezdődik, melynek célja az újulatfoltok 
megjelenése. „A bontás a tengelyvonal-
ban kezdődik, és arra merőlegesen két 
irányban halad félkör alakban meg-
bontva az állományt. A vágás azonban 
nem szorítkozik a tengelyvonalra és an-
nak közvetlen szomszédságára, hanem 
idővel kiterjed távolabb is, egészen a szá-
laló egység széléig, a két-két tengelyvonal 
között fekvő terület közepéig.” 

Megítélése szerint a támadóvonal 
égtájakhoz történő igazításának van 
előnye is, azonban kedvezőtlen terepi 
viszonyok esetében történő alkalmazá-
sa nagyobb hátrány, mint annak mellő-
zése. A felújítási időtartamot a helyi vi-
szonyok határozzák meg, de vélemé-
nye szerint legalább harminc év, hiszen 
minél rövidebb ez az időtartam, „annál 
inkább előtérbe lép az eljárás szálaló-
vágásos jellege; minél hosszabb, annál 
inkább közeledik a szálaláshoz.” Roth 

Gyula kihangsúlyozza, hogy „Az állo-
mányokat tehát évek hosszabb során át 
ápoló és nevelővágások alá kell ven-
nünk egyénenként válogató, céltudatos 
áterdőlések útján, csak akkor kezdjük a 
felújítást célzó bontásokat, amikor a ta-
lajnak némi zöldelése és egyes csemeték 
megjelenése azt mutatja, hogy a talaj 
már megérett a magvak befogadására.”

A bükkösök jó felújítását több ténye-
ző is befolyásolja, melyek közül termé-
szetesen a leglényegesebb a megfelelő 
magtermés. Az egyenletesen bontó fel-
újítási eljárások, többek között az er-
nyős is jó magtermésre alapoz, tehát a 
szórványos magtermés nem elegendő 
ezeknél az eljárásoknál. 

A 2010-es évekig a makktermés gya-
korisága igen változó volt. Az ezt meg-
előző időszakban az általános szakmai 
vélemény 6-20 évenkénti időszakra „da-
tálta” a kimagasló magtermést. Mátyás 
Vilmos szerint a fák magtermése nem 
egy-egy tényezőhöz, hanem teljes té-
nyezőkomplexumhoz alkalmazkodik. 
Vizsgálatai után a következőket állapí-

totta meg: „ökológiai tényezők közül a 
magtermésre az éghajlati, időjárási 
feltételek, a talajviszonyok és a károsító 
rovarok vannak a legnagyobb be fo lyás-
sal”. Továbbiakban leírta azt is, hogy a 
virágzást erősen befolyásolja a magter-
mést megelőző év kedvező vagy éppen 
kedvezőtlen időjárása. 

Az eddigiektől jelentős mértékben el-
térő erdőfelújítási módszer az égtáj-
orientált erdőfelújítás (Török 2006), 
melynek alapjait az erdészeti tipológiai 
megfigyelések, eredmények jelentik. A 
módszer a Dunántúli-középhegységben 
került kipróbálásra, az ország többi, ha-
sonló termőhelyi viszonyokkal rendel-
kező részein azonban nem. Az égtájori-
entált felújítási rendszer a hagyományos 
felújítási rendszerek hiányosságainak 
egy részét, a bontások hatására a nedve-
sedésre hajlamos erdőtípusok elvizese-
désének, valamint a száraz erdőtípusok 
további szárazodásának kedvezőtlen 
hatásait kívánja orvosolni. 

A klímaváltozással kapcsolatos kuta-
tások hosszú távon a bükkös klíma je-

A Roth-féle szálalóerdő (Fotó: Frank N.)
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lentős visszaszorulását mutatják, és ez 
a tény a bükkösök felújítása során nem 
hagyható figyelmen kívül. 

A gyakorlati tapasztalatok alapján a 
magzókort elérő bükkösökben jelenleg 
2-4 évente fordul elő közepes vagy jó 
makktermés. Elmondható, hogy a szél-
sőséges termőhelyi viszonyok kivételé-
vel a bükk mindenhol jól újul. Töme-
ges megjelenése, árnytűrő képessége 
és fiatalkori intenzív növekedése miatt 
az elegyfafajokat háttérbe szorítja, így a 
felújítás során szinte elegyetlen bükkös 
fiatalosok jöhetnek létre. 

Bizonyos elegyfafajok (így például a 
magas kőris, cser és nemes tölgyek) 
visszaszorulását az adott fajt ért bioti-
kus károsítások is okozzák/fokozzák, 
mindezeken túl a szelektív vadrágás is 
visszaveti az elegyfajok növekedését. A 
nevelővágások és felújító vágások so-
rán az elegyfajok megtartására kiemelt 
figyelmet kell fordítani, ezért az a gya-
korlatban széleskörben alkalmazott el-
járás, amely – a bükk felújítása érdeké-
ben – az utolsó gyérítések, illetve a ve-
tővágás és az első bontások során az 
elegyfajok szinte maradéktalan kiter-
melésével járt, felülvizsgálandó. 

Az elegyesség növelését segíti az is, 
hogy az újulat esetleges/szükséges 
mesterséges kiegészítését kizárólag a 
termőhelynek megfelelő elegyfafajok-
kal végezzük el, valamint a kívánatos 
elegyfafajok (például: nemestölgyek) 
természetes úton megjelenő egyedeit a 
bükk rovására is megsegítjük.

A bükk hagyományos erdőnevelése 
során, a tisztításnak mint erdőnevelési 
eljárásnak legfőbb célja a megfelelő 
elegyarány kialakítása, azzal, hogy a 
felső szintben egyenletes eloszlásban 
legyenek a javafa-jelöltek, továbbá a 
helyes állományszerkezet kialakítása, 
mely az állomány állékonyságát hivatott 
biztosítani. 

A javafák mennyiségének fontossá-
gára először Schädelin (1942) hívta fel 
a figyelmet. Megállapításai szerint a 
tisztítási időszak végére mintegy 1000 
db/ha javafa szükséges a bükkösökben 
annak érdekében, hogy véghasználatra 
megfelelő minőségű törzsek képezzék 
az állományt. 

Majer Antal hosszúlejáratú bakonyi 
vizsgálatai arra mutattak rá, hogy a ki-
jelölt javafák megbízhatósága fiatal 
korban (13 év) alacsony. Mendlik 
(1973) Visegrád környéki vizsgálatai 
szerint a bükkösökben a harmadik év-
tized végére (I-II fto.) kialakul egy 
megbízható javafa-törzsállomány, amely 
már az utolsó 10 évben is csak 15-31%-

ban változott, és ez a törzsállomány 
már magába foglalja a későbbi V-fákat 
is, ebből következően ezen állomá-
nyokban már érdemes pozitív váloga-
tást végezni. A vizsgálatok arra is rámu-
tattak, hogy a bükkösökben a V-fákat a 
törzskiválasztó gyérítések alkalmával 
célszerű kijelölni. A végrehajtott be-
avatkozás során ezen V-fák növekedé-
sét biztosító állományszerkezet kialakí-
tása az eljárás célja.

A törzskiválasztó gyérítés célja a 
javafák és a V-fák kiválasztása és nö ve-
ke désük elősegítése, ahol a V-fák ki je-
lö lésének ideje az első, esetleg a má-
sodik törzskiválasztó gyérítés. „A szak-
mai protokollok szerint a IV-VI. 
fa  ter mési osztályokban a V-fa kijelölést 
nem volt szükséges elvégezni. Az első 
V-fa jelölési időszakban (1955-1962) 
annak ellenére, hogy nagy lelkesedéssel 
láttak hozzá a feladat elvégzéséhez, 
gyakori hiba volt, hogy egyenes, de az 
uralkodó törzsekhez képest átmérőben 
elmaradó szép törzseket is jelöltek V-fá-
nak. Az ilyen törzsek gyakran marad-
tak le a versenyben vastagabb szomszé-
daiktól. Gyakran történt meg, hogy ezek 
a törzsek 10-15 év után elszáradtak. Az 
első kijelölési időszakban azt a hibát is 
elkövették, hogy olyan állományokban 
jelöltek ki V-fákat, ahol a gyérítés csak 
10-20 év múlva követte a V-fák kijelölé-
sét. Így a kijelölt V-fákat nem lehetett 
megsegíteni” (Bondor 1986).

A növedékfokozó gyérítés célja, hogy 
a már korábban kijelölt V-fák koronája 
fokozatosan és folyamatosan növe ked-
jen, továbbá az eljárás végrehajtása 
során az utolsó gyérítéskor már csak a 
V-fák maradjanak vissza az ál lo mány-
ban, ezáltal a V-fák átmérője erőteljesen 
növekszik. Bár az erőteljes, ágtiszta 
törzsrész kialakulása ebben az idő szak-
ban már befejeződött, az átmérő nö ve-
ke dés az időszak vége felé kezd csak 
csökkenni. 

A bükkre Mendlik Géza készített er-
dőnevelési modelltáblákat, melyek az 
akkor érvényben lévő legfrissebb fater-
mési táblák adatait vették alapul. Az 
utóbbi években elkészült a bükk fater-
mési függvénye és táblája is (Kollár, 
2023).

Az első világháború előtt a szálalóer-
dővel már Vadas Jenő is foglalkozott, 
aki szerint több szempontból előnyö-
sebb, mint a vágásos szálerdő, azonban 
külön nem tért ki az egyes fafajok szá-
lalóerdőben való alkalmazhatóságára, 
bár megemlítette, hogy nagy mennyi-
ségű minőségi faanyag csak így nevel-
hető, tudva és ismertetve azt, hogy a 

szálalóerdő kialakítása és kezelése sok 
nehézséggel jár. 

Az első világháború utáni időszak 
hazai erdőművelésének két jelentős 
képviselője, Kaán Károly és Roth Gyula 
munkái is már az örökerdő-gazdálko-
dáshoz vezető út mérföldköveihez so-
rolhatók. Kaán Károly már az 1920-as 
évek elején felhívta a figyelmet a „sarj-
gazdálkodással” és a fokozatos felújító-
vágásokkal szemben a folyamatos borí-
tást biztosító erdőgazdálkodás és a vá-
gásos erdőgazdálkodás határmezsgyéjén 
álló szálalóvágásos eljárás előnyeire, 
melyet volumenben és minőségben is 
jobbnak ítélt. 

A legkorábban megkezdett hazai kí-
sérletek közül kiemelkedik Roth Gyula 
Sopron községhatárban található hideg-
vízvölgyi kísérleti területe és Madas 
László 1954-ben, a visegrádi Erdő anyai-
völgyben indult üzemi kísérlete. A Vi-
segrád 77A erdőrészlet 1954-ben egyko-
rú 100 éves bükkállomány volt, melyet a 
felújító vágás végvágására írtak elő. 

A 1990-es évek végén a társadalmi és 
szakmai igények hatására a már meglé-
vő néhány kísérleti terület újraértékelé-
se is elindult, és újabbak is kialakultak, 
ilyen például az 1999-ben kijelölt Mexi-
kó-pusztai üzemi kísérlet (Csépányi 
2017). Kijelenthető, hogy a folyamatos 

Gyérítés géppel, bükkösben
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erdőborítást biztosító erdőgazdálkodási 
módszerek megjelenésében és elterje-
désében a bükkösök hazánkban döntő 
szerepet játszottak.

Az örökerdő üzemmód megkezdése 
vastagrudas fejlődési fázistól kezdődő-
en szinte minden fejlődési fázisban le-
hetséges, a felújítóvágásokkal erősen 
megbontott, a felső szintben alacsony 
záródású idős bükkösök kivételével, 
melyek esetében inkább a felújítóvágás 
befejezése után kialakult fiatal állo-
mányban, a vastagrudas fejlődési sza-
kasz elérésekor nyílik szakmailag ked-
vező időpont az örökerdő üzemmódba 
történő átlépésre. 

Mivel az örökerdő üzemmódban 
nincs vágáskor, nincs vágásterület, a fá-
kat egyedi tulajdonságaik alapján érté-
kelik. A gazdálkodás során egy ideális 
állapot fokozatos megközelítése a cél, 
melyet az örökerdő üzemmódú erdők 
kezelésének útmutatójában szereplő 
örökerdő modellek írnak le (Csépányi 
2021). A modellek tartalmazzák a főál-

lomány célkörlapösszegét, átmérőel-
oszlását, a főállomány kiinduló törzsz-
számát, célátmérőjét és a méretes fák 
(D1,3≥50 cm) arányát. 

Az örökerdő-gazdálkodás egyik, ha 
nem a legfontosabb alapfeltétele a meg-
felelő közelítőnyom-hálózat kialakítása, 
amely az eddigi hazai gyakorlat szerint 
átlagosan 40 méterenként (35-75m) ál-
landósított, a meglévő erdészeti feltáró-
hálózatot kiegészítő közelítőnyom-rend-
szert jelent. 

Az örökerdő-gazdálkodás alapeleme 
a javafák kiválasztása, illetve kijelölése, 
amely pozitív, felsőszintű válogató jel-
legű gyérítést foglal magába; a fahasz-
nálatok során pedig ezen egyedek nö-
vekedésének, vastagodásának elősegí-
tése, az akadályozó egyedek eltávolítása 
a feladat. 

Az így kijelölt egyedek képezik majd 
a jövőbeli állomány vázát. A javafák ki-
választásának ideális időpontja a vas-
tagrudas állapot, amikor is már az állo-
mány átlagosan 6-8 m magasságig ág-

tiszta, ezáltal az egyedek vitalitása, 
növekedése, egészségi állapota jól 
megállapítható. A legvitálisabb, legjobb 
minőségű fákból javafát, az ökológiai 
szempontból értékes (sok mikroélő-
hellyel rendelkező) fákból biotóp fát is 
javasolt választani, amely összesen álta-
lában 40-60 darab/ha kiválasztott tör-
zset jelent. 

A megfelelő visszatérési idő – amely 
a bükkösökben általában 5-7 év –, ki-
választása gazdálkodói kompetencia. A 
sorozatos visszatérések beavatkozásai 
elősegítik a javafák növekedését, fejlő-
dését, melynek során a mellettük álló 
törzseket folyamatosan kiszálalják, mi-
közben az utánpótlás állományból 
újabb egyedek lépnek a helyükbe. Az 
átmérőszerkezetben előretolódó tör-
zsek folyamát ez az utánpótlás pedig 
folyamatosan táplálja. Az állomány 
egyes részein kisebb, átlagosan 400-
500 m2-es lékek is kialakíthatók a több-
korúság és a változatos erdőszerkezet 
érdekében.

Mexikó-puszta – örökerdő kísérleti és bemutató terület a Pilisi Parkerdő Zrt. kezelésében (Fotó: Pilisi Parkerdő Zrt.)
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Mindkét felújítási iránynál fontos 
egy meglevő vagy újonnan kialakítan-
dó „ápolási” úthálózat, mely elenged-
hetetlen a hosszú távú, folytonos ápo-
lások és beavatkozások szempontjából. 
A javasolt utak közti távolság általában 
20 m, illetve többszöröse (40, 60 m 
stb.) legyen. Ez alapját képezi a későb-
bi kézi vagy gépi termeléseknek, köze-
lítéseknek is. 

Az első 5-10 évben az ápolási fázis-
ban az ápolási utak tisztántartását szár-
zúzó traktorral lehet költséghatéko-
nyan elvégezni. Későbbiekben, pl. egy 
20 éves beavatkozási ütemezésnél, eze-
ken az akkor már közelítő nyomokon 
és annak kiszélesítésében már kellő 
tűzifamennyiséget is lehet termelni, ez-
zel biztosítva azok fenntartását. 

Ausztriában az elvárt tőszámok 1200– 
4000 db/ha között vannak régiótól, ter-
mőhelytől, fafajtól és célállománytól 
függően, azaz nagyjából fele, mint ná-
lunk. Érdekességképpen hozzátenném, 
hogy a francia államerdészet is 1200–
2000 db/ha-os erdőfelújítási törzsszá-
mokkal dolgozik. 

Ezen sémák és törzsszámok csak ja-
vaslatok, irányelvnek felelnek meg, a 
tényleges törzsszámnak és a fafaj kivá-
lasztásának az erdőtulajdonos elképze-
lései szabnak határt, illetve ha támoga-
tást vesz fel a felújításra, akkor kell 
megfelelni bizonyos kritériumoknak. 

A lényeg, hogy az erdőtörvény sa-
rokpontjainak feleljen meg és biztosítsa 
a felújítást és  a 60%-os záródást. Ennek 
időbeli elvárása nincs. Illetve érdekes, 
hogy Ausztriában az állományoktól el-
várt egy tényező: vékonyrudas kortól  
a „Bestockungsgrad”, vagyis a „betús-
kózottsági” tényező (körlaptényező), 
aminek el kell érnie a 30%-ot, de 
mondjuk alulhasználat esetén lehet 
100%-nál nagyobb érték is. Ez a kör-
laptényező a mért körlap és a fatermési 
táblák szerinti elméleti, vagyis elvárt 
körlap hányadosa %-ban kifejezve.

A 2. ábrán egy juharos erdeifenyves 
utáni természetes felújítás mesterséges 

A prezentációt követően baráti beszél-
getés közepette vetettük össze és érté-
keltük a hazai erdőművelési megoldáso-
kat, az Ausztriában alkalmazott módsze-
rek fényében. Ennek szakmai eszenciáját 
tartjuk érdemesnek most röviden be-
mutatni, egyfajta gondolatébresztőként 
a hazai erdőgazdálkodási gyakorlat szá-
mára. 

Az egyik fontos téma volt a célállo-
mány és a tőtáv, ami befolyásolja a ne-
velést és végül az elvárt törzsminőséget: 
csak pozitív szelekció, vagy negatív sze-
lekció is. Ez a hazai megoldásokban is-
mert nagy induló törzsszám után nega-
tív szelekció, majd amikor alkalmassá 
válik rá az állomány, átváltunk pozitív 
szelekcióra. Ezek az eljárások a hazai 
bevett homogén faállomány-szerkezete-
ket eredményezik, azok minden előnyé-
vel és hátrányával együtt. A jelenlegi 
jogszabályi környezet is ehhez igazodik, 
és magas, 4-8 ezer db-os törzsszámokat 
vár el a felújításoktól. 

Ezzel szemben Burgenlandban nem 
követik ilyen statikusan a nagy számo-

kat, és sokkal változatosabbak az erdő-
sítési eljárások és sémák, mind a térbeli 
rend, mind a törzsszám tekintetében. 
Ezt szemlélteti az 1. ábra., aminek meg-
hagytuk az eredeti német szövegét is. 

A jelenlegi magyar erdészeti szak-
szótár nem tartalmazza a „weitverband” 
szót, ami szó szerint fordítva „tágköté-
sűt” jelent, magyarosítva tág hálózatú 
ültetésnek felel meg. A hazai gyakorlat-
nak az „engverband,” azaz szűkhálóza-
tú eljárás felel meg. 

Az eredeti kép aljából a német ma-
gyarázó szöveget vágjuk le, az nem 
kell, csak annyi, ami itt is szerepel.

A kép megítélésünk szerint magáért 
beszél, fordítás és magyarázat nélkül. 
Talán annyi kiegészítést érdemes hoz-
zátenni, hogy a bal oldali három eljárás 
egy természetes felújítás állományki-
egészítésén alapszik, és a jobb oldali 
eljárások a mesterséges erdőfelújítások. 
A jobb szélső kettő erdősítési módnál is 
számolnak az ültetett fafajok mellett is 
valamennyi köztes állományra a termé-
szetes újulatból. 

Eltérő erdőművelési megoldások  
az osztrák-magyar határ két oldalán  

A Soproni Helyi Csoport idei második rendezvényén egy tanulságos szakmai előadásra is sor került,  aminek megtartá-
sára a  vezetőség Di. Péter Dániel erdőmérnök kollégánkat kérte fel, aki a PANNATURA Gmbh. (az Esterházy Alapítvány 
tulajdonában lévö, mezö- és erdögazdálkodási ingatlanokon erdőgazdálkodást is végző vállalat) munkatársa. Előadónk 
a burgenlandi (felsőőrvidéki) erdőgazdálkodást, azon belül is az erdőművelés sajátosságait mutatta be, és annak a ké-
sőbbi faanyagkereskedelmi potenciálra gyakorolt hatását. 

1. ábra Erdősítési hálózatok Ausztriában (Hochbichler et al. 2013)
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kiegészítéssel látható (Weitverband), 
ahol a tölgyek és egyes nemes fafajok 
(cseresznye, juhar) egy növekedésser-
kentő, csemetevédő lepelbe, kvázi cső-
be kerültek. 

Az újulati szint záródása, mint ahogy 
a képen is látható, nem 100%-os, de 
elég ahhoz, hogy véghasználati korra 
azzá váljon. Jelen példa is felhívja a fi-
gyelmet az intenzív ápolásra szoruló 
erdősítések utak melletti létesítésének 
fontosságáról, ezzel biztosítva a köny-
nyű, rendszeres és lelkiismeretes fel-
ügyeletüket. A főfafajok egyedei között 
sarjak is megjelennek, azonban ebben 
a rendszerben ezek elférnek, sőt a zá-
ródást és a természetes ágfeltisztulást is 
szolgálják.

A másik téma az erdők eredete, azaz 
a sarjaztatás kérdése volt. A hazai jog-
szabályok egyes helyeken nálunk is 
megengedik a sarjaztatást, szerencsére 
a nemrégiben végbement jogszabályi 
változásoknak köszönhetően a korábbi 
gyakorlatilag tiltás után. 

Ausztriában ennek régóta és tovább-
ra is megvan a hagyománya szükség-
ből vagy történelmi háttérből eredően 
(pl. világháború idején a lakosság tűzi-
faigényének kielégítése). Illetve meg-
van a jó gyakorlata és szakmaisága is. 

Sokkal tudatosabban és szakmai szem-
mel indokolhatóbb módon alkalmaz-
zák a sarjról történő erdőfelújítási mó-
dokat, melyek logikai létjogosultságát a 
fatermőképesség függvényében a 3. 
ábra szemlélteti. 

Az Ausschlag a sarjkelést jelenti, te-
hát alapból „sarjaztatásos erdőt” jelent 
mind a három altípus. A Niederwald  
kimondottan egyszintű állomány, ha-
gyásfák nélkül és 20-30 éves vágásfor-
dulóval! A Niederwald mit Überhälter 
úgyszintén, azzal a különbséggel, hogy 
az Überhälter a hagyásfákat jelenti (10-
30 db/ha), a Mittelwald pedig már egy 
többszintes állomány. A különbséget 
nem abban fejezik ki, hogy milyen 
arányban van a sarj/mag (természete-
sen ez is egy jellemzője, de nem a leg-
fontosabb), hanem sokkal inkább a vá-
gásfordulóban, illetve a többszintes ál-
lományban.

Érdekesség, hogy a 100%-ban lom-
bos sarjerdőkben elfogadott fafajok a 
mogyoró, galagonya és minden olyan 
cserjefaj is, ami elfogadható méretet, 
záródást és értékelhető fatömeget ad, a 
leggyengébb termőhelyeken is.

A rendszerszinten alkalmazott sar-
jaztatási módszerek és ezek kombinálá-
sa az alacsony tőszámú mesterséges ki-

egészítésekkel nagyon céltudatos erdő-
sítési eljárások, és nem mást szolgálnak, 
mint a minőségi törzsnevelést, az alap-
szintű és rendszeres bevételt biztosító 
tűzifatermelés mellett. Evvel célozzák 
meg, a legnagyobb költséghatékonysá-
got szem előtt tartva, a jó minőségű 
rönkből származó jövedelmezőséget. 
Egyébként az elv nagyon hasonló a mi 
örökerdő-gazdálkodásunkban megcél-
zott javafanevelési célokhoz (célátmé-
rős rönktermelés), csak itt vágásos 
üzemmód keretei között. Nagyon érde-
kesnek tartjuk, hogy sok esetben szom-
szédosan, egymástól pár méterre eső 
területeken mennyire másként gazdál-
kodunk, és mennyire más jogi és gaz-
dasági környezetben neveljük eredein-
ket. Ez a rövid bepillantás talán gondo-
latébresztőnek is jó, és egy régi bölcs 
mondást igazol: a kevesebb néha több. 

Felhasznált irodalom:
Hochbichler, E., Iby, H., Himmelmayr, H. 

(2013): Waldbauliche Empfehlungen für 

die Bewirtschaftung der Wälder im Bur-

genland. Burgenländischer Forstverein. 

Eisenstad

Di. Péter Dániel (PANNATURA),  
Folcz Ádám (OEE Soproni H.Cs.,  

TAEG Zrt.)

Üzemmód Eredet
felső magasság (m)

<15 m 15–18 m 18–21 m 21–24 m 24–27 m –28-tól

Sarjerdők

sarj (Niederwald)       

sarj, mag eredetű egyeddel (mit Überälter)      

középerdő (sarj és mag vegyesen) (Mittelwald)     

 szálerdő       

2. ábra Tághálózatú javafaültetés, egyedi csemetevédő és -nevelő csővel (a TAEG Zrt. területe)

3. ábra. A sarjaztatás alkalmazása Burgenlandban (Hochbichler et al. 2013 munkája nyomán)
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A Program célja, hogy közelebb vigye a természetet a gyere-
kekhez, és kedvet csináljon ahhoz, hogy a jövőben az iskolai 
csoportok minél többször keressék fel a hazai erdőket és a 
Minősített Erdészeti Erdei Iskolákat. Jó úton haladunk, mert 
a kérdőíves visszajelzések alapján a Program első ütemében 
részt vevő közintézmények 55.6%-a még nem járt erdei isko-
lában, de 31,3%-a egyeztetett erdőpedagógusainkkal a foly-
tatásról, valamint 75%-uk tervezi, hogy vándortáborba vagy 
erdei iskolába viszi a gyermekeket.

A sikeres tavaszi indítás után a Program őszi üteme szintén 
országos lefedettségű lett, és sikerét mi sem jelzi jobban, 
mint hogy a regisztrálható 500 intézményi hely a meghirdetés 
napján betelt, sőt további 100 intézmény került várólistára. A 
legtöbben Pest, Győr-Moson-Sopron és Borsod-Abaúj-Zemp-
lén vármegyéből jelentkeztek. A legaktívabb városok a máso-
dik ütemben Budapest, Debrecen, Győr és Sopron voltak. 
Azok az intézmények, akik tavasszal részt vettek a Program-
ban, ősszel nem pályázhattak. Az őszi ütem újdonsága, hogy 

az enyhén sérült gyermekeket gondozó intézmények is lehe-
tőséget kaptak a Programban való részvételre, amellyel éltek 
is, minden vármegyéből jelentkeztek.

A foglalkozások az erdőpedagógiai módszereken alapuló 
játékos ismeretszerzés, szemléletformálás lehetőségét terem-
tik meg az erdő és fenntarthatóság témakörét körüljárva. Az 
OEE hosszú távú oktatási koncepciójának a része az irány-
mutatás a természetközeli, fenntartható, egészségesebb élet-
mód felé. Alapvetésünk, hogy az újabb generációk szemlélet-
módjának alakulásáról az erdészeknek is kell gondoskodniuk. 
Hisszük, hogy ezek a programok jó belépési pontok lehetnek 
az erdők irányába a fiataloknak.  A Program összesített célki-
tűzése több mint 60.000 diák elérése és szemléletformálása 
az erdőpedagógiai módszerek segítségével év végére. 

Szintén szeptemberben indult az Erdei Iránytű Program, 
melynek keretében az állami és magán erdőgazdaságok ál-
tal üzemeltetett Minősített Erdészeti Erdei Iskoláinkba, az 
erdőkbe juttatunk el rászoruló, hátrányos helyzetű gyereke-

Újra hatalmas volt az érdeklődés   
és az igény az Iskolában az Erdő Programra
2024. augusztus 26-tól regisztrálhattak a hazai köznevelési intézmények az Iskolában az Erdő Program őszi ütemén való 
részvételre, amely során az Országos Erdészeti Egyesület (OEE) Minősített Erdészeti Erdei Iskola hálózatának erdőpedagó-
gusai 20-30 fős csoportoknak tartanak tematikus foglalkozást szeptembertől decemberig. 

M
IN

ŐSÍTETT ERDÉSZETI

ERDEI ISKOLA
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ket, akik számára valamilyen oknál fog-
va ez nehezen valósulhatna meg. Az ér-
kező csoportok erdőpedagógus segítsé-
gével nyernek betekintést az erdők 
világába. Az őszi hónapokban mintegy 
120 hátrányos helyzetű csoport több 
mint 3000 fiatalja vesz részt programun-
kon országszerte. Fontos partnerünk itt 
a Magyar Máltai Szeretetszolgálat Iskola 
Alapítványa.

A Program sikeréről, valamint az Er-
dészeti Erdei Iskola Szakosztály tevé-
kenységéről beszélgettünk elnökével, 
Szabó Péterrel.

Mit látsz, mi tükröződik az Iskolában  
az Erdő Programról a számokból?

Számomra a Program egy óriási, pozitív visszajelzés, hogy a 
társadalom részéről van igény a minket körülvevő természe-
ti értékek megismerésére, nyitottak a különböző kampány 
jellegű projekteken való aktív részvételre. Nyilván egy ingye-
nes program mindig nagyobb elérést biztosít, mint egy fize-
tős, de látni kell, hogy amennyiben a finanszírozás megol-
dott, aktivizálják magukat a pedagógusok. Egy dolog viszont 
számomra is meglepő volt. Abban biztos voltam, hogy a ter-
vezett 3000 előadás megtartásra kerül, viszont az meglepett, 
hogy milyen gyorsan betelt az intézményi regisztráció. 

Ez is egy visszaigazolás, hogy az út, amit megálmodtunk, 
helyes, van rá igény, és ez egy nagy lehetőség a Minősített 
Erdészeti Erdei Iskoláinknak. Nem szabad viszont elfelejteni, 
hogy ezek az előadások nem helyettesítik az Erdészeti Erdei 
Iskolák erdei tevékenyégét. Bízom benne, hogy ez a Prog-
ram csak egy első lépés, egy impulzus, és a jövő évi osztály-
kirándulás szervezésénél „felkerülünk a térképre”, és hama-
rosan ezeket a gyerekeket már vendégül tudjuk látni az er-
dőben, a Minősített Erdészeti Erdei Iskoláinkban.

Láttok növekedést a megkeresésekben  
a Minősített Erdészeti Erdei Iskoláitoknál?

Még korai lenne erről beszélni. Alapvető tény, hogy közel 
ezer intézmény több ezer pedagógusával kerülnek kapcso-
latba kollégáink. Törvényszerű, hogy lesznek új megkeresé-
sek, és alakulnak új munkakapcsolatok. Nagyon fontosnak 
tartom azt, hogy kollégáink a személyes találkozások alkal-
mával, személyes jó benyomást téve népszerűsítik magát az 
Erdei Iskola mozgalmat. Az Iskolában az Erdő Programot  
– a szemléletformáló jelentőségén felül  –  egy hatalmas „há-
lózatépítő” lehetőségnek is látom. Hiszem azt, hogy a jó 
szolgáltatásnak is kell a cégér, így teremtve meg a lehetősé-
get arra, hogy még ennél is több gyermek ismerhesse meg 
az erdőben annak titkait!

Az erdőpedagógusok láthatóságát mennyire  
segítette ez a Program?

Itt szeretném megragadni az alkalmat, hogy megköszönjem 
a programban dolgozó erdőpedagógusoknak a munkáját, a 
projekt sikeres lebonyolításért tett erőfeszítéseiket, hiszen nél-
külük ezt nem lehet végrehajtani. Nem szabad elfelejteni, 
hogy az Iskolában az Erdő Program az alaptevékenységen 
felüli kihívásokat jelent. Éves szinten ez a 33 Minősített Erdé-
szeti Erdei Iskola közel 100 000 gyermeknek nyújt élmény 
alapú erdei iskola szolgáltatást. A korábbi években felépített 
Erdei Iskola hálózat egy olyan szakmai gárdát nevelt ki, akik 

hatékonyan, érdemben tudják közvetí-
teni az erdőgazdálkodók gondolatait, az 
erdővel kapcsolatos releváns informá-
ció kat és azt, hogy az erdővel kapcso-
latos komplex kihívások megoldására 
erdészre van szükség. Remélem, hogy  
a program eredményeivel szinkronban 
tovább fog nőni az erdei iskolákban 
dolgozók presztízse és szakmán belüli 
megbecsültsége. 

Mit jelent a minősítés,  
amit az OEE ad? Mire garancia?

A minősítési rendszer három dologra garancia. Egyrészről a 
pedagógus által választott szolgáltatás módszertani, pedagó-
giai színvonalára, másodsorban helyszínnel kapcsolatos inf-
rastrukturális elvárásokra, harmadrészről pedig hiteles, erdő-
ben élő, dolgozó, erdővel gazdálkodó szakemberek felelős-
ségteljes, élményalapú foglalkozásaira. A minősítési rendszer 
ezt hivatott szolgálni. 

A rendszeres, négyévenkénti minősítések garanciát nyúj-
tanak arra is, hogy az erdei iskola rendelkezik a megfelelő 
tárgyi feltételekkel – infrastrukturális feltételek, legalább 200 
ha-on erdőgazdálkodik –, személyi és szervezeti elvárásokkal 
– folyamatosan képzett erdész vagy erdőpedagógus szakem-
berek –, megfelelő oktatási koncepcióval és tematikával – 7 
kiemelt témakör –, valamint teljesíti a szükséges adminisztra-
tív feltételeket is. 

Az elmúlt években azon dolgoztunk a hálózat bővítése 
mellett, hogy egységes brandet felépítve minél több pedagó-
gushoz juttassuk el a Minősített Erdei Iskolák szolgáltatásai-
nak hírét (www.erdeszetierdeiiskolak.hu). 

A nemzetközi trendek azt mutatják, hogy egyre fontosab-
bak az ehhez hasonló ökoturisztikai szolgáltatások. A pi-
acképes, önfenntartó erdészeti erdei iskola véleményem sze-
rint már nem álom, és az Egyesület által létrehozott minőség-
biztosítási rendszer segít abban, hogy a jövőben is a magas 
minőségű szakmai elvárásokon ne essen csorba.

Mennyire befolyásolhatóak, nevelhetőek az erdő-
pedagógián keresztül a jövő erdőlátogatói, ökoturistái? 

Amikor a pedagógus kollégákkal beszélgetünk, rendszeresen 
felmerül ez a kérdés. Mi minden egyes találkozással, foglal-
kozással élményimpulzusokat adunk, képletesen „gondolat-
magvakat” ültetünk el. Van amelyik mag kikel, valamelyik 
meg nem. A mi felelősségünk, hogy minél több embernek 
ültessünk el gondolatokat a fejében, hogy a jövőben felcse-
peredve egy felelősségteljes, erdőt járó, erdőt értő generáció 
felnövekedését segíthessük. 

Seres Szilvia kommunikációs munkatárs, OEE

Szabó Péter, az OEE Erdei Iskola  
Szakosztály elnöke

Az Országos Erdészeti Egyesület Iskolában az Erdő Programja 
az Európai Unió Emisszió-kereskedelmi Rendszerének (ETS 
rendszer) kvótafelhasználásából valósul meg, az Agrármi-
nisztérium közreműködésével, az Országos Erdészeti Egyesü-
let koordinálásával és az Energiaügyi Minisztérium támoga-
tásával.  A Program szakmai partnerei az Alapértékek Non-
profit Kft., a Belügyminisztérium Köznevelési Államtitkársága 
és a Magyar Máltai Szeretetszolgálat Iskola Alapítványa. 
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A rendezvény kezdetén Fűr Tamás, a 
helyi csoport titkára köszöntötte a kö-
zel 60 fő résztvevőt. Varga Attila, a he-
lyi csoport elnöke ünnepi beszédében 
felidézte a II. világháborút követő évek 
egyik legnagyobb formátumú erdészet-
politikusának, erdészközgazdászának, 
a faipari kutatás megalapítójának élet-
útját, zalai kötődését.

A megemlékező szavak után, tiszte-
legve emléktáblájánál koszorút helye-
zett el Rosta Gyula, a Zalaerdő Zrt. ve-
zérigazgatója, Varga Attila, a helyi cso-
port elnöke és dr. Tóth Sándor László, a 
Faipari Tudományos Egyesület elnök-
helyettese.

Az ünnepi megemlékezés a közel-
ben álló hotel rendezvénytermében 
folytatódott, ahol két előadást hangzott 
el. Elsőként Szakács László, Bedő-díjas 
nyugalmazott kerületvezető erdész tar-
tott előadást „Erdő nélkül nincsen Ma-
gyarország!” – megemlékezés Barlai Er-
vin születésének 125. évfordulója alkal-
mából címmel, amelyben elsősorban a 
zalai tevékenységét, majd később az 
országos erdészetpolitikában betöltött 
szerepét mutatta be.

Barlai 1923-ban Sopronban a Bánya-
mérnöki és Erdőmérnöki Főiskolán sze-
rezte meg kitüntetéses oklevelét. Még 
abban az évben az Esterházy hitbizo-
mánynál állt munkába, ahol rövid gya-
korlati idő után Lentiben erdei vasútter-
vezéssel, majd a vasútüzem vezetésével 
foglalkozott 1929-ig. A kortársai közül 
kiemelkedő műszaki igényességgel dol-
gozó fiatal mérnökre felfigyelve, felette-

sei a hitbizományhoz tartozó Kerkavöl-
gyi Faipari Rt. Lenti Fűrészüzemének 
vezetőjévé nevezték ki. Technológiai  
és üzemszervezési intézkedésekkel, az 
üzemstatisztika bevezetésével, a dolgo-
zók ösztönzésével eredményessé tette 
az üzemet.

1945-ben Budapesten, a Földműve-
lésügyi Minisztériumban vállalt állást. 
Ekkor a legfontosabb feladat az ország 
erdészetének talpra állítása, a zömében 
állami tulajdonba került erdők irányítá-
sának, kezelésének és ellenőrzésének 
megszervezése volt. A kormányzat Bar-
lai Ervint bízta meg a hatalmas feladat-
tal, és egyúttal kinevezték a Magyar Ál-

lami Erdőgazdasági Üzemek ügyvezető 
igazgatójának. Első intézkedései között 
11 erdőigazgatóságot és 275 erdőgond-
nokságot, valamint hozzájuk tartozó 
fűrészüzemeket alakítottak ki, meg-
szabva az erdőgazdálkodás és a faipar 
jövőbeni közös céljait. Így erdeink  
területének folyamatos növelését, gyor-
san növő fafajok telepítését, üres te-
rületek mielőbbi felújítását, a jövedel-
mezőség növelését és a fakitermelés 
időszakos korlátozását. 1947-ben kiemel-
kedő munkájáért Köztársasági Arany-
érem kitüntetést kapott.

Másodikként dr. Tóth Sándor László, a 
Faipari Tudományos Egyesület elnökhe-
lyettese Barlai Ervin, a zalai fűrészipar 
fejlesztője, a hazai fakutatás megalapító-
ja címmel elsősorban a fűrésziparban és 
a faipari kutatásokban végzett munkájá-
ról, az általa vezetett kutatások legfonto-
sabb eredményeiről adott áttekintést.

Az 1950-es évek elején faipari szak-
emberek megkeresték Barlai Ervint, 
hogy segítse a Faipari Kutató Intézet lét-
rehozását, melynek alapító tagja, aktív 
kutatója, majd igazgatóhelyettese lett. 
Kidolgozta az erdészeti és faipari ágazat 
érték-  és költségarányos árrendszerét, 
bebizonyítva az akkori termelői árrend-
szer tarthatatlanságát. Ennek elveit  ké-
sőbb a gazdasági élet több területén is 
bevezették. Kutatta a bükk fülledési fo-
lyamatát, vizsgálta a befülledt faanyag 
fizikai tulajdonságait. Igazolta, hogy 
akácfából készíthető boros- és sörös-
hordó, hogy az akác gőzzel való kezelé-
sével  fizikai jellemzői, így színe is befo-
lyásolható. Megállapította, hogy hőke-
zeléssel az éger és a hárs az import 
cédrus pótlására, a ceruzagyártásban  is 
hasznosítható. Eljárását az Intézet szaba-
dalmaztatta. Előadóként tanított a Bu da-

pesti Műszaki Egyetemen és a soproni 
Erdőmérnöki Főiskolán. 

A tartalmas előadások hozzájárultak 
Barlai Ervin munkásságának, jelle-
mének megismeréséhez. Szerénysége, 
szak mája, a közösség érdekeinek meg-
alkuvás nélküli képviselete, rendíthetet-
len kötelesség- és hivatástudata, vala-
mint hazaszeretete a ma élő nemzedé-
kek számára is követendő példa, ezért 
örökségének ápolása és követése a leg-
nemesebb feladataink közé tartozik.

Szeretnénk köszönetet mondani a 
rendezvény előadói mellett dr. Baráth 
László nyugalmazott erdőmérnök kol-
légánknak, tagtársunknak is, Barlai Er-
vin emlékének ápolásáért, előmozdítva 
ezzel a méltó megemlékezések sorát, 
melyekhez értékes gondolatait forrás-
ként rendelkezésünkre bocsátotta.

Fűr Tamás, Bodor György, OEE 
Nagykanizsai H.Cs., Fotó: Fűr Tamás

„Erdő nélkül nincsen Magyarország!” 
A Zalaerdő Zrt. és az OEE Nagykanizsai Helyi Csoportja 2024. június 19-én ko-
szorúzással egybekötött megemlékezést tartott Barlai Ervin erdőmérnökről, szü-
letésének 125. évfordulója alkalmából Lentiben, az erdei vasút állomásépületé-
nek falán 2009-ben elhelyezett emléktáblájánál. 

Emlékkoszorú elhelyezése Barlai Ervin emléktáblájánál, Lentiben
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A polgárság erődemonstrációjának is kiváló színterei voltak a 
lövészeti ünnepélyek, amelyen ügyességüket, fegyverkezelési 
képességüket sorra bizonyíthatták az egyletek hazafias, lokál-
patrióta tagjai. 

A kapitalista termelési rendszer térnyerését követően a 
19. század hozott csak lényegi változást, amikor egyre in-
kább tompult az ellentét a nemesség és a – lövészegy-
letek tagságát is alkotó – polgári réteg között. 
Itt kezdett a szabadidő hasznos eltöltésévé, 
a társas együttlét örömteli találkozásai-
nak1 teret adó rendezvénnyé válni a 
korábban egyértelműen önvédelmi 
funkcióra trenírozó lövészet. 

Az ünnepi lövészeti alkalmak 
persze továbbra is presztízs ér-
tékkel bírtak, hiszen gyakran je-
lentős jutalomért folyt a versen-
gés. Ez természetesen nemcsak  
a polgári lövészetekre volt igaz, 
gondoljuk csak az akadémiai fő-
lövészetek „Király-díjára”.2 

Ez a légkör megfelelő teret enge-
dett annak is, hogy a lövészetért ra-
jongó és egyébként tehetősebb polgári 
réteg ízlésvilága és látásmódja a céltáblák-
ra elkészített művészi értékkel bíró ábrázolá-
sok formájában is visszatükröződjön.3 Természete-
sen a lőtáblák mindenkor abban a stílusban készültek, ami 
az adott kort jellemezte, így a lövészetek nyomán ránk ma-
radt illusztrációs anyagon végigkísérhető a századok közíz-
lésének változása is. Érdemes áttekinteni ezt a páratlan gaz-
dagságú képanyagot, amit Selmecbányán a Szlovák Bányá-
szati Múzeum őriz. A következőkben e galériából 
szemezgetünk a teljesség igénye nélkül.

Az első ránk maradt táblakép 1754-ből ismert, ennek 
megfelelően a barokk stílus túlzó részletgazdagságban bur-
jánzó pompája jellemzi. Egy főlövészeti ünnepség pillanat-
képét örökíti meg ez a 99 cm nagyságú fa alapra készült 
olajkép, de számos további, a katonai élettől ihletett munka 
látható a gyűjteményben, hiszen ez idő tájt alapvetően a vé-
delmi funkció megerősítése volt e lövészetek alapvető célja.

Természetesen egyszerűbb kivitelű céltáblák is készültek 
ez idő tájt is, ahol inkább a feliratok, mintsem a részletgaz-
dag figurális motívumok dominálnak, bár kétségkívül igaz, 

1 Bende Attila (2024): Akadémiai, majd főiskolai lövészetek Selmec-
bányán. Erdészeti Lapok 159. évf. 5. szám 241–243.

2 1915. július 29-én kelt Lövészeti és Vadászati Rendszabályai című 
füzet. (SOE KKL)

3 Anne Braun (1983). Historical Targets – Published by Roydon 
Publishing, United Kingdom 144 pp.

hogy ezek a legizgalmasabb és egyben a legértékesebb da-
rabjai e gazdag képanyagnak. A rokokó élénk színeivel 
megfestett zsánerképek ugyanúgy visszaköszönnek a céltáb-
lákról, mint a romantika idilli világa vagy a klasszicizáló stí-
lus antik, mitologikus figurái, amelyeket inkább a tiszta vo-
nalvezetés és a szigorú formaalkotás jellemez.

A figurális ábrázolások sorából ta-
lán az emberalakok céltáblán való 
megjelenítése a legérdekesebb, 
hiszen manapság ilyen táblákra 
lőni számunkra életidegen, sőt 
kimondhatjuk, hogy a tabu ka-
tegóriája, de majd másfél évszá-
zaddal ezelőtt teljesen általános 
volt a főlövészetek alkalmával. 
Ezek sorában éppúgy találkozha-

tunk a távoli országok „ellenségké-
peivel” (törökökkel, egzotikus orszá-

gok ijesztő emberalakjaival), mint Sel-
mec szegény munkásaival vagy gazdag 

elitjével, esetleg épp a vadászok alakjaival.
A címerek szintén gyakori témái voltak a céltáb-

láknak, amelyeket igényes részletgazdagsággal alkottak meg 
a mesterek. Selmecbánya jellegzetes címere is több ízben 
köszön vissza e táblákról. Természetesen e címerek mellett 
a helyi polgári elit és az egyház által megálmodott és meg-
rendelt témák is helyet kaptak.

A 19–20. század fordulójára egyre nagyobb teret kapott 
az ún. bombasztikus történelmi festészet, ami a nemzeti ön-
tudatban való megerősödés jegyében alkotta meg céltábla-
képeit. Néha kevésbé, máskor egészen markánsan jutottak 
érvényre a patetikus stílusjegyek, általában azonban némi 
fáziskésés jellemzi ezeket az alkotásokat, mintha a konzer-
vativizmus, a tradíciókhoz való ragaszkodás igénye késlel-
tetné az innovációk megjelenését a mesterek lőtáblákra ké-
szített alkotásain, azonban a fentieknek megfelelően nem-
csak a vidéki idill kap teret, hanem az ipari, műszaki 
innovációk is, így az ábrázolások hosszú sorában találkoz-
hatunk selmecbányai lőlapon akár gőzmozdony (1845) áb-
rázolásával is. A vadászati ábrázolások azonban általában 
inkább a vidéki idillt idézik, bár sok esetben kissé kifiguráz-
va jelenítik meg a vadászok alakjait.

Emellett megjelenik a kövér, lesben ülő vadász alakja is 
Szlovoda Béla személyében, de találkozhatunk tájképi han-
gulatvilágot tükröző munkákkal is, ahol inkább a vidék ro-
mantizáló hangulata elevenedik meg előttünk.

A selmecbányai lövészek 
gondolatvilágának cégérei a lőtáblák

A lőtáblaképek fél évezredes története szorosan összeforrt a polgári lövészeti élettel, annak történetével, persze nem-
csak Selmecbányán, hanem országszerte. A városok gazdasági fejlődésének kiemelt szerepe volt a lövészegyletek ki-
alakulásában és megerősödésében, hiszen a polgárság és a neki otthont adó város védelmének biztosítékát ezek a 
civil csoportosulások jelentették. 

1. ábra: Főlövészet 1754-ben (Slovenské Banské 
Múzeum Banská Stiavnica, a ttovábbiakban 

SBM BS)
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A 18. századi parforsz jellegű vadászatok hangulatát su-
gárzó képek is visszaköszönnek, egyfajta múltidézésként a 
19. század második feléből. E képek színei, hangulata és 
markírozásának motívumai a barokk stílus jegyeit hordozzák 
magukon, ábrázolásuk részletgazdag, az ábrázolt alakok vi-
selete is autentikusan tükrözi az e vadászatokon szokványos, 
élénk színekben pompázó katonai viseletet.

Első pillantásra talán meglepő, hogy az állatok és a va-
dászjelenetek csak kis számban fordulnak elő ezeken a lőla-
pokon, de ha a céllövészetet mint társadalmi jelenséget vizs-
gáljuk, akkor talán nem is furcsa, hiszen a sportélet, a vetél-
kedés és a társadalmi érintkezés volt az elsődleges cél, nem 
pedig a vadászati eredményesség fokozása a lőkészség fej-
lesztése révén. A vadászjeleneteken és az állatokat ábrázoló 
céltáblákon sajátos módon közelítenek a mesterek, hiszen 
nem feltétlenül csak azokat a fajokat jelenítik meg, amelyek 
a vadászok szívét leginkább megdobogtatják, így a gímszar-

vas és a zerge mellett az elefánt, a nyulak mellett a mókus is 
megjelenik, sőt aggatékon csendélet módjára ábrázolt vad-
dal is találkozunk a táblaképek sorában.

Az akadémia s később a főiskola ifjúságának és oktatói-
nak életében is kiemelt szerepe volt a lövészeteknek, ugyan-
akkor – érthető módon – nem sok akadémiai vonatkozású 
festett, igényes kivitelű céltábla őrzi e főlövészeti vetélkedők 
emlékét. Vélhetően nem azért, mert ezek ne maradtak volna 
meg emlékként, hanem inkább azért, mert nem volt anyagi 
lehetősége a diákságnak elkészíttetni ezeket. 

Egyértelműen akadémiai vonatkozású ábrázolással készí-

tett céltábla 1840-ből, valamint 1860-ból ismert. Az 1840. ok-
tóber 11-én tartott lövészeti vetélkedő céltábláján még német 
nyelven olvashatók a feliratok, az „Akademische Sützen- 
freunde” felirat és alatta az ősi bányász üdvözlés a „Glück 
auf”. E feliratok mellett a bányászok régről ismert szakmai 
jelképe, az ék és a kalapács is látható.

Az 1860. augusztus 17-én megrendezett lövészet alkalmá-
ból készített céltáblán az ifjúságot életük vidám szimbóluma-
ival – a söröshordóval és a rajta elhelyezett, babérkoszorú 
ölelésében látható söröskorsóval és cseréppipákkal – jelení-
tette meg a kép alkotója.

A táblák szövegezése kapcsán érdemes megemlíteni, hogy 
mindhárom, a városban beszélt nyelv olvasható, de a korai 
táblák jellemzően inkább német, majd később már német és 
magyar, legkisebb hányadában pedig szlovák szövegezéssel 
készültek, ami jól tükrözi a város társadalmi rétegződését a 
19-20. században, hiszen a lövészet mindenkor a polgári elit 
privilégiumát jelentette.

Felvetődhet a kérdés, hogy kik alkották e képeket. Lelkes 
amatőrök vagy a festészet igazi mesterei? A 20. században 
már szignózták e munkákat alkotóik, de az előző századok 
alkotásainak nívója is arra engedi következtetni a művészet-
történet szakavatott művelőit, hogy – bár az alkotókat az is-
meretlenség homálya fedi – tehetséges, sőt elismert festők is 
akadtak soraikban. Ezek az ügyes mesteremberek díszítették 
többek között a templomokat, a gazdag polgárok elegáns 

Az ügyetlen vadász (1866, akvarell fa alapra, 66 ×57 cm) (SBM 
BS)

A vadász lesben (1839, tempera fa alapra 59 ×76 cm) (SBM BS)

Vadászat közben, 1867-ben (tempera, fa alapra 75 ×73 cm) (SBM 
BS)
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lakóházait is, így kezük nyomát évszázadok műremeki di-
csérik. Persze mellettük sokan mások is kísérletet tettek cél-
táblafestészetre.4 

E képeket nem feltétlenül a magas technikai és művésze-
ti kivitelük, hanem inkább a bennük megjelenő – e szegé-
nyebb népréteg gondolkodását és világlátását visszatükröző 
– naivitás és szentimentalizmus teszi különlegessé. 
Ezt a gyermekrajzokhoz hasonlatos látásmódot 
sokáig nem értették meg, talán épp azért, 
mert a pallérozott tehetségek, a kép-
zőművészeti technikák magas szintű 
birtoklói sosem tudtak olyan őszinte 
naivitással alkotni, mint azok, akik 
a hétköznapok munkáját cserél-
ték szabadidejükben valamifajta 
„művészetre”.

Ezek a céltáblák nemcsak a 
művészettörténészek szakavatott 
szemének mesélnek, e munkák 
időutazásra invitálnak valameny-
nyiünket. Bevezetnek a közéletbe, 
méghozzá a fotózás térhódítását 
megelőző időszakba, s így hitelesen 
mesélnek az egyszerű vidéki ember 
hétköznapjairól, ünnepeiről, öltözékéről, 
tevékenységeiről, a lövészegyleteknek ott-
hont adó városokról, azok polgárairól vagy meg-
határozó épületeiről. E céltáblákat mustrálva megismerhet-
jük, hogy Selmecbánya városának lakói hol éltek és miként 
dolgoztak vagy vigadtak. A selmecbányai céltáblák fantasz-
tikusan élénk, pezsgő színgazdagsága és a megjelenített tar-

4 Anne Braun (1983). Historical Targets – Published by Roydon 
Publishing, United Kingdom 144 pp.

talmuk közötti disszonancia igazán különleges hangulatot 
kölcsönöz ezeknek az alkotásoknak. Ennek oka talán az, 
hogy gyakran a szegényebb néprétegek életeseményei ke-
rültek e táblák témáinak fókuszába, de olyan igényes – már-
már pazarló – részletgazdasággal, ami egyértelműen művé-
szeti értéket képvisel. Profán módon sok tábla épp a lövé-

szeteket örökíti meg, így adva hiteles 
képet a lövészet lefolyásáról, a lőál-
lások helyéről és persze a lövésze-
teket követő bormámoros ünnepi 
vacsorákról.5

A letűnt évszázadok selmeci 
hangulatának, a város minden-
napjainak hírvivői ezek a külön-
leges alkotások, amelyeket szem-
lélve nagyon sokat tudhatunk 
meg a rég elfeledett múlt minden-

napi pillanatairól. Ezek sorában ér-
dekes színfolt számunkra a vadászat 

témáinak megjelenítése és az akadémi-
ai témájú ábrázolások egyaránt.

Köszönettel tartozunk a Slovenské Banské 
Múzeum munkatársának, Dr. Daniel Harvan tör-

ténésznek, aki mindenkor lelkesen segíti a selmeci múlt felde-
rítését célzó kutatómunkánkat.

Bende Attila okl. erdőmérnök

5 Galavics Géza (1987): Művészettörténet, zenetörténet, tánctörté-
net. (Muzsikus- és táncábrázolások 1750–1820 között Magyaror-
szágon. Ethnographia 98. évf. 2–4. szám 160–206.
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Akadémiai Lövészegyesület ünnepi céltáblája (1840, olaj, fa alapra 59 ×76 cm) (SBM BS)

Az Óvár épülete 1825-ben (tempera  
fa alapra átmérő 67 cm) (SBM BS)

416 Erdészeti Lapok CLIX. évf. 9. szám (2024. szeptember)



Az agrárszakképzés középfokú állami iskolái öt agrárszak-
képzési centrumba (ASZC) tömörültek. Ezek területi alapon jöt-
tek létre, 10-15, vegyes profilú tagiskola részvételével, így az 
erdészeti középfokú képzést végző iskolák immár az öt ASZC 
valamelyikének tagiskolái. 

A pályázati lehetőség kapcsán az erdészeti ágazat vezetése azt 
képviselte, hogy az erdészet legkorszerűbb tudásanyagának haté-
kony átadásához szükséges az öt ASZC-t összefogó kon zor ci um-
ban kidolgozott programkínálat megteremtésének és a strukturált 
eszközbeszerzéseknek az összehangolása. 

Hiszen az egyes tájak erdőgazdálkodási adottságai nagyban 
különböznek, így a környező gazdálkodók számára is más-más 
tudás és technológia kerül a fókuszba, mint például hegyvidéki 
területen a vasló és a kötélpálya használata. Ugyanakkor más, a 
jövő útját jelentő technológiák, megoldások ismerete és haszná-
lata minden erdőgazdálkodót érint, ezek esetében tehát az volt 
a legfontosabb szempont, hogy az erdőgazdálkodók a lakóhe-
lyükhöz minél közelebb kapcsolódhassanak be a tudás-átadás-
nak ebbe a gyakorlatorientált módjába.  

A bemutató üzemi programok minden témában 2-2 modul-
ban (kezdő és haladó) kerültek kidolgozásra, egyenként 4-4 óra 
terjedelemben azért, hogy a gazdálkodók akár egy napon, mind-
két modulon részt vehessenek. Egy csoport 10 fős lesz. A prog-
ramok zömét az erdészeti középiskolák kiválóan felkészült mér-
nök-tanárai vezetik, valamint a velük együttműködő, kiváló gya-
korlati szakemberek. Emellett a Soproni Egyetem támogató 
köz reműködésével is várhatóak programok.

A konzorcium összefogását, a 750 millió forint értékű beszer-
zést tartalmazó támogatás elnyerésére irányuló támogatási kére-
lem teljes körű elkészítését az Erdészeti Ágazatai Tudásközpont 
Non-profit Kft. (EÁTK) vállalta fel. 2024. májust írtunk, amikor a 
támogatási döntés megszületett. 

A sikeres Vidékfejlesztési pályázat nyomán, az új tanév kez-
detével együtt a gyakorló erdőgazdálkodók részére is eddig pél-
dátlan tudásátadási és eszközfejlesztési program indul el. Or-
szágszerte összesen 350 erdészeti bemutató üzemi programot 
kínálnak az iskolák és az EÁTK hét helyszínen: Ásotthalom, 

Mátrafüred, Piliscsaba, Somogyzsitfa, Sopron – két helyszínen 
és Szeged. Az erdészeti bemutató üzemi programsorozat mint-
egy 25 témakört ölel fel. 

Minden iskolánál elérhető lesz a „SiteViewer: Bevezetés az új 
erdészeti döntéstámogató eszköz használatába” program. Ezt a 
programot a Soproni Egyetem munkatársai közel tíz éves mun-
kával fejlesztették az egyre gyorsuló klímaváltozás hatásaival 
való sikeres megküzdés korszerű döntéstámogató eszközeként. 

Feladata, hogy az eddig használt paramétereken túl a jövő-
ben több tucat további adatbázis feldolgozásával 40 és 70 éves 
időtávra kialakított klímaelőrejelzés is segítse az erdőgazdál-
kodók, az erdőtervezők és a döntéshozók munkáját. 

A 2024-ben erdőtelepítésre és faültetvények létesítésére meg-
hirdetésre kerülő új KAP-támogatás elnyerése érdekében már 
kötelező lesz használni, a célállomány-választásban figyelembe 
venni. A belátható jövőben pedig az erdőfelújítások előrelátó, 
klímaadaptív megtervezése, valamint legmegfelelőbb szaporító-
anyag-beszerzési források feltárása sem lesz elképzelhető a Site-
Viewer használata nélkül. Az EÁTK szervezésében megtörtént a 
képzők képzése: az iskolák szakembereit az Erdészeti Tudomá-
nyos Intézet vezető szakemberei vezették be a SiteViewer alkal-
mazásának rejtelmeibe. 

Szintén minden iskolánál elérhető lesz a fatermékek kereske-
delmi forgalomba hozatalához és közúti szállításához szükséges 
„EUTR és az EKÁER megfelelő használata” bemutató üzemi prog-
ram. Elsősorban a magán-erdőgazdálkodók körében gyakori, 
hogy a kínálkozó piaci lehetőség kihasználatlanul marad azért, 
mert a gazdálkodó a szükséges adminisztrációban nem elég gya-
korlott vagy magabiztos. 

Több helyszínen lesz lehetőség az eddig elsősorban állami 
erdőgazdaságok által használt ESZR és alprogramjai (TERI, ETA) 
megismerésére. Egyre több magán-erdőgazdálkodó is alkalmaz-
za, így használatának alapos ismerete és gyakorlása sok szakem-
ber tudását bővítheti, megerősítheti. 

A harveszter- és forwarderkezelés ugyancsak több iskola be-
mutató üzemi programkínálatában szerepel: szimulátoros vagy 
terepi környezetben is lehet ismerkedni ezeknek a lenyűgöző 
gépeknek a biztonságos és hatékony használatával. A program 
betekintést enged a későbbiekben induló, végzettséget biztosító 
további képzések technikai hátterébe. Szintén több iskola kíná-
latában szerepel a méretes fák irányított döntése vagy a korszerű 
szaporítóanyag-gyűjtés műhelytitkainak megismerése. 

A drónok használata az erdőgazdálkodásban is előretör, pél-
dául az erdőállapot felmérésében és a növényvédelemben. Az 
iskolák részére a legkorszerűbb drón-típusok és a hozzájuk tar-
tozó számítógépes programok beszerzése zajlik, amelyeket a 
bemutató üzemi programokba vonnak be. 

Az EÁTK témáit főként a Soproni Egyetem kiváló szakembe-
rei vezetik: kitekintés az erdészet jövőjére, a tartamos vízgazdál-
kodásba és az erdészeti csúcstechnológiák világába.  

Több program szakirányítók részére egyúttal jogosult erdé-
szeti szakszemélyzet részére választható kiegészítő képzésnek is 
minősül, azokon pontokat lehet szerezni.  

Az erdészeti szakképző intézmények felkészült mérnök-ta-
nárai várják a programokra azokat, akik erdőgazdálkodók vagy 
erdőgazdálkodó szervezetek tagjai (pl. EBT tagok) vagy alkal-
mazottjai, illetve erdőgazdálkodó részére szakirányítást végzők. 

A program térítésmentes, országos, érdemes már most bön-
gészni a kínálatot a www.eatk.hu honlapon, ahol egyúttal az 
októberi programokra is lehet már regisztrálni. Jelentkezzen 
még ma! 

Dr. Loncsár Krisztina projektmenedzser, EÁTK
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indul szeptembertől indul szeptembertől 
erdőgazdál kodók részéreerdőgazdál kodók részére

A Vidékfejlesztési Program időszakának legvégén, 2023 
őszén jelent meg a „Bemutató üzemek fejlesztése” pályá-
zati lehetőség. Ezzel kapcsolatban az Agrárminisztérium  
úgy döntött, hogy a mezőgazdasági, élelmiszeripari  
és erdészeti szakképző és kutató intézmények számára  
kínál lehetőséget a bemutató üzemi szakmai programok 
és kapcsolódó beruházások megpályázására. 



Makulátlan
tisztaság  
pillanatok 
alatt!
ƒ

SEA 20
akkumulátoros 
kézi porszívó

39 990 Ft
23 990 Ft

SEA 20
akkumulátoros 
kézi porszívó szett

55 990 Ft
36 390 Ft
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